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slovo starostky

Hurá prázdniny!
Konec školního roku a začátek prázdnin má své kouzlo, které voní 

létem, radostí a bezstarostností. Stačí se zadívat do rozzářených dět-
ských očí nebo do tváří veselých maturantů. Určitě mi dáte za pravdu, že 
prázdniny změní tvář našeho města a to nám pak spíš připomíná jedno 
velké letovisko. Léto je prostě v rozpuku a nikdo s tím už naštěstí nic 
nezmůže! Vždyť pořádnou degustaci letního počasí i různých aktivit nám 
přinesl měsíc červen již od svého začátku! Musím poděkovat všem orga-
nizátorům tradičních akcí, které se uskutečnily. Navzdory letní dešťové 
přeháňce jsme si užili soutěž mezi obcemi mikroregionu Hry bez hranic, díky akci ČEZ duatlonu se 
navíc podařilo získat pro naši mateřskou školu a místní spolek Svazu postižených civilizačními choro-
bami více než sto tisíc korun. Jakousi pomyslnou sportovní nití protkaly červen Frýdlantské sportovní 
hry a představily činnost místních sportovních klubů. A do toho všeho vystupovaly taneční soubory. 
Z různých koutů města zaznívala hudba všech rozmanitých žánrů v podání skupin a interpretů, kteří 
vystupovali v rámci Svátků hudby, již tradičně zakončených Letním nokturnem. Náramně se vyvedly 
i Frýdlantské slavnosti, kde se představily místní spolky i děti našich školských zařízení. Teď už ani 
nejde, aby se prázdniny nepovedly, když jsme je přivítali s takovou parádou!

Vše bylo předzvěstí toho, co nás o prázdninách teprve čeká! Někteří z vás už zajisté vyzkoušeli 
frýdlantské koupaliště, beach volejbal nebo rodinný piknik na břehu řeky Ostravice, stejně jako spor-
toviště v RSC Kotelna, kde se opět budeme moci setkávat u promítání letního kina. Jako každoročně 
se můžeme těšit na úžasnou podívanou v podobě přehlídky historických vozidel, které k nám v rámci 
Beskyd rallye zavítají, a jistě se sejdeme i na náměstí u příležitosti Trhu lidových řemesel. Je jen 
na vás, co si vyberete!

A co nás teď čeká? Děti a studenty prázdniny, všechny ostatní dovolená. Ať už ji budete trávit 
doma, na chatě, u moře nebo na horách, turistikou či jen tak v klidu odpočinkem, užívejte si naplno 
volných dní, relaxujte a čerpejte energii. Mějte se nádherně. Přeji vám krásné léto! 

 Helena Pešatová, starostka Frýdlantu

BESKYDY – Místní akční skupina Frý-
dlantsko-Beskydy vybrala 21 projektů, kterým 
bude poskytnuto přes osm milionů korun z do-
tací Evropské unie. 

Od 25. února do 29. března letošního roku 
probíhal příjem žádostí v rámci druhé výzvy Míst-
ní akční skupiny Frýdlantsko Beskydy (MAS) 
v Programu rozvoje venkova. V sedmi oblas-
tech, které byly v rámci výzvy vyhlášeny, bylo 
přijato celkem 31 žádostí s celkovou požadova-

nou výší dotace přes 10 mil. Kč. Z původních 31 
žádostí jak zemědělců, zpracovatelů potravin, 
tak i nezemědělských podnikatelů navrhla MAS 
21 projektových záměrů k podpoře v celkové 
hodnotě přes 8 mil. Kč. Momentálně u některých 
projektů probíhají výběrová řízení, samotná rea-
lizace proběhne u většiny projektů v roce 2020. 
„Můžeme se tak těšit například na novou lesní 
stezku ve Frýdlantě nad Ostravicí, na naučnou 
včelařskou stezku v Bašce, turistická odpočíva-
dla na Ondřejníku. Nemalé finanční prostředky 
pomůžou i zemědělcům na pořízení nové ze-
mědělské techniky,“ řekla manažerka MAS Frý-
dlantsko-Beskydy Zuzana Pavlisková.

I přes velký zájem o dotace prostřednic-
tvím MAS zůstaly finanční prostředky na 3. 
výzvu, která bude vyhlášena začátkem roku 
2020. Tato výzva bude obsahovat i nové 
aktivity k podpoře, např. vybavení kluboven, 
hasičských zbrojnic apod. O více informací se 
obraťte na kancelář Místní akční skupiny Frý-
dlantsko Beskydy (www.masfb.cz).

BAŠKA, JANOVICE – Tomáš Chrobák, 
učitel matematiky a tělocviku na ZŠ Baška, 
vyhrál 1. místo v soutěži pro inspirativní uči-
tele základních a středních škol s názvem 
Teacher Global Prize Czech Republic. Cenu 
si převzal 10. června v Praze.

Tomáš Chrobák učí matematiku tzv. Hejné-
ho metodou, kterou i lektoruje. Vytváří sbírky 
pro učitele a natáčí webináře (živá forma on-
line komunikace, která probíhá přes webový 
prohlížeč. Ve volném čase Chrobák organizu-
je projekt Sobotní škola hrou, který se zamě-
řuje na výchovně-vzdělávací programy.

Porota soutěže ocenila mimo jiné snahu 
Tomáše Chrobáka pomáhat dalším učitelům 
a vyzdvihli spolupráci s učitelkou chemie, 
přírodopisu, angličtiny a environmentální vý-
chovy Monikou Olšákovou – učitelkou z Ja-
novic, která v soutěži získala druhé místo. 
Třetí místo získal František Brauner – učitel 

biologie a chemie z anglické sekce Gymnázia 
Olomouc-Hejčín.

U Moniky Olšákové porotu oslovil peda-
gogický konstruktivismus, coby progresivní 
přístup k řízení učení žáků, jasně stanovený 
cíl hodiny a vlastní text připravený tak, aby se 
děti mohly učit samostatně i ve skupinách. 
Současně ocenila pečlivě zacílenou přípra-
vu a promyšlený postup práce, předem sta-
novené důkazy o učení, respektující přístup, 
použití metod formativního hodnocení a důraz 
na téma ochrany životního prostředí.

Anketu pořádá obecně prospěšná společ-
nost EDUin a mohou se jí zúčastnit všichni 
učitelé základních a středních škol v ČR. Pe-
dagogy, kteří se do soutěže přihlásí, hodnotí 
nezávislá odborná porota na základě předem 
daných kritérií. Patří mezi ně podpora žáků, 
inovativní výuka, spolupráce s různými orga-
nizacemi a podpora ostatních učitelů.

MALENOVICE – Ještě před začátkem 
prázdnin a hlavní turistické sezóny připra-
vila a spustila Obec Malenovice dopravně-
-bezpečnostní projekt, nazvaný familiárně 
„Po Malenkách PO-MA-LEN-KY“. Prvotní 
motivací byla myšlenka, že tam, kde do-
statečně nepomáhá represe, můžeme to 

zkusit po dobrém a s humorem. Symbolem 
projektu se stala žlutá cedule inspirova-
ná australským dopravním značením. Jen 
místo klokana v Malenovicích upozorňuje 
na omezení rychlosti hlemýžď. Fotografie 
první nainstalované „značky“, zveřejněná 
na sociální síti, během několika dní obletěla 
půl světa a získala stovky sdílení a pozitiv-
ních ohlasů.

Druhou navazující částí projektu byla pak 
akce, jež proběhla v pátek 21. června a při 
níž policisté z frýdlantského oddělení Policie 
ČR ve spolupráci s našimi malými hasiči ři-
dičům místo pokut rozdávali voňavé visačky 
do auta, opatřené stejným motivem. I tato 
akce se setkala s velmi kladnými reakcemi, 
a proto už nyní počítáme s poprázdninovým 
opakováním.

Třetím krokem ke zvýšení bezpečnos-
ti silničního provozu v Malenovicích bude 
vybudování dalších tří zpomalovacích pra-
hů. Lze předpokládat, že tato část projektu 
„Po Malenkách PO-MA-LEN-KY“ vyvolá nej-
spíše reakce různorodé. Řidiči z pochopitel-
ných důvodů retardéry příliš v lásce nemají. 
Na druhou stranu zkušenosti dopravních ex-
pertů říkají, že je to jedno z mála opatření, jež 
opravdu funguje. A v každém případě i ten-
to záměr vychází z konkrétních požadavků 
a přání občanů.

Doufejme tedy, že humor a ohleduplnost 
zvítězí na malenovických cestách nad aro-
gancí a sobectvím. Děkujeme frýdlantským 
policistům za spolupráci a firmě Démos za fi-
nanční podporu tohoto projektu.

FRÝDLANT – Den s průvodcem každoročně 
míří i do malebného podhorského města Frý-
dlantu nad Ostravicí. Jinak tomu nebude ani le-
tos. Průvodkyně Kateřina Švarcová přiblíží tam-
ní historii frýdlantského smaltu a litiny ve středu 
3. července. Velkým lákadlem prohlídky bude 
návštěva Dílny uměleckého smaltu. 

Železárny a výroba smaltovaného zboží 
sehrály v minulosti významnou roli při rozvoji 
města a přispěly k jeho věhlasu. Bez vzniku 
železáren by Frýdlant nad Ostravicí v průběhu 

času zřejmě zůstal pouhou malou podhorskou 
osadou. Díky bohatým nalezištím železné 
rudy v okolí, ale také blízkosti dvou vodních 
toků – řeky Ondřejnice a řeky Ostravice – zde 
mohl železárenský průmysl plně rozkvést. 

Frýdlant nad Ostravicí kromě železáren 
proslavil také podnik Norma, který se zabývá 
výrobou smaltovaného nádobí. Továrna zde 
sice již není v provozu, ale smalt Frýdlantu 
vládne dále především jako centrum umě-
leckého smaltu. „Během prohlídky budou mít 
účastníci možnost nahlédnout nejen do Dílny 
uměleckého smaltu, ale i do podniku Beskyd, 
ve kterém bude probíhat Beskydské smalto-

vání a kde se podívají umělkyni pod ruce při 
výrobě šperků ze smaltu,“ zve na jedinečnou 
příležitost ředitelka Turistického informačního 
centra Frýdek≈Místek Monika Konvičná. 

Kromě toho budou mít účastníci možnost si 
projít expozici Kulturního domu věnovanou liti-
ně, smaltu a malíři Ferdiši Dušovi. V průběhu 
prohlídky je čeká i propojení starého s novým; 
uvidí historicky cenné litinové památky i uni-
kátní soubor venkovního osvětlení dekorova-
ný smaltovanými díly. 

Sraz účastníků je u Kulturního centra 
ve Frýdlantě v 15 hodin. Vstup na prohlídku 
je zdarma. Akce se koná za každého počasí.

Cream Bike Čeladná
ČELADNÁ – V sobotu 24. srpna odstartu-

je 6. ročník jedinečného závodu Cream Bike 
Čeladná, který se koná v malebném prostředí 
Beskyd. Start a cíl závodu je umístěn v areálu 
Základní školy Čeladná.

Závod je určen pro všechny milovníky cyk-
listiky. Vybírat si mohou ze dvou délek tras 
(A – 55 km a B – 20 km), které umožní vzá-
jemně si poměřit síly v rozmanitém terénu.

Tváří závodu je již tradičně Radim Koří-
nek, účastník OH v Sydney a Athénách, který 
se také podílel na vytvoření závodních tratí. 
Účast potvrdil i několikanásobný olympijský 
medailista Jaroslav Kulhavý.

Pro děti všech věkových kategorií jsou 
připraveny bikerské závody v bezpečí areálu 
Základní školy Čeladná s možností vyzkoušet 
si hned několik dovednostních disciplín. 

Pro všechny návštěvníky Bike Čeladná je 
připraven bohatý doprovodný program a pro 
děti den plných zážitků a soutěží. Letos nebu-
de chybět ani ČEZ Energy zóna, která kromě 
skákacího hradu nabídne spoustu dalších ak-
tivit. Chybět nebude ani Oranžové kolo Nada-
ce ČEZ, díky němuž bude mít každý možnost 
podpořit místní dobročinné organizace výmě-
nou za najeté metry na cyklistickém trenaže-
ru. Všichni návštěvníci se také mohou těšit 
na jedinečné sportovní exhibice, školu biku, 
zábavné atrakce, hudební doprovod, tombolu 
a stánky. Více na www.bikeceladna.cz.

Miliony z MAS Frýdlantsko-Beskydy

Jedním z vybraných projektových záměrů 
je i včelařská naučná stezka v Bašce.

Den s průvodcem zamíří do Frýdlantu, kde přiblíží smalt a litinu 

Teacher Global Prize Czech Republic

Po Malenkách PO-MA-LEN-KY

BESKYDSKÉ HRY BEZ HRANIC: Tentokrát na frýdlantském letišti. Postřehy účastníků na jednotlivých stránkách obcí.
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Když se po květnových deštích přihlásil první 
letní měsíc slunečným a teplým počasím, došlo 
rychle školákům i pedagogům, že se pomalu 
blíží závěr jejich desetiměsíčního snažení, kte-
ré chce z jedné strany předat co nejvíce vědo-
mostí, ze strany druhé nabýt je a pokud možno 
ponechat co nejdéle uchovány pro další použití. 
Uzavíraly se známky, vrcholily soutěže, zkrátka 
pěkný frmol. Ani při něm si ale v Tégeemce ne-
zapomněli dospělí s dětmi připomenout vzájem-
ná přátelství. Ta, která existovala jen krátce, ale 
i ta, která už trvají několik let.

Chceme-li hovořit o těch kratších, započatých 
v září a ukončených v červnu, myslíme jimi part-
nerství prvňáčků s nejstaršími deváťáky. Toto 
partnerství se stalo jednou z hezkých tradic naší 
školy a myslíme si, že ani uplynulý školní rok 
nebyl v tomto směru výjimkou. Vzájemné sezná-
mení na počátku, pomoc při adaptačním kurzu, 
rozdávání Slabikářů, podpora při přijímacích 
zkouškách. To byly hlavní body setkávání nej-
mladších a s nejstaršími. Při závěrečném setkání 
si všichni navzájem popřáli štěstí a samozřejmě 

nechyběla ani společná fotografie.
K přátelstvím, jež trvají již řádku let, beze-

sporu patří naše vztahy se zahraničními školami 
v německém Radeburgu a slovenské Turzovce. 
K západním přátelům se vydávají učitelé se svý-
mi žáky, aby nejen navázali nová přátelství, ale 
zároveň se také při konverzaci zdokonalili v ci-
zím jazyce. K východním sousedům to máme 
kousek a toto partnerství již dávno přerostlo svo-
ji oficiální rovinu a v mnoha případech vyústilo 
v osobní přátelství. Naposledy se tak stalo v pá-
tek 14. června, kdy se naši pedagogové vydali 
odpoledne za svými slovenskými kolegy na ná-
vštěvu. Přijali jsme pozvání turzovských učite-
lů a jako již mnohokrát předtím i tentokrát byla 
atmosféra setkání velmi milá a přátelská. Spo-
lečné posezení, hrané scénky zdejších žáků, 
předání dárků. To byly hlavní body programu, 
ve kterém si jeho účastníci rovněž vzájemně vy-
měnili zkušenosti a novinky uplynulého školního 
roku. Rádi bychom poděkovali Městu Frýdlant 
n. O., které nás vybavilo na cestu sponzorskými 

Ve sportovní hale Gymnázia v Orlové se 23. 
května uskutečnil 22. ročník Memoriálu Luboše 
Hubra v nohejbalu tříčlenných družstev. Turnaj, 
tradičně pořádaný společností UMU Orlová (utis-
kovaní manželé učitelek) za podpory města Orlo-
vá, se konal v rámci „Dnů Města Orlové“.

Turnaje se zúčastnilo celkem 10 družstev roz-
dělených do tří skupin. Do finálových bojů pak po-
stupovaly první dva celky z každé skupiny. Diváci 
si přišli na své, neboť celá finálová skupina byla 
vzácně vyrovnaná. Potvrdilo se, že úroveň naše-
ho nejmasovějšího sportu šla rychle nahoru. Již 
dávno jsou pryč doby, kdy se hrálo v družstvech 
na jednoho smečaře… Takřka v každém týmu 
finálové skupiny jsme registrovali minimálně dva 
i tři síťové hráče (Budka Frýdlant). 

Po náročných a vyčerpávajících bojích, kdy 
vzájemná rivalita vyburcovala družstva k mimo-
řádným výkonům, bylo pořadí týmů na stupních 
vítězů následující: 

1. BUDKA Frýdlant, 2. Morava I, 3. Morava II
„Cena útěchy“ byla předána družstvu pořáda-

jící organizace UMU Orlová.
Sestavu vítězného týmu BUDKA Frýdlant tvo-

řili nestárnoucí veteráni R. Velička (kapitán), B. 
Pělucha ml., R. Polach. Kapitán Velička tradičně 

činil potíže soupeřům svým útočným podáním, 
zatím co na síti se tvrdými umístěnými smeči 
prosadili Polach i Pělucha, kteří často překvapili 
soupeře i velmi účinnými „stop-bally“.

Vysoká sportovní úroveň většiny zúčastně-
ných týmů a také skutečnost, že turnaj absolvo-
vali hráči všech věkových kategorií, dokládá, že 
nohejbal na úrovni lze hrát v každém věku. 

 Břetislav Pělucha st.

Posledním společným setkáním české a pol-
ské mládeže v rámci mikroprojektu „Mezi stra-
nami” byla výtvarná aktivita, kterou jsme se roz-
hodli zrealizovat v areálu Dolní oblasti Vítkovice. 
Proč právě tam? 

Jelikož smyslem projektu je sdílení a pozná-
vání historie a kultury na obou stranách hranice, 
není lepšího místa, kde by se dalo demonstrovat, 
resp. tak opravdově zažít to, s čím je náš region 
spjat, co jej tvořilo a čím byl dlouhá léta ovliv-
ňován. Pozorný návštěvník v Expozici U6 mohl 
odhalit tajemství technických vynálezů a projít se 
po historii technického pokroku od průmyslové 
revoluce po současnost. Díky interaktivním expo-
nátům jsme měli možnost vědu a techniku zažít 
doslova na vlastní kůži, vyzkoušet si celou řadu 
pokusů a vyrobit si i vlastní výrobky. Po obědě 
ale zábava skončila a my se museli dát do práce. 
Zadání bylo namalovat obrazy na téma Přátelství. 
Malovalo se na plátno i na kartony, akrylovými 
barvami i pastelem. Že se nejednalo jen o jedno-
duché malůvky, tak to mohli posoudit jak náhodní 
kolemjdoucí návštěvníci areálu, tak i všichni, kdo 
zavítali k nám do Kulturního centra, kde obrazy 
byly na menší výstavě k zhlédnutí po dobu 14 
dnů, než se přemístily na výstavu i do partnerské 
knihovny v Czechowicích-Dzedicích. 

„Mezi stranami“ je série projektů pořádaných 
Kulturním centrem ve Frýdlantě nad Ostravicí 
a knihovnou Czechowice-Dziedzice. Hlavním 
cílem projektu je zintenzivnit polsko-českou 
spolupráci a usnadnit obyvatelům obou měst 
prospěch z kultury a cestovního ruchu.

Projekt je rozdělen na modul pro děti a mlá-
dež. Děti se při uměleckých a literárních se-
tkáních seznamují s tématem folklóru, ochrany 
zvířat a seberozvojem. Výuka probíhá formou 
her a workshopů. Mladí lidé se seznámí s té-
maty důležitými v psychosociálním vývoji, jako 
je svoboda, vzpoura, láska a přátelství. Setkání 
jsou organizována formou debat a workshopů. 
Setkání vedou spisovatelé, cestující a pedago-
gové – atraktivní lidé díky svému talentu a pro-
fesi. V obou modulech jsou plánovány výlety 
do atraktivních míst na polsko-české hranici. 
Animátoři a knihovníci zapojení do projektu 
navíc prohlubují své znalosti o problematice 
místní kultury a propagují ji mezi mladými lidmi.

Mikroprojekt pod názvem „Mezi stranami. Pol-
sko-česká podpora kultury na hranicích“ je spo-
lufinancován z Evropského fondu pro regionální 
rozvoj v rámci programu INTERREG V-A Česká 
republika – Polsko 2014–2020 a ze státního roz-
počtu prostřednictvím Euroregionu Beskidy.

jubilea
V měsíci květnu 2019 oslavili svá životní 

jubilea a dali se zveřejněním svůj souhlas:
pan Ladislav Novák, 80 let, Frýdlant
paní Julie Košťálová, 80 let, Frýdlant
paní Julie Kunetková, 94 let, Frýdlant
pan Ladislav Kaňa, 85 let, Frýdlant

paní Zdeňka Žižková, 86 let, Nová Ves
paní Zdenka Pánková, 80 let, Nová Ves
V měsíci červnu 2019 oslavili svá životní 

jubilea a dali se zveřejněním svůj souhlas:
pan Jan Kubečka, 90 let, Frýdlant

paní Antonie Havranová, 88 let, Frýdlant
pan Miroslav Mohyla, 90 let, Frýdlant
paní Evženie Marková, 87 let, Frýdlant

paní Drahomíra Toflová, 86 let, Frýdlant
paní Vlastislava Dvořáková, 88 let, Frýdlant

paní Věra Suchoňová, 88 let, Frýdlant
paní Jarmila Skýbová, 93 let, Frýdlant

paní Ludmila Rychtářová, 91 let, Frýdlant
pan Ladislav Pavlica, 89 let, Nová Ves

pan František Kubalák, 91 let, Nová Ves
paní Anna Vacková, Nová Ves

Deváťáci se loučí, prvňáčci mají za sebou první rok. Společně si rozuměli.

Přátelské loučení se školním rokem v ZŠ TGM

V 9. ročníku se žáci seznamují v hodinách 
dějepisu a literatury s dějinami 20. století, 
a tedy i s obdobím 2. světové války a s ob-
dobím holocaustu. Kde jinde si připomenout 
neblahou historii holocaustu než v Osvětimi 
a Březince, koncentračních táborech, kde za-
hynulo více než milion lidí.

Proto jsme již druhým rokem zorganizovali 
ve spolupráci s cestovní kanceláří pro zájemce 9. 
ročníku zájezd. Ten se uskutečnil 14. června. Až 
na místě jsme se dozvěděli, že právě 14. června 
1940 přijel do Osvětimi první transport.

Autobus se dvěma průvodci, třemi pedagogy 
a 51 žáky se vydal do míst, odkud pro většinu věz-
ňů nebylo návratu. Na silně emotivním místě jsme 
si uvědomili, jak silně byla pošlapána lidská dů-
stojnost, což nám průvodci ve svém výkladu mno-
hokrát připomněli. Viděli jsme plynovou komoru, 
několik tun lidských vlasů, tisíce párů ženských 
a pánských bot, samostatnou hromadu malých 
dětských botiček, hromadu kufrů, kartáčů na vla-
sy, viděli jsme na fotografiích tváře mužů, žen 
a dětí s informacemi o jejich věku, povolání, datu 
úmrtí. Průvodci nám také popsali selekci. Předsta-
vovali jsme si, jaké to muselo být pro lidi utrpení, 
vědět, že už nikdy neuvidí své blízké, kteří byli od-
souzeni jít na smrt. Průvodci nás informovali také 
o nemocech, špatných hygienických podmínkách, 

Zájezd žáků 9. ročníku ze ZŠ náměstí 
T. G. Masaryka do Osvětimi a Krakova

Čapí den je název ojedinělého programu, 
který dne 6. června zdarma organizovala Čes-
ká společnost ornitologická a byla podpořena 
Moravskoslezským krajem v rámci projektu 
„Krajina pro čápy“. Z naší školy se do zajímavé 
akce zapojilo hned několik tříd 1. stupně. 

O co šlo? Prošli jsme se nádhernou přírodou 
podél řeky a došli jsme až na hřiště v Čeladné, 
kde jsme si s ornitology povídali o životě čápů, 
o nebezpečí, která na ně číhají v podobě odhoze-
ných plastových sáčků a provázků. Velkým dob-
rodružstvím bylo pro nás pozorování čapích hnízd 
stativovým dalekohledem. Bylo velmi podrobně 

vidět, co všechno se děje v čapím „obýváku“.
Organizátoři pro nás připravili také množ-

ství přírodovědných her, které byly zaměřeny 
na ochranu ptáků a ostatních živočichů v přírodě.

Na závěr jsme se společně domluvili, že 
budeme o prázdninách sbírat igelitové tašky 
a provázky, kterých je v přírodě velké množství 
a které jsou pro čápy jsou smrtelným nebezpe-
čím. Ornitologové nám sdělili informaci, že po-
čet čapích hnízd právě z těchto důvodů klesá, 
což je alarmující.

Naše třídy ozdobilo mnoho výtvarných i příro-
dovědných projektů ze života čápů, které jsme 

Čapí den aneb Komeňák se učí v přírodě

tvořili po návratu z vycházky a zůstanou nám 
poučením i informací do příštího školního roku. 
Těšíme se na další podobnou poučnou a hlavně 
potřebnou akci.  www.zskomenskehofno.cz

dary, a ani my jsme domů neodjeli s prázdnou. 
Zkrátka návštěva, jak má být. Už teď se těšíme 
na další a pevně věříme, že naše vzájemná 
13letá spolupráce bude i dále pokračovat. 

Červen dospěl ke svému závěru, stejně tak 
jako celý školní rok 2018/2019. Děkujeme všem 

našim žákům, rodičům a příznivcům za spolu-
práci a pomoc v průběhu celého tohoto období. 
Přejeme všem krásné, pohodové a pokud mož-
no ničím nekomplikované prázdniny i dovolenou 
a věříme, že v měsíci září budeme v nastave-
ném trendu i nadále pokračovat.  lg

Přátelské česko-polské barvy v Ostravě 

Zleva B. Pělucha ml., R. Velička, R. Polach 
a starosta Orlové Miroslav Chlubna.

BUDKA Frýdlant se stal vítězem
nohejbalového turnaje v Orlové

Prázdniny jsou za dveřmi, děti už se nemo-
hou dočkat a dospělí se těší na dovolenou. I toto 
odpočinkové období však není zcela bez rizik. 
I v létě bychom měli dbát na základní pravidla 
požární bezpečnosti, aby nám nějaká mimořád-
ná událost nenarušila chvíle pohody.

Nezapomeňte, že v období dovolených po-
necháváme na delší čas svou domácnost bez 
dozoru. Před odjezdem na dovolenou proto 
všechny spotřebiče, které nemusí být nezbyt-
ně v chodu, vypněte a odpojte z elektrické sítě. 
Ideální je vypnutí celého elektrického okruhu 
na centrálním jističi, spolu se zastavením plynu 
a vody na centrálních uzávěrech.

Během letního období zůstávají také děti bez 
dozoru doma častěji, než bývá zvykem. V této 
době se děti mohou nudit a zpestřují si chvíle vol-
na různými experimenty. Snaží se například pře-
kvapit rodiče samostatně uvařeným obědem, což 
nezřídka končí vzplanutím oleje na pánvi, vzníce-
ním chňapky nebo utěrky. Častou příčinou požá-
rů v tomto období je již tradičně hra dětí se zápal-
kami a cigaretami v blízkosti hořlavin, nejčastěji 
ve sklepích, senících nebo v lese. Děti se v tomto 
období také rády „baví“ telefonováním na tísňová 
čísla a neuvědomují si, že mohou blokovat volání 
jiných, kteří skutečně potřebují pomoc.

Při výletech do lesa nezapomínejte, že je v lese 
zakázáno rozdělávat ohně. Pokud přece jen chce-
te rozdělat oheň ve volné přírodě, pak pouze za pří-

tomnosti dospělých na bezpečném ohništi vzdále-
ném nejméně 50 m od okraje lesa a v dostatečné 
vzdálenosti od hořlavých materiálů. Samozřejmostí 
by měla být dostatečná zásoba vody na případné 
uhašení ohně rozšířeného mimo ohniště a zalití 
ohniště po opékání. Nezapomínejte, že také při 
grilování je třeba dbát bezpečnostních opatření 
a v případě silného větru raději negrilovat vůbec. 
Poměrně rozšířeným nešvarem je grilování na bal-
kónech bytových domů. Odlétající jiskry mohou 
zapálit přímo vybavení bytu nebo hořlavý materiál 
umístěný na balkónech sousedů, a to i ve značné 
vzdálenosti a třeba až za několik hodin.

Přesto, že nevěříme, že by se ještě našel 
někdo, kdo by v současné době vypaloval trávu 
nebo pálil jiný odpad, upozorňujeme na přísný 
zákaz těchto činností.

Velké obezřetnosti by měli také dbát lidé, kteří 
musí manipulovat s hořlavými kapalinami. Vlivem 
teplého počasí dochází k intenzivnějšímu odpařo-
vání a rychlejšímu vzniku výbušné koncentrace. 

V horkých letních dnech se teplota v moto-
rovém vozidle může rychle vyšplhat k vysokým 
hodnotám. Nevyplatí se spoléhat na to, že je 
vozidlo zaparkováno ve stínu pod stromy, postu-
pem času se slunce otočí a sluneční paprsky mo-
hou dopadat přímo na vozidlo. Ponechání zvířete 
nebo dokonce dítěte v takové sauně je vyloženě 
hazard s jejich zdravím. Častým zlozvykem ku-
řáků je také ponechání plynových zapalovačů 

volně za čelním sklem vozidla. Na přímém slunci 
pak dochází k přehřátí plynové náplně a k výbu-
chu zapalovače, který je v uzavřeném prostoru 
vozidla často doprovázen požárem.

Bezpečné a bezstarostné prožití léta pře-
je Hasičský záchranný sbor Moravskoslez-
ského kraje!

které panovaly v obou táborech. Nahlédli jsme 
do děsivé historie 2. světové války, plné tragických 
osudů, lékařských pokusů, zabíjení nevinných lidí. 

Po prohlídce obou táborů jsme rádi nasedli 
do autobusu, který nás odvezl do majestátního 
Krakova, historické rezidence polských králů 
s hradem Wawelem a katedrálou. S průvodci 
jsme si prošli staré město po tzv. Královské ces-
tě, navštívili jsme renezanční Sukiennice, což 
jsou bývalé soukenické krámy na prostorném 

náměstí Rynek Glowny. Mnozí z nás neodola-
li a koupili si typické polské krovky a ochutnali 
místní preclík. Čas se tady tráví opravdu příjem-
ně, a tak jsme tohle místo, na rozdíl od koncent-
račního tábora, opouštěli neradi.

Cílem našeho zájezdu bylo přiblížit mladé ge-
neraci události holocaustu mimo školní lavice. 
Mnohým z nás se vybaví k tomuto tématu citát: 
„Kdo nezná svou minulost, je odsouzen ji prožít 
znovu.“  jg

Hasiči radí k bezpečnému prožití léta

Dovolená v ambulanci 
praktického lékaře

Dovolená v ambulanci PL 
MUDr. Jana Chovančíka :

8. 7. – 19. 7. 2019
19. 8. – 23. 8. 2019

Zástup pro akutní případy:
MUDr. Petr Pachman, 

Čeladná 1, tel. 558 684 044
Zástup v této ordinační době:

PO, ÚT 8.00 – 11.00
ST 14.00 – 17.00

ČT, PÁ 8.00 – 11.00

Čerpání dovolené – SENIOR TAXI
1. – 14. 7. bude řidička SENIOR TAXI 

čerpat řádnou dovolenou a po tuto dobu 
nebude Středisko sociálních služeb města 
Frýdlant nad Ostravicí službu Senior Taxi 
zabezpečovat.Děkujeme za pochopení.
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rozloučili jsme se 

Dne 21. 5. 2019 zemřel 
ve věku 93 let pan Milan Faltýnek.

 Nezapomenemer

jubilea

V měsíci červenci oslaví 
své životní jubileum:

Pan KAREL ČERVENKA – 55 let
Pan JAN BABINEC – 70 let

Paní MARIE ZAJÍCOVÁ – 95 let
Našim jubilantům k jejich výročí srdečně 

blahopřejeme a do dalších let 
přejeme pevné zdraví! 

z dětského dne z exkurze na VD Šance

krátce z obce

Změna telefonního čísla 
Nové telefonní číslo Pošty Staré Hamry je 
954 273 915.

Nová víkendová linka
Od 29. 6. 2019 je v provozu nová víkendo-
vá linka 910126 Ostrava – Bílá, kterou bude 
provozovat ČSAD Vsetín a.s. Jízdní řád je již 
zveřejněný na IDOSu.

foto z hasičských soutěží

Výlety seniorů 2019
V letošním roce zahajuje Moravskoslezský 

kraj dotované výlety pro seniory po Moravsko-
slezském a Olomouckém kraji. Každý výlet za-
hrnuje tři cíle a má tři nástupní místa.

Účastníci: Senioři s věkem nad 60 let s by-
dlištěm v Moravskoslezském kraji

Výlet zahrnuje: dopravu, stravu (oběd), 
služby průvodce, vstupné, pojištění

Cena: 200 Kč/osoba
Bližší informace: www.vyletysenioru.cz, 

www.stare-hamry.cz
Objednávky: 774 765 550 (8.00–11.00, 

13.00–15.00), vylety@educa24.cz
Účastí na výletu se nezavazujete k odběru 

žádných dalších služeb či zboží, smyslem pro-
jektu je podpora turistických aktivit.

Výstava zájmové umělecké 
činnosti v Beskydech

Kdy: 6. července – 3. srpna
Kde: v sále Základní školy na Ostravici
Vstupné: dospělí 30 Kč, děti a důchodci 
20 Kč
Výstava je otevřena denně od 9 do 12 h. 
a od 13 do 17 h.
Slavnostní zahájení výstavy je 6. července 
v 10.00 h., v kulturním programu vystoupí 
cimbálová muzika Kotci, folklórní soubory 
Ondráš a Ondrášek, výstavu otevře lašský 
král Zdeněk Vilém Krulikovský.

ze zájezdu důchodců

z kalendáře akcí
5. července: Poutní bohoslužba na Hlavaté, 

žehnání obnovené kaple
13. července: Sobotní předpouťové odpoledne

14. července: Poutní bohoslužba 
ve Starých Hamrech

14. července: Vernisáž výstavy „Turistickými 
stezkami v Bílé, Ostravici a Starých Hamrech“

21. července: Poutní bohoslužba na Bílé
3. srpna: tradiční setkání na Konečné

31. srpna: Starohamerské loučení 
s prázdninami na Gruni

Přehled bohoslužeb
Staré Hamry

7. 7. 2019 – 11.30 
14. 7. 2019 – 10.00 pouť 

28. 7. 2019 – 11.30
Gruň 

7. 7. 2019 – 16.30
28. 7. 2019 – 16.30

Bílá 
7. 7. 2019 – 10.30 

21. 7. 2019 – 10.30 pouť 
28. 7. 2019 – 10.30 

Bílá-Hlavatá
5. 7. 2019 – 10.30 pouť

Ostravice
5. 7. 2019 – 8.00 
7. 7. 2019 – 8.00

14. 7. 2019 – 8.00
21. 7. 2019 – 8.00
28. 7. 2019 – 8.00

noví občánci
Dne 31. 5. 2019 se rodičům Ivaně Dudové 

a Jaroslavu Kubalovi narodila dcera Michaela.

Rodičům srdečně blahopřejeme a malé 
Michaelce přejeme v životě jen to nejlepší!

26. května 11 dětí přistoupilo k 1. svaté-
mu přijímání ve mši svaté ve farním kostele 
v Ostravici, z toho tři děti pocházejí ze Sta-
rých Hamer. Staré Hamry jsou filiálkou far-
nosti Ostravice. Příprava na svaté přijímání 
se realizovala na Základní škole v Ostravici 

pod vedením pana faráře v rámci předmětu 
Náboženská výchova a pod vedením paní ka-
techetky na faře. Poslední 1. svaté přijímání 
v Ostravici bylo v roce 2012, kdy se zúčast-
nily dvě děti. 

 Administrátor farnosti Andrej Slodička

První svaté přijímání v Ostravici

Dne 22. června proběhlo Mistrovství ČR v tu-
ristickém závodě v Palkovicích – Metylovicích. 
Tento sportovní závod je terénní běh v délce 
od 2 do 6 kilometrů, podle věkových kategorií. 

Závod je krásný tím, že probíhá v přírodě, 
bez nutnosti výstavby nějakých zvláštních sta-
dionů či zařízení, a spojuje pohybové doved-
nosti a vědomostní znalosti. Na trati je umístěna 
řada kontrolních stanovišť, které je nutné plnit 
bez chyb a co nejrychleji. Jsou to odhad vzdále-
nosti, hod míčkem, plížení, lanová lávka, vázání 
uzlů, orientace mapy, azimutové úseky, určová-
ní dřevin, turistických a topografických značek, 
poznávání kulturních památek a přírodních zají-
mavostí (více na www.turisticky-zavod.cz).

Na mistrovství ČR se probojovala i trojice 
bratří Šimečkových ze Starých Hamer a také 
zde se umístili na krásných předních místech. 

Samuel Šimeček se v nejmladších žácích 
umístil na 2. místě, stejně jako i Petr Šimeček 
v mladších žácích, který však celkově v Čes-
kém poháru obsadil 1. místo. Jindřich Šimeček 
obsadil v kategorii starších žáků celkově 5. 
místo, a tak všichni tři postupují na mezinárod-
ní závod se Slovenskem, který se bude konat 
v září. Kluci závodí za Turistický oddíl mládeže 
ve Frýdlantě n. O.

Srdečně blahopřejeme a přejeme další spor-
tovní úspěchy!

Sportovní úspěch v turistickém závodě

V měsíci květnu se naši žáci 3. a 5. ročníku 
zúčastnili online testování znalostí a dovedností, 
kterou organizovala Společnost pro kvalitu o.s. 

Test se skládal z těchto částí: Český jazyk, 
Anglický jazyk, Matematika a Člověk a jeho 
svět. Výsledky těchto testů slouží nám učitelům, 
žákům i jejich rodičům k porovnání, jak na tom 
v jednotlivých oblastech jsme ve srovnání s jinými 
žáky a školami. Dopadli jsme opravdu výborně.

Žáci 3. ročníku byli mezi 1 349 žáky z celé ČR 
vůbec nejlepší v Českém jazyce, Anglickém jazy-
ce i předmětu Člověk a jeho svět. Ve světle těchto 
výsledků lehce zaostávali v matematice, kde byla 
úspěšnost školy nejnižší, ale stále velmi solidní.

Páťáci se nenechal zahanbit a mezi 1 784 

žáky z celé ČR byli rovněž premianty v Čes-
kém jazyce, předmětu Člověk a jeho svět, ale 
i v Matematice, v Anglickém jazyce na tom byla 
jen dvě procenta škol lépe.  

SOBOTNÍ PŘEDPOUŤOVÉ 
ODPOLEDNE

MÍSTO A ČAS
- 13. 7. ve 14.00 hodin

- na fotbalovém hřišti na Samčance
PROGRAM A INFO

- utkání SVOBODNÍ x ŽENATÍ
- soutěže pro děti 

- občerstvení zajištěno

Testování školy dopadlo skvěle
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slovo starosty
Vážení spoluobčané,
máme tady červenec, období dovolených, ale hlavně čas prázdnin, ze 

kterých mají radost především školáci. Ať už dovolenou prožijete v za-
hraničí, v našich krajích nebo doma, přeji vám, abyste si ji užili a nabrali 
nových sil. 

Jak už jsem psal v minulém čísle, bude v měsíci červenci probíhat ob-
nova venkovního areálu na sportovišti Kuřín. Práce budou probíhat tak, 
abyste byli co nejméně omezeni při vašich sportovních aktivitách v tomto areálu. Obě hřiště 
je možné používat bez omezení, stejně jako společenskou budovu sportoviště. Další prací, 
kterou bychom rádi dokončili během prázdnin, je celková oprava vnitřních prostorů obec-
ní knihovny, kdy je nutné především vyměnit propadlou podlahu. Na místním hřbitově bude 
provedena celková oprava hlavního kříže z důvodu havarijního stavu jeho spodní části. Horní 
část hlavního kříže bude demontována a odvezena do kamenické dílny, kde bude provedena 
jeho údržba, a po zhotovení nové žulové spodní části se opět vrátí na své místo. V sobotu 
8. června se už tradičně dvě soutěžní družstva ze Lhotky zúčastnila 4. ročníku Beskydských 
her bez hranic, které tentokrát pořádalo Město Frýdlant nad Ostravicí. Chtěl bych poděkovat 
jak soutěžnímu družstvu dětí, tak dospělých za reprezentaci naší obce a poděkování patří též 
fanouškům ze Lhotky, kteří nás přijeli podpořit, se kterými jsme si výborně zorganizovanou 
akci společně užili až do pozdních večerních hodin. Další červnovou akcí byl Sportovní den 
obce Lhotky, který se uskutečnil v sobotu 22. června. Věřím, že ti, co se akce zúčastnili, byli 
spokojeni a tento den plný pohybu si řádně užili. Děkuji těm, kteří se podíleli na organizaci 
sportovního dne, ale i všem účastníkům, ať už si přišli zasoutěžit nebo jen přátelsky pobavit. 
Kdo máte rádi dobrou muziku, přijďte ve čtvrtek 18. července do areálu u školy, kde proběhne 
od 19 hodin koncert kapel Spirituál kvintet a Pozdní sběr. Vstupenky si můžete v předprodeji 
zakoupit na obecním úřadě. Nezbývá mi než vám popřát hezké letní dny, dětem hodně prázd-
ninových zážitků a hlavně sluníčka. Vám, kteří se chystáte vycestovat, přeji šťastný návrat 
a věřím, že do druhé poloviny roku vstoupíme všichni odpočatí, s úsměvem a hlavně dobrou 
náladou.  Zdeněk Kubala, starosta

krátce z obce

Termíny k odpadům
Termíny svozu komunálního odpadu v čer-

venci: pondělí 1. 7., 15. 7. a 29. 7. 
Biologický rozložitelný odpad rostlinného 

původu, velkoobjemový, elektroodpad a kar-
tonový papír: Sběrné místo biologicky rozloži-
telného odpadu rostlinného původu u bývalého 
kravína bude otevřeno do konce listopadu vždy 
v sobotu od 10 do 12 hodin. Během pracovní 
doby obecního úřadu po tel. domluvě.

Informace
k místním poplatkům

MÍSTNÍ POPLATKY – připomínáme, že 
splatnost za svoz komunálního odpadu byla 
nejpozději do 31. 5. – ne všichni občané mají 
zaplaceno!

Místní poplatky můžete platit hotově na po-
kladně OÚ a taktéž bankovním převodem

č. účtu 1690539349/0800
PES – V. S. 1341, k tomuto čtyřčíslí připo-

jit číslo vašeho domu, do sdělení pro příjemce 
napsat vaše jméno – 80 Kč. Za každého další-
ho psa přihlášeného na tutéž osobu – 140 Kč. 
Poplatek byl splatný do 31. 3. daného roku – 
do dnešního dne nezaplaceno 5 psů.

Odpady R. O. – V. S. vaše číslo chaty nebo 
domu, za toto číslo připojit číslici 6, do sděle-
ní pro příjemce napsat vaše jméno – 500 Kč 
(250 Kč u vybraných rekreačních objektů se 
špatnou dostupností pro vývoz TKO). Dle 
směrnice umístěné na http://www.obec-lhotka.
eu/obecni-vyhlasky/. Vyhláška 2/2015 – neza-
placeno 5 rekreačních objektů.

Odpady T. P. – V. S. vaše číslo domu, 
za toto číslo připojit číslici 7, do sdělení pro pří-
jemce napsat vaše jméno – 500 Kč za osobu 
– nezaplaceno 10 domácností.

Obchod U Ivánků
V letních měsících budou zákusky pouze 
na objednávku.

Předprodej vstupenek 
Vstupenky na Spirituál kvintet a Pozdní sběr 
je možno zakoupit na OÚ Lhotka u účetní 
obce za cenu 250 Kč.

Letní brigáda
Zájemci o letní brigádu na údržbě veřejného 
prostranství a obecního majetku se můžou 
přihlásit osobně na Obecním úřadě ve Lhot-
ce, kde získají více informací.

V pátek 7. června se u nás ve Lhotce v are-
álu Kuřín konala soutěž mladých hasičů s ná-
zvem „Lhotecký pětiboj“. Soutěž byla složena 
z pěti disciplín. A to z požárního útoku, šedesát-
ky (běh s překážkami), uzlové štafety, štafety 
dvojic a všeobecného testu. 

Soutěže se nezúčastnily pouze týmy z na-
šeho okrsku, ale taktéž dva týmy ze Slovenska, 
náš družební sbor Sihelné. Vše odstartovalo 
v 16.00, kdy mladí hasiči začali předvádět své 
nejlepší výkony a usilovali o přední pozice.

V kategorii mini zvítězily Kozlovice, které 
byly ovšem bez konkurence. V kategorii mlad-
ších žáků zvítězily opět Kozlovice, na druhém 
místě se umístila Lhotka a třetí Sihelné. V kate-
gorii starších žáků zvítězila Lhotka, na druhém 
místě Sihelné, třetí místo získaly Palkovice 
a čtvrté skončily Hukvaldy.

V rámci pětiboje byl vyhlášen výsledek ještě 
putovního trojboje, který se skládal z disciplín: 
požární útok, hadicová štafeta a štafeta dvojic. 
V kategorii starších zvítězila Lhotka a v katego-
rii mladších Kozlovice.  Lh

I datum 22. června je v našem kalendáři 
zaznamenáno – Sportovní den obce. Měsíc 
po úspěšném Dni obce, který byl pořádán 
na počest 660. výročí první zmínky o obci, se 
v rámci oslav konalo další setkání občanů. 
Tentokrát ve sportovním areálu Kuřín, který byl 
na akci pečlivě připraven pro dospělé i pro děti, 
na které tam dokonce čekalo nové pískoviště 
s velkou kupou písku. 

Otázkou ale bylo, jak to vzhledem k ne-
příznivé předpovědi bude s počasím, což je 
u venkovní akce kardinální otázka. Naštěstí se 
předpověď úplně nevyplnila. Sice přišel déšť, 
ale to jsme měli většinu disciplín za sebou 
a brzy také přestal. A sportovce přece trocha 
deště nemůže rozhodit. Navíc jsme byli na tuto 
nepříjemnost připraveni, dokonce i pískoviště 
bylo pod stanem. Uvnitř v budově byly k dis-
pozici šachy a velmi zajímavý trenažér pro 
stolní tenis. Venku střelba ze vzduchovky, luku, 
házení míčků nebo kroužků na terč, děti také 
zkoušely chytat na udičku různé háčkované 
mořské živočichy, mohly si nechat ozdobit ruce 
či tváře třpytivým tetováním, vyráběly dřevě-
né ozdoby. O úvod se postarali fotbalisté tří 
družstev – hasiči, svobodní a ženatí. Ukázalo 
se, že hasičům jde líp požární sport než fotbal 

a dvakrát prohráli. A v souboji o vítězství slavila 
úspěch zkušenost, a tak se vítězi stali ženatí. 
Pak byly na trávníku postaveny tratě na agility 
a letní biatlon. Soutěžící tratě zdolávali opravdu 
se zápalem a ve snaze být nejlepší to zkouše-
li i vícekrát. Zpestřením byly velké nafukovací 
koule zvané bubbleball, do nichž si hráči vle-
zou a pak běhají, vrážejí do sebe a snaží se 
kopnout míč do branky. Hlavně děti se v kou-
lích patřičně „vyblbly“, ale i dospělí si s bubble-
ballem užili spoustu zábavy. Déšť nás sice 
po 16. hodině trochu přibrzdil, ale zase jsme 
v klidu mohli využít nový stánek na občerstve-
ní, v němž personál hostinců Obecník a Pod 
Ořechem testoval provoz. A klapalo to dobře. 
Déšť celkem brzy ustal, a tak došlo na vyhlá-
šení výsledků a rozdělení cen. A na závěr jsme 
si ještě vyzkoušeli dvě disciplíny. Jednak chůzi 
na lyžích pro čtyři osoby a pak také závěreč-
nou – hod paličkou na maso na cíl. Velké plus 
je také to, že se vůbec nikdo nezranil, a to ani 
při silácké disciplíně válení pneumatiky z Tatry 
i s diskem. Jen jsme si říkali, že těch návštěv-
níků mohlo být o trochu víc. Ale náhodný divák, 
rekreant z Opavska v nedalekém penzionu, se 
rozplýval nad tím, jaký máme krásný areál a ja-
kou bezvadnou akci jsme připravili. A to potěší.

Lhotecký pětiboj mladých hasičů ve Lhotce

Lhotka jako pravidelný účastník byla již 
počtvrté mezi sedmi obcemi na Beskydských 
hrách bez hranic, které se konaly v sobotu 8. 
června ve Frýdlantě nad Ostravicí. 

V pátek jsme potrénovali, ale soutěž je sou-
těž! Což se ukázalo hned při první disciplíně 
– letním biatlonu, kdy někteří z našich soutě-
žících netrefili ani jeden z pěti terčů. Podezří-
vali jsme pořadatele, že nám přidělili špatnou 
zbraň, ale pak v soutěži dětí 
trefil Vojta všech pět terčů, 
a tak jsme poznali, že chyba 
není ve vzduchovce. V jiných 
disciplínách se nám vedlo 
lépe. Například v protahování 
míčku hasičskou hadicí byla 
Lhotka vynikající. Škoda, že 
ten superlativ zdaleka ne-
platil při hledání skládačky 
znaku obce v hasičské pěně. 
Takže i když jsme jako všich-
ni do toho šli s cílem zvítězit, 
celkově páté místo jsme při-

jali. Ne tak naše děti „pouhé“ 3. místo v dětské 
soutěži. U nich byla touha vyhrát tak silná, že 
dalo práci je uklidnit. Co by měli říkat Janovič-
tí, trojnásobní vítězové, když jim patřila příčka 
poslední? Když jsme se nedívali na pořadí, tak 
jsme prožili pěkné aktivní odpoledne s krásným 
ohňostrojem na závěr, za což patří poděkování 
letošním organizátorům her – Městu Frýdlant 
nad Ostravicí.

Lhotka a Hry bez hranic

„Dobrý nápad – uspořádat maškarní karne-
val v létě,“ znělo z úst rodičů a podobná slova 
pronášely i děti, které v přestrojení za svého 
vysněného hrdinu či obdivovaný vzor tancem, 
hrami a soutěžemi ve vnitřních prostorách ma-
teřské školy, ale i venku, oslavily svůj svátek 
– Mezinárodní den dětí. 

Jelikož červen je čas na výlety, vybraly jsme 
pro děti autobusový výlet do zámku v Hradci 
nad Moravicí, kde nás čekal princ Bajaja se 
svou princeznou a šaškem. Pohádka na mo-
tivy Boženy Němcové nebyla pouze ukázkou 
historie, ale napověděla mnohé ze zoologie, 
historie řemesel, vývoje českého jazyka i eko-
logie. Děti jistě nezapomenou na žonglérské 
kousky a rytířské dovednosti prince v rytířské 
zbroji, jezdícího téměř na dosah ruky na sku-

tečném koni. Ve druhé části programu si samy 
mohly vyzkoušet střílet z repliky malého děla, 
umlít mezi žernovými kameny mouku, voch-
lovat i vyčesat len a upříst nitku. Na zpáteční 
cestě si děti v lípami a bezy provoněné huk-
valdské oboře u Lišky Bystroušky pochutnaly 
na paní kuchařkou dovezeném, ještě teplém, 
kuřecím řízku a melounovém nanuku. Během 
jízdy do mateřské školy se dokázaly i prospat. 
„Byl to úžasný den,“ pochvalovaly si děti.

Příjemná byla skutečnost, že na úhradu 
autobusového jízdného byly použity finanční 
dary rodičů a výtěžek z dobrovolného vstup-
ného občanů při konání Dnů obce. Za děti i je-
jich rodiče DĚKUJEME.

 Za tým pracovnic MŠ 
 Miroslava Laníková

Maškarní karneval a výlet busem
do zámku v Hradci nad Moravicí

Tak jsme si zasportovali

Tradiční kotlíkové smažení vaječiny v pří-
rodě je v jarním programu lhoteckých seniorů 
pravidelnou a dá se říci i jednou z oblíbenějších 
společenských zábav. To letošní – opět šest 
týdnů po Velikonocích – se u sportoviště Kuřín 
uskutečnilo v pondělí 10. června. Klub seniorů 
jej připravil jako vždy nejenom pro své členy, 
ale i pro ostatní Lhoťany. 

Díky doporučené „vstupenky“, kterou byla 
tři vajíčka na osobu, se vaječina smažila do-
konce ve dvou várkách. Ale ani mezi jednotli-
vými pohoštěními se účastníci setkání nenudili. 
Organizátoři pro kolektivy u jednotlivých stolů 
připravili soutěž o znalostech historie Lhot-
ky. I když Lhotka letos slaví 660. výročí první 
zmínky o obci, otázky byly vybrány z poslední 
necelé stovky let, aby pro většinu soutěžících 
stačilo pro správnou odpověď jenom více za-
pátrat v paměti.

A protože téměř všichni lhotečtí senioři 
jsou dobří pamětníci, výsledky byly podobné 
a umístění těsné. Toho si bylo vědomo i vítězné 

družstvo a o cenu, kterou byla lahvinka něčeho 
„tvrdého“, se s ostatními podělilo. A protože i ji-
ného občerstvení měli organizátoři připraveno 
dost, nebyl důvod příjemné setkání ukončit ani 
po vyprázdnění kotlíku. A tak přišla ke slovu 
i kytara, při které si všichni mohli při vyhasínání 
ohniště ještě i zazpívat.

Výbor Klubu seniorů využil setkání i k infor-
mování všech o akcích v dalším období roku. 
Mluvilo se hlavně o zájezdu do arboreta u Opa-
vy a na Cvilín u Krnova. Ten se ale uskuteční 
až v září. Naopak tou nejbližší akcí bylo palko-
vickými seniory připravované setkání seniorů 
Sdružení měst a obcí povodí Ondřejnice. To se 
uskutečnilo už o dva dny později – ve středu 
12. 6. „za humny“ na blízkém Myslíku, taktéž 
u vaječiny, navíc ale s různými soutěžemi zruč-
nosti a dovednosti. Reprezentovat tam lhotec-
ké seniory vyjeli manželé Langerovi, Maruška 
Syslová a Danuška Vlášková. A výsledek? 
Více než dobrý, protože nám domů do Lhotky 
přivezli dělené první místo.  Pavel Pasek

Většina větších obcí má svou pravidelnou 
pouť, v řadě z nich se konají pravidelně jarmar-
ky a trhy, které bývají také nedílnou součástí 
městských slavností a dalších velkých akcí. Nic 
tak velkého se neděje u nás, ale na lhoteckou 
pouť pamětníci nezapomínají. 

Podle naší kaple Navštívení Panny Marie její 
termín připadá na konec května, kdy má – dnes 
už jenom v katolickém kalendáři – právě svátek 
Marie. Pouťová mše svatá se letos uskutečnila 
o týden dřív – v neděli 26. 5. a nechybělo při 

ní – jako vždy úžasné – zpívání souboru Canta-
mus. A nejenom jeho. Po mši ještě venku před 
kaplí zazpíval při malém pohoštění veřovickými 
koláčky a červeným i bílým vínem také dětský 
soubor Schola rosnička. 

Rozezpívaný bazén
Pravidelné každotýdenní zkoušení členů 

souboru Pilky bývá jednou za čas odměně-
no společným výletem nebo jinou akcí, která 
kolektiv ještě více stmelí. Tou poslední byla 
po úterní zkoušce 4. června návštěva restau-
race U Fandy. V první – sportovní – části se 
Pilkaři rozdělili na „bowlingáře“ a plavce. A prá-
vě plavci využili koupání a pobyt ve vířivce 
i k pokračování předchozí zkoušky, takže se 
tentokrát v bazénu netradičně i zpívalo. Samo-
zřejmě, že oběma „sportovním“ skupinám vy-
hládlo, takže trochu netradiční podvečer sou-
boru skončil společným posezením u specialit 
restaurační kuchyně.  P. Pasek

Dvakrát o lhoteckém zpívání 

O vaječině seniorů doma i „za humny“

jubilea
V měsíci červenci oslaví svá významná 

životní jubileum a dali ke zveřejnění souhlas:

Anna Šrubařová – 87 let
Augustin Kožuch – 87 let

Luděk Židek – 65 let

Oslavencům přejeme všechno nejlepší, 
hodně dalších pěkně prožitých let. Pevné

zdraví, spokojenost, životní elán a pohodu.
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Již čtvrtému ročníku Bašky na Bašce nebylo 
přáno z důvodu nepřízně počasí, aby proběhl 
v areálu přehrady, proto celá akce byla přestě-
hována na parkoviště pod přehradu Baška. Tady 
už od pátku pracovníci obecních služeb stavěli 
stánky, připravovali vše potřebné, aby bylo zajiš-
těno vše pro zdárný průběh akce.

Sobotní dopoledne probíhal v těchto prosto-
rách opět čilý ruch, vyrostlo zde menší stánkové 
městečko, uprostřed se dvěma velkými pártysta-
ny, v čele s pódiem, odkud se prezentovali pří-
tomným hostům nejen žáci místní základní školy, 
ale z tohoto místa vydávala základní informace 
o veškerém dění Dne obce nejdříve moderátorka 
Hanka Poledníková, posléze David Blahut.

Akce Baška na Bašce byla odstartována 
úderem 14. hodiny, kdy místní holubáři vypus-
tili hejno holubů, jež neslo poselství o oslavách 
v Bašce vysoko do oblak. Moderátorka přivítala 
všechny přítomné, připomněla letošní jubileum 
Bašky a mikrofon předala nejdříve starostce 
Ireně Babicové, která krátce všechny pozdravila 
a předala mikrofon Pavlu Janatovi – místosta-
rostovi města Třebíč, který byl z titulu „kmotra“ 
naší obce pozván starostkou k nám do Bašky. 
Ten s potěšením popřál Bašce jen vše dobré 
a vyzdvihl především stavbu naší nové základní 
školy.

Pak už se na pódiu střídali účinkující – ZŠ, 
Čendaspolek, prvky jógy a její účinek na lidské 
tělo představil Vít Oram se svými cvičenkami 
na travnaté ploše poblíž pódia. Autoškola byla 
prezentována Tomášem Hrozkem, místní Mys-
livecký spolek Martinem Matim. Hasiči z Bašky 
měli prostorové možnosti k předvádění svého 
hasičského umění značně omezené, ale i tak 
jistě zaujali přítomné. Zrovna tak na tom s trav-
natou plochou byli fotbalisté. Ale i u nich bylo 
živo, zastavovaly se tu především děti, aby si vy-
zkoušely „kop na bránu“. Našel se prostor i pro 
skákací hrad, kterým se prezentovala hodoňo-
vická firma REaMO a hodoňovičtí hasiči, mimo 
svůj sortiment prodeje, dohlíželi na bezpečnost 
dětí skákajících na hradu. Hojně využíván byl 
aquazorbing, měření tělesných hodnot zaujalo 

Mezinárodní den dětí se slaví každoročně 
1. června, má upozornit světovou veřejnost 
na práva a potřeby dětí. U příležitosti Dne dětí 
jsou připravovány různé společenské a spor-
tovní akce. Nejinak tomu bylo právě v sobotu 
1. června v Hodoňovicích na zahradě hostin-
ce U Čendy, kde místní Čendaspolek s hasi-
či připravili pro děti spoustu soutěží, kácení 
májky a jiných aktivit, aby oslavy mohly pro-
běhnout.

Protože Čendaspoláci každoročně volí ur-
čité téma Dne dětí, k tomu oblečení pořada-
telů, letos to byly kostýmy domácích zvířátek, 
ve kterých při jednotlivých soutěžích vítali 
děti. Ty pak na dvanácti stanovištích plnily 
stanovené úkoly, získávaly razítka na kartič-
ku, jíž obdržely při vstupu do areálu zahrady, 
aby si pak ve finále vyzvedly odměny – sladké 
i praktické. Celé odpoledne moderoval Ondřej 
Hajdušek, upozornil hosty i na možnost pro-
hlídky dětské skupiny Školička, kterou provo-
zuje Obec Baška v zrekonstruované místní 

budově bývalé základní školy. Neopomenul 
pozvat na chutné občerstvení, které připravil 
hostinský Pavel Kowalczyk, a dobroty nejen 
ke kávě zajištěné Čendaspolačkami.

Pokud děti již soutěže splnily, pak přede-
vším ty menší využily možnosti zabavit se 
na skákacím hradu, ty větší zase prolézaly 
auto místních hasičů. Ti se po 17. hodině ujali 
kácení májky, o jejíž „tekutý“ vršek byl sveden 
tvrdý boj. Děti pak měly možnost vystoupit 
třeba s vtipem, básničkou či zazpívat něco 
do mikrofonu na tzv. Čendových schodech. 
A ty odvážnější tuto možnost využily a mnoh-
dy pobavily i dospělé. Krátce zahrála i místní 
kapela Sousedé, děti dováděly, mohly si ještě 
opéct párky, zatímco rodiče bezstarostně dis-
kutovali se sousedy, kamarády. Prostě všich-
ni společně jsme prožili pohodové odpoledne 
– tentokrát bez mráčku, deště, usmívalo se 
na nás sluníčko a 122 dětí, které přišly sou-
těžit a bavit se, si jistě svůj den patřičně užily. 
 Za Čendaspoláky Dajana Zápalková

V sobotu 8. června se tým Bašky zúčastnil 
čtvrtého ročníku Beskydských her bez hranic, 
které se tentokrát konaly na letišti pořadatel-
ského města letošního ročníku – Frýdlantu nad 
Ostravicí.

Baška se nejen zúčastnila, ale dokonce nám 
borci vybojovali nádherné 2. místo v celkovém 
pořadí obcí Mikroregionu Frýdlantsko-Beskydy. 
Sedmičlenný tým dospělých obsadil 3. místo 
a taktéž sedmičlenný tým našich dětí bojoval 
tak fantasticky, že obsadil dokonce příčku nej-
vyšší!

Mikroregion Frýdlantsko-Beskydy v sobě 
zahrnuje 13 obcí, z nichž se letošního ročníku 
zúčastnilo 7 z nich, a to: Baška, Frýdlant nad 
Ostravicí, Janovice, Kunčice pod Ondřejníkem, 
Lhotka, Ostravice a Pržno. Pomyslnou štafe-
tu pořádající obce letos po Janovicích, Pržnu 
a Bašce převzal Frýdlant nad Ostravicí. 

Za každou obec bojují dva sedmičlenné 
týmy, jeden tým dospělých a druhý dětí. Pod-
mínkou je u dospělých jeden účastník starší 
60 let a aktivní účast radního, nejlépe starosty 
či místostarosty. U dětí pak součet věků členů 
týmu max. 77 let. V každém týmu musí závodit 
minimálně tři ženy/dívky. 

Z šesti soutěžních disciplín Her jsou tři na-
stavené od prvního ročníku napevno a nemění 
se a další tři jsou plně v kompetenci pořádají-
cí obce. Pilířem her jsou úvodní Letní biatlon 
(běh na lyžích a střelba), Voda v kýblu (členo-
vé týmu si střídavě nad hlavou a mezi nohama 
předávají kýbel plný vody tak, aby ztráty vody 
po překonání tratě byly co nejmenší za co nej-
rychlejší čas) a Agility (každý musí co nejrych-
leji proběhnout překážkovou dráhou, na níž ho 
čeká stepování v pneumatikách, přeskok překá-
žek, slalom, skákání v pytli a průlez tunelem). 

Poté následují tři disciplíny, které si každá 
pořádající obec připraví speciálně pro daný 
ročník. Tak jako jsme my v loňském roce zapo-
jili přehradu Baška, tak Frýdlant nad Ostravicí 
využil zase svých specifických možností. Čtvr-
tá disciplína s názvem Hasičská štafeta dala 
některým týmům hodně zabrat, protože úkolem 
bylo v běhu kolem mety rozmotat hasičskou 
hadici, protáhnout jejími útrobami ping-pongový 
míček (opravdu se mu skrze hadici moc nechtě-
lo) a hadici opět správně smotat. 

Na předposlední disciplínu, kterou byly Bub-
liny, se těšily především děti, i když u mnoha 
dospělých jsem viděla v očích čertovské jiskřič-
ky, jak se nadšeně vrhali do prostoru plného 
pěny a hledali v něm různobarevné díly obecní-
ho znaku vlastní obce, aby z něj v závěru mohli 
znak poskládat do jeho skutečné podoby.

A nakonec si pro nás pořadatelé přichystali 
opravdovou lahůdku. Kdo může říct, že utáhl 
letadlo? Po překonání poslední disciplíny Her 
s příznačným názvem Letadlo to mohou směle 
prohlásit všichni borci, a to včetně těch nejmen-
ších, protože právě dotáhnout na laně skutečné 
letadlo do mírného kopce po trati dlouhé nece-
lých sto metrů bylo jejich úkolem a oni to oprav-
du všichni dokázali!

Starostka Frýdlantu nad Ostravicí Helena 
Pešatová na závěr Her konstatovala: „Bašťané 
dovezli z Bašky déšť, kterým byly letošní hry, 
stejně jako ty loňské, zahájeny.“ Ale my už 
víme, že to pršelo štěstí, které jsme v průběhu 
celého odpoledne všichni potřebovali, a společ-
ně s bojovností našich sportovců Bašce přines-
lo opravdu nádherné umístění! Navíc – zápolení 
proběhlo bez jakýchkoliv úrazů, neslo se po ce-
lou dobu v duchu fair play a celkově atmosféra 

byla vynikající a přátelská – tak co více si přát.
Moc děkujeme všem, kteří nám přijeli fandit, 

za diváckou podporu a všem borcům, kteří naši 
obec reprezentovali, GRATULUJEME!!!

 Hanka Poledníková, Foto: Jiří KočaraTřicet sedm prvňáčků, kteří letošní školní rok 
strávili v rekonstruovaných prostorách hodoňo-
vické školy, bylo ve středu 13. června slavnost-
ně pasováno na čtenáře.

Tento slavnostní akt pro prvňáčky probíhá 
již po několik let v knihovně, ale protože pře-
místění třiceti sedmi malých dětí z Hodoňovic 
do Bašky by bylo náročnější než návštěva kni-
hovnice a starostky obce v hodoňovické škole 
– byla zvolena tato jednodušší varianta. Děti už 
byly netrpělivé, co se bude dít. Obě třídy na-
stoupily před tabuli, v přední řadě držely v ru-
kou jednotlivá písmena slova ČTENÁŘI a po-
stupně na každé písmeno přednesly nějakou 

říkanku. Poté, aby ukázaly, že opravdu už umí 
číst, četly pohádku o Šípkové Růžence. Prav-
da, některé zcela bravurně, některým se čtení 
ještě trochu zadrhávalo, ale všichni dokázali, 
že si opravdu zaslouží po celoročním učení se 
písmen, čtení textů, nenáročných říkanek, po-
hádek, aby byli pasováni na čtenáře. Než jsme 
k tomuto přistoupily, ještě jako bonus děti při-
daly veselou písničku za klavírního doprovodu 
paní učitelky. Celkově toto „pásmo“ nastudova-
né v režii třídních učitelek vyznělo velice pěkně, 
prvňáčci jsou opravdu šikovní.

Pasování na čtenáře se ujala starostka obce 
Irena Babicová, oděná v dlouhý černý šat rytí-
ře, aby tento obřad nabyl důstojnosti a děti si jej 
skutečně zapamatovaly nadlouho. Vždyť čtení 
a knihy je budou provázet celým životem! Prv-
ňáčci přicházeli jednotlivě ke starostce, která 
je dlouhou tužkou pasovala, od knihovnice ob-
drželi diplom, deník malého čtenáře – knížku, 
se kterou budou jistě pracovat nejméně násle-
dující rok. Budou si zde zapisovat knihy, které 
přečetli – autora, ilustrátora, hlavní hrdiny atd. 
Malou pozorností k tomu jim byl skřítek knihov-
niček, který bude dohlížet, jak čtou.

„Přeji vám, milé děti, aby vám všem přiná-
šelo čtení radost, potěšení, ale též abyste jím 
nabývali nové znalosti, vědomosti. Brzy již bu-
dou prázdniny, tak si je pěkně užijte, s novými 
kamarády a možná i s knihou. 2. záři se na vás 
všechny budu těšit v nové škole v Bašce,“ uza-
vřela toto milé setkání starostka Irena Babico-
vá.  Dajana Zápalková

Den obce Baška spojený s oslavami 
585 let od první zmínky o naší obci

především dospělé návštěvníky. Stanoviště zde 
měla i Městská policie Frýdek-Místek, Podané 
ruce, Eko-kom, ale i Obec Baška se svými pro-
pagačními materiály, projektem Baška dětem, 
Mobilním rozhlasem, kvízem o znalostech místo-
pisu Bašky aj. Areál byl doslova lemován stánky 
místních spolků, které nabízely různé dobroty pro 
občerstvení, zábavu, ale i k zakoupení – třeba 
výrobky EKO JEANS, firmy Hamiro, nebo ná-
ramky a náušnice z korálků, které vyráběla míst-
ní žačka Kateřina Bernátková. Tento výtěžek 
z prodeje pak byl určen na projekt UNICEF. Vel-
ká fronta se tvořila i u stánku Bašťanského spol-
ku, kde si děti měly možnost nechat namalovat 
na obličej nějaký ornament, postavičku. Klidně 
zde v řadě čekaly i dvě hodiny, jen aby byly krás-
né! Sednout si pak mohly při zdobení perníčků, 
kde na bílý podklad z fondue pytlíčkem s tekutou 
čokoládou vytvářely symbol obce Baška – oveč-
ku. A že to byly mnohdy prapodivné tvary – to vů-
bec nevadilo!! Vždyť se dala sníst a vyrobit nová! 
A chutnaly i vlastnoručně opečené špekáčky, 
které si návštěvníci mohli vyzvednout a připravit 
na rozdělaném ohni v železném koši.

Při cestě z areálu směrem k přehradě tvořili 

nám již známí řezbáři Štefan Danielovič a Čest-
mír Slíva dřevěné sochy – tentokrát vyřezávali 
medvěda a sovu. Tyto sochy budou ozdobou 
lesoparku pod přehradou. V těchto prostorách 
jsme též mohli potkávat orientační běžce, naše 
spoluobčany různé věkové kategorie, kteří si 
toto odpoledne zpestřili běháním. Nad Bašku 
se okolo 16. hodiny začala stahovat mračna, 
hrozila bouřka, ale kdo ví, jaké síly je rozfoukaly, 
a ukázalo se zase sluníčko. To už pódium zača-
lo patřit hostujícím hudebním skupinám – R.U.M, 
Pleasure Without Problems a úplný závěr Dne 
patřil DJ Tomovi Hanzlovi, jenž dokázal rozprou-
dit přítomné hosty, kteří ještě vydrželi a neodešli 
sledovat právě probíhající zápas mistrovství svě-
ta v hokeji.

Co říci závěrem? Další ročník Bašky na Baš-
ce opět dokázal pestrost spolků v naší obci, je-
jich soudržnost, ochotu nabídnout a prezentovat 
svým spoluobčanům to zajímavé ze své záliby, 
která mnohdy přerůstá v koníčka či velkého 
koně! A to je na této akci to krásné, povzbudi-
vé. To je ono, proč má smysl příští rok uspořá-
dat další, půlkulatý 5. ročník Dne obce – Baška 
na Bašce. Budeme se na vás všechny těšit!

Den dětí v Hodoňovicích se zvířátky

Chcete mít pravidelný přehled 
o kvalitě vody v přehradě Baška?
Sledujte odkaz Krajské hygienické 
stanice Moravskoslezského kraje:

http://www.khsova.cz/obcanum/kvalita-vody

Prvňáčci jsou opravdoví čtenáři

Za rok 2018 jsme vytřídili celkem 247,921 tuny odpadu, za který obec Baška vyfakturovala 
a obdržela od Autorizované společnosti EKO-KOM, a. s. částku 691 283,00 Kč. 

Zároveň jsme získali osvědčení, na kterém jsou uvedeny výsledky, kterých jsme dosáhli 
v naší obci a tím přispěli ke zlepšení životního prostředí a snížení uhlíkové stopy.

EKO-KOM děkuje Obci Baška i vám – občanům – za dlouholetou spolupráci.

Nejlepší umístění Bašky v historii Her bez hranic!
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jubilea

Červenec je měsícem oslav 
jubileí našich občanů:

pan Otakar Adamec – 93 let
paní Mária Gurecká – 82 let
paní Anna Staníková – 60 let

Vážení oslavenci, přejeme vám všechno 
nejlepší k vašim narozeninám, spoustu dal-
ších krásných let plných štěstí, zdraví a sa-
mozřejmě i životní pohody, elánu a lásky.

OÚ Pržno

Více než fotbalové úspěchy náš klub v minu-
lých let zaznamenával úspěchy budovatelské. Bě-
hem desítky let jsme zrekonstruovali hřiště, kabiny 
i zázemí SKP. Vše bylo korunováno před více než 
rokem, kdy byla nově otevřena restaurace Na Hři-
šti a obec vybudovala nová sportoviště. Vše jako 
by do sebe v čase zapadlo.

Všichni, kdo jsou spjati s prženským klubem 
vědí, že každý rok na začátku sezóny kabinou 
znělo: „A zase jdeme na postup?!?“ Za léta se 
z toho stala úsměvná fráze. Těch let bylo celkem 
šestnáct. Počátek nového začátku byl v roce 2003, 
kdy se po několikaleté odmlce vrátil fotbal do Prž-
na zpět. Začátek to byl nadšený a skvělý. Hned 
v úvodním zápase se nám podařilo porazit rivala 
z Janovic a tehdy jsme se vydali na dlouhou cestu 
za „titulem“. První ročník byl dlouho tím nejlepším, 
co náš klub během let předváděl. Celé další roky 
byly jako na houpačce, jednou nahoře a jindy zase 
dole. Zkrátka bez výraznějšího úspěchu. Vždy šlo 
jen o dílčí radosti tvořené jednotlivými vítězstvími. 

Ale všeho do času! 
SK Pržno ovládlo uplynulý ročník okresní sou-

těže těžko uvěřitelným způsobem. Kabinou se 
nebývale často nesl vítězný pokřik: „Pržno body 
připsalo, Pržno zase vyhrálo!“ Podzim byl vydaře-
ný a jaro se proto stalo velkou příležitostí, o které 
se ale takřka nemluvilo. A když, tak jen potichu. 
Reálnější obrysy případný postup dostal až pár kol 
před koncem, když zaváhal náš největší soupeř 
z Milíkova. Na dálku jsme navzájem sledovali jed-
notlivé úspěchy a případná klopýtnutí. Vyvrcholení 
soutěže mělo neskutečné grády, neboť rozhodnutí 
o mistrovi OS padlo až v závěrečném duelu prá-
vě proti Milíkovu. Soupeř byl mírným favoritem, 
ale Pržno, byť zdecimované zraněními, dokázalo 
v závěrečném domácím zápase získat víc, než 
potřebovalo, a zodpovědným výkonem strhlo ví-
tězství na svou stranu. 

SKP zvítězilo a všichni měli a máme velkou ra-
dost. Radost by jistě měl i Vašek Němec a Pepa 
Matysek, kteří se řadu let o fotbal a SKP po roce 
89 starali. Velké poděkování patří všem hráčům 
a bafuňářům, kteří se podíleli na mistrovském ti-
tulu.

O historický úspěch SK Pržno se na hřišti za-
sloužili: Petr Kočvara, Jiří Matýsek, Miroslav Po-
lák, Jan Zagrapan, Vilém Kijonka, Jakub Šindelek, 
Vladimír Skotnica, Martin Vašut, Petr Hrabovský, 
Petr Mucha, Daniel Djerzič, Tomáš Dudek, Dan 
Staněk, Tomáš Vrobel as trenér, Petr Rybář, 
Roman Folvačný, Adam Bílek, Jakub Stýskala, 
Jiří Faldyna, Rostislav Pitřík, Jakub Kaňok, Lukáš 
Mydlář, Jiří Michna, Pavel Šindelek a Petr Nohel. 

Realizační tým: Matysek Zdeněk st., Libor Sa-
sýn, Robert Gola a Petr Blokša.

 Za SKP Petr Blokša

Rk. Družstvo Záp. + 0 - Skóre Body 

1. Pržno 28 21 4 3 69:34 67 

2. Milíkov 28 20 1 7 117:43 61 

3. Janovice 28 12 6 10 65:52 42 

4. Vojkovice 27 11 4 12 61:89 37 

5. Návsí 28 9 4 15 66:74 31 

6. Chlebovice 27 8 5 14 50:72 29 

7. Kunčice 27 7 4 16 55:88 25 

8. Smilovice 27 6 4 17 42:73 22 
 

Sobota 15. června byla horká a slunečná. Po-
časí i všichni, kteří se podíleli na přípravách, lákali 
veřejnost na další ročník slavnosti Den obce Prž-
no. Avšak kapacita naplněna nebyla a letošní den 
obce tak proběhl za menšího zájmu veřejnosti, než 
na jaký jsme byli zvyklí. A to i přesto, že byl pro-
gram opět bohatý a cílil na široké spektrum diváků 
a posluchačů. 

Nejpočetnějším vystupujícím byl folklórní sou-
bor Ondrášek a Ondráš z Janovic, který dopro-
vodila cimbálová muzika Přemka Verlíka. Čtyři 
desítky členů souboru a muziky potěšily všechny 
příznivce folklóru. Soubor vedla Naďa Ivánková, 
učitelka naší ZŠ, a někdejší místostarostka Jano-
vic Gabriela Milotová. 

Po lidových písních přišla na řadu směsice svě-
toznámých popových a rockových skladeb v po-
dání teprve jedenáctileté Adély Křivánkové, která 
mnohé posluchače překvapila svým skvělým hla-
sovým projevem. Mladičká zpěvačka, podpořena 
vincentkou a zejména malými příznivci, těšila zpě-
vem všechny posluchače takřka 45 minut. Po dě-
kovačce a rozdání podpisových kartiček Adély se 
na pódiu připravila největší ostravská pop-rocková 

kapela Cross Orchestra, která pomaličku rozvlnila 
v bocích některé návštěvníky.

Více se plocha pod pódiem začala zaplňovat až 
v podvečer, a to při vystoupení kapely Jananas. 
Rytmická hudba a veselé texty loudily úsměvy 
na tvářích řady posluchačů. Nejvíce zájemců ale 
opět dorazilo na závěrečné vystoupení kapely AC/

CZ. Celá akce tedy proběhla zdárně. Pravda, bylo 
horko, ale raději horko než průtrže mračen. Pro 
organizátory bylo povzbudivé, že si všichni vystu-
pující velmi pochvalovali připravenost a organizaci 
naší slavnosti. Tak tedy na viděnou a na slyšenou 
zase za rok.  Petr Blokša

Den obce se vydařil na jedničku a počasí přáloPrázdninový pozdrav
Vážení spoluobčané, milé děti,
je to opět tady, prázdniny, léto, dovolené. Většina z vás se chystá vyra-
zit do všech směrů a světových stran, za relaxem a odpočinkem.
Rád bych vám všem za obec i úřad popřál příjemné prožití prázdnin, 
zejména ve zdraví a v pohodě. Cestujte, poznávejte, odpočívejte a uží-
vejte si! Přejeme vám krásné a prosluněné prázdniny. 
 Petr Blokša, starosta, Milena Tvrdoňová, místostarostka, 
 a kolektiv zaměstnanců obce a OÚ

Pržno se v sobotu 8. června zapojilo do čtvr-
tého ročníku meziobecních Beskydských her 
bez hranic. Dějištěm bylo frýdlantské letiště. 

Naši obec zastupovaly dva týmy, dětský 
a dospělý. Postupně bojovaly v několika dis-
ciplínách – Biatlon, Voda 
v kýblu, Agility, Hasičská 
štafeta, bubliny a Letadlo. 
Do klání se krom Pržna 
zapojili zástupci Frýdlan-
tu, Bašky, Janovic, Ostra-
vice, Kunčic pod Ondřej-
níkem a Lhotky. Všichni 
bojovali s vysokým nasa-
zením. A jak to nakonec 
dopadlo? „Nepodařilo 
se nám sice umístit se 
na bedně, ale zato jsme 
porazili našeho největšího 

rivala, a totiž tým z Janovic,“ podotkl s úsmě-
vem starosta Pržna Petr Blokša. Jedním de-
chem ale dodal, že samozřejmě cílem nebylo 
vyhrát, ale zúčastnit se, pobavit se a setkat se 
s lidmi z okolních obcí.

Beskydské hry bez hranic byly plné sportu a zábavy

okénko z historie

Záznam v dobové kronice, který pořídil 
místní učitel a jeden ze zakládajících členů 
sboru bratr Antonín Kamradek, říká, že o za-
ložení hasičského dobrovolného sboru pomy-
šleno bylo již v létech 1894, kdy vypukl oheň 
v čísle 37 a v 1897, kdy byl oheň v čísle 53. 
Poměry sousedské a práce drenážní odsunuly 
ale založení sboru hasičského.

V suchém roce 1904 však vypukl požár 
v domech 6 a 8 a několik osobností obce 
o obecní dobro zajímající se, přimělo ostatní 
k bezodkladnému zřízení hasičského sboru 

dobrovolného v Pržně.
Dne 10. srpna 1904 byli do hostince 

Gřundělová svoláni občané a vyložen jim 
byl význam a potřeba hasičského sboru. Vý-
sledkem bylo přihlášení se ihned 25 občanů 
za členy.

Po schválení stanov u C.K. zemské vlády 
v Opavě byla dne 6. listopadu 1904 svolána 
ustavující valná hromada dobrovolného sboru 
hasičského v Pržně. Za sídlo spolku zvolena 
byla hostinská místnost v čísle 55. 

 Za SDH Pržno Daniela Adamcová

Založení Sboru dobrovolných hasičů v Pržně

Obec Pržno v současné době řeší povolení 
k výstavbě řady drobnějších, ale poměrně ná-
kladných investičních akcí. Připravuje se přede-
vším zásadní rekonstrukce mostku u kravína. 
Tato investice se dotkne velkého počtu obyvatel 
v lokalitě pod ústavem. Stejně tak i všech za-
městnanců ústavu i složek IZS. Ať už započne 
výstavba letos, nebo až na jaře, musí všichni 
obyvatelé pod ústavem i zaměstnanci ústavu 

počítat s objízdnou trasou. Ta bude vedena oko-
lo lokality Gřundělovo po polních cestách a bude 
vedena do centra obce u výjezdu na hlavní sil-
nici u odtahové služby poblíž pekárny. Objízdné 
trasy bude nezbytné využívat asi tři měsíce. 

Dále se také připravuje výstavba dvou lávek 
pro pěší. Jedna za hasičskou zbrojnicí a druhá 
ve spodní části obce směrem do „Březiny“ pod 
ústavem. 

Čeká nás rekonstrukce mostku

První červnový víkend se za hasičskou zbrojnicí 
uskutečnila oslava 115. výročí od založení pržen-
ského sboru dobrovolných hasičů společně s ká-
cením máje a vaječinou. Program byl opravdu bo-
hatý. V hasičské zbrojnici jste si mohli prohlédnout 
fotky, které jsme získali od občanů Pržna, seznámit 
se s historií našeho sboru nebo si prolistovat kro-

nikami. K vidění bylo také hasičské auto PRAGA 
V3S, které dovezli na ukázku hasiči z Ostravice.

Odpoledne také patřilo dětem. Byly pro ně 
nachystány různé soutěže. Mohly si například 
vyzkoušet sbalit evakuační zavazadlo. Později 
si mohly zadovádět v pěně, kterou zajistili ha-
siči z Palkovic.

Hasiči z Pržna oslavili krásné výročí

Blíží se období letních prázdnin, půl roku je 
za námi a Klub seniorů v Pržně hodnotí svou 
činnost.

Celé první pololetí náš klub pracoval dle plánu 
práce na měsíce leden–červen 2019. Uskutečnili 
jsme celou řadu kulturně společenských akcí 
a výletů po blízkém okolí. Hlavní celodenní zá-
jezd seniorů se konal v květnu. Jelo se na zámek 
Lednice a jeho okolí s návštěvou krásného nově 
vybudovaného vinného sklípku Fr. Lotrinského 
ve Velkých Pavlovicích. Zájezd byl všemi účast-
níky hodnocen velmi kladně.

Další výlety jsme uskutečnili do restaurace 
U Žida na Riviéře ve Frýdku-Místku a do Pasko-
va, kde jsme si prohlédli muzeum v zámku a zá-
meckou zahradu.

Další dva plánované výlety do Brušperku 
a na Hukvaldy se pro nepříznivé jarní počasí ne-
konaly.

Naši senioři se zúčastnili také akcí pořáda-
ných Senior Pointem. Byla to přednáška o bez-
pečnosti silničního provozu a jak nenaletět pod-
vodným prodejcům.

V měsíci dubnu navštívila náš klub paní dok-
torka Thaiszová, která nás seznámila s různými 
typy demencí, které mohou staré lidi postihnout, 
a také poradila, jak jim předcházet.

Navázali jsme úzkou spolupráci s dětmi z naší 
mateřinky a jejich učitelkou Naděždou Ivánko-
vou. V měsíci březnu některé členky našeho klu-
bu chodily dětem MŠ číst pohádky před odpoled-
ním spaním. Člen našeho klubu pan Polášek byl 
dětmi velmi oblíben, protože jim jako jediný muž 

také četl pohádky. Také jsme se zúčastnili hra-
vého dopoledne, kde jsme si s dětmi MŠ zahráli 
různé hry a také se s nimi zacvičili a zatančili.

Další společnou akcí, kterou pořádáme s dět-
mi ZŠ každoročně, bylo vynášení Morany a vítání 
jara v měsíci březnu.

Velice zdařilou akcí bylo smažení vaječiny 
v areálu hasičské zbrojnice Pržno 3. června, kte-
ré se zúčastnili téměř všichni členové našeho klu-
bu. Za pěkného počasí jsme se společně bavili 
až do večerních hodin.

Dne 11. června se někteří členové Klubu 
seniorů zúčastnili výstavy obrazů malíře Víta 
Adamuse v Kulturním centru a výstavy obrazů 
malíře Jaroslava Homolky v Cukrárně pod Lysou 
ve Frýdlantě.

Celkem lze hodnotit činnost našeho Klubu se-
niorů jako velice úspěšnou. Pravidelně se schá-
zíme vždy první pondělí v měsíci, kdy se spolu 
družně pobavíme, oslavíme kulatá výročí našich 
členů a projednáme organizační záležitosti.

Ani v nastávajících letních měsících nebudeme 
zahálet. V červenci plánujeme výlet na Visalaje 
a v srpnu společné setkání v hospůdce Na Hřišti.

Děkujeme panu starostovi, který činnost klubu 
podporuje, a to nejen finančně, ale i svou účastí 
na našich akcích. Také členové Klubu seniorů se 
účastní všech společensko-kulturních akcí, které 
pořádá kulturní komise a Obec Pržno. 

Závěrem přejeme všem členům Klubu seniorů 
a také všem občanům Pržna pěkné letní měsíce, 
ať je prožijí ve zdraví.  Alena Švecová, 

 předsedkyně Klubu seniorů obce Pržno

Senioři hodnotí svou činnost

Fotbalisté SK Pržno zaznamenali historický úspěch
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využitelného 
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Rok 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027

úroveň 
recyklace (%)
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Kolik budeme platit za odpady v roce 2021?
Ministerstvo životního prostředí připravuje 

nový odpadový zákon. Hlavním cílem novely zá-
kona je nastavit požadavky legislativy tak, aby se 
nakládání s odpady více přiblížilo k cílům oběho-
vé hospodářství.

Schválené cíle oběhového hospodářství jsou:
- v roce 2025 recyklovat 55 % komunálních 

odpadů
- v roce 2030 recyklovat 60 % komunálních 

odpadů
- v roce 2035 recyklovat 65 % komunálních 

odpadů
- v roce 2025 skládkovat maximálně 10 % ko-

munálních odpadů
- zvýšit recyklaci všech obalů na 65 % v roce 

2025 a 70 % v roce 2030.
Aby bylo cílů oběhového hospodářství docíle-

no, je v zákoně navrženo zvýšit poplatek za ulo-
žení odpadu na skládku ze současných 500 Kč 
dle následující tabulky, směsný komunální odpad 
bude považován za využitelný.

 Obcím bude nabídnuta tzv. recyklační sleva. 
Obce, které dva roky před dobou platnosti pro 
výši poplatku (pro rok 2021 je to rok 2019) vy-
třídí určité procento komunálních odpadů, budou 
za uložení směsného odpadu platit poplatek dle 
tabulky pro zbytkový odpad. Požadovanou míru 
třídění ukazuje následující tabulka:

Obcím, které nedocílí stanovené úrovně re-
cyklace v roce 2025 (60 %), 2030 (65 %) a 2035 
(70 %), bude hrozit pokuta až do výše půl miliónu 

korun.
V zákoně stanovené požadavky na obce jsou 

hodně přísné. Je ale potřeba, aby každý přijal od-
povědnost a konečně začal problémy s odpady 
řešit. Není to složité, musí se jen chtít. Naše obec 
bude určitě i nadále vylepšovat stávající systém, 
který už tak máme na slušné úrovni. Počítáme le-
tos s tím, že budou trvale v Pržně rozmístěny kon-
tejnery na BRKO a také by mělo dojít k navýšení 
počtů sběrných hnízd a také počty barevných 
kontejnerů. Problém ale máme zejména s dostat-
kem prostor, kterých má obec velmi poskrovnu.

Návrh zákona také předpokládá, že na recy-
klační slevu budou moci dosáhnout i obce, které 
podporují domácí a komunitní kompostování. Od-
pad takto odkloněný bude zřejmě moci být zapo-
čten do úrovně recyklace. 

A jak si tedy v současnosti stojíme? V roce 
2018 jsme vyprodukovali celkem 308,55 tun od-
padů, mimo nebezpečné. Tedy všechny tříděné 
vč. BRKO, odpad v popelnicích a odpady vyve-
zené na sběrný dvůr. Do výpočtového poměru se 
budou započítávat papír, plasty, sklo, kovy a bio-
logicky rozložitelné odpady. Těch jsme z daného 
objemu vytřídili takřka 136 tun, tj. 44,1 %. Dosáhli 
jsme tedy na úroveň recyklace stanovené pro rok 
2020. Tlak v dalších letech ale bude narůstat, 
máme tedy stále co zlepšovat.

Tyto informace byly zpracovány spolkem AR-
NIKA, zaměřeným na ochranu životního prostře-
dí, a to v rámci projektu „Odpadové hospodářství 
obcí – příklady dobré praxe“, který byl v roce 2019 
podpořen Ministerstvem životního prostředí ČR.

Začátkem června se na Pržně konal závod 
horských kol. Bylo to druhé zastavení oblíbené-
ho seriálu Jimm and Mendez Cup. Počasí přálo 
a na start se postavilo 144 závodníků od nej-
menších až po nejstarší veterány. Na cyklis-
ty čekala trať, která je prověřila po technické 
stránce jízdy na kole. Po závodě byli všichni 
nejmenší odměněni sladkou medailí, nanukem 

a bublifukem. Starší kategorie byla oceněna 
medailí a různými cenami. 

Na výsledky a fotogalerii se můžete podívat 
na webu kohoutiskprzno.cz. Jsme pyšní na naše 
svěřence, kteří vyzdvihují barvy našeho klubu. 
Děkujeme Sportovnímu klubu Pržno a Obci Prž-
no za jejich pomoc při uspořádaní těchto závodů. 
 Za SK Kohouti Pržno Nela a Matěj Prachařovi

Naši Kohouti se na závodech neztratili
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Z prvňáčků se stali plnohodnotní čtenáři

Knihovna na Ostravici pokračuje v tradici a také tento rok ve spolupráci s obcí pozvala na konci 
školního roku prvňáčky, aby dokázali, jak se za první rok ve škole naučili číst. A protože se číst 

naučili, a to velice pěkně, pasovala je starostka Pavlína Stankayová na čtenáře. 

Poprvé a hned na stupních vítězů. Tak do-
padl ostravický tým, který se v sobotu 8. června 
zapojil do čtvrtého ročníku meziobecních Bes-
kydských her bez hranic. Konaly se na frýdlant-
ském letišti. Do klání se krom Ostravice zapo-
jili zástupci Frýdlantu, Bašky, Janovic, Pržna, 
Kunčic pod Ondřejníkem a Lhotky.

Ostravice vyslala do boje tým dětí i dospě-
lých. Bojovali oba ze všech svých sil. Prošli si 

několika disciplínami – Biatlon, Voda v kýblu, 
Agility, Hasičská štafeta, Bubliny a Letadlo. 

Všichni bojovali s vysokým nasazením. Da-
řilo se při tom dospělým i našim dětem. „Byla 
tam úžasná atmosféra a všichni jsme se sna-
žili, abychom dopadli co možná nejlépe. A že 
jsme skončili hned třetí? To je přece úžasné,“ 
byla nadšená starosta Pavlína Stankayová, 
která se klání sama zúčastnila. 

Beskydská heligonka přilákala na Ostravici 
nejen desítky hudebníků, ale také fanoušky 
tradičních nástrojů. Akce se konala 15. červ-
na už podevatenácté. Jen se protentokrát 
přesunula do prostor Beskydského pivovárku. 
A jak bylo patrné, tato změna soutěži moc 
prospěla. 

Mezinárodnímu klání přihlíželi vnímaví di-
váci, kteří vytvořili velice příjemnou atmosféru 
a podpořili účinkující zpěvem i tancem. Soutě-
žilo se ve čtyřech kategoriích: muži, ženy, ju-
nioři starší, junioři mladší. Věkové rozpětí sou-
těžících bylo velice široké, vždyť se na pódium 
postavili heligonkáři ve věku devět až 89 let. 

Každý soutěžící zahrál dvě libovolné sklad-
by, někteří hru doprovázeli i zpěvem. Tříčlen-
ná porota v čele s předsedou Petrem Kijonkou 
ve složení Jan Satina a Maxmilián Kokeš měla 
těžké rozhodování. Hudebníci totiž hráli velice 
pěkně a bylo náročné zvolit ty nejlepší. Před 
vyhlášením vítězů proběhlo ještě slosování 
vstupenek o věcné ceny. A pak už se rozho-
dovalo. První tři umístění v kategoriích dostali 
dárkové sady skla, které navrhla paní Gaško-
vá z Karolinky. Devět účastníků bylo oceněno 
Cenou poroty, tři získali Cenu starostky.

Výsledky:
Kategorie muži
1. Lukáš Polka
2. Jiří Michna

3. Miroslav Musil
Kategorie ženy

1. Viera Vrtichová
2. Jarmila Billová
3. Marie Jurčíková

Kategorie junioři starší
1. Marian Nečeda

2. Jesika Vajznerové
3. Petra Škultétyová

Kategorie junioři mladší
1. Mária Halvoníková 
2. Valerie Staníková

3. Sofie Králiková
Poděkování patří vedení obce za uspořá-

dání již 19. ročníku soutěže heligonkářů, za-
městnancům obecního úřadu, kteří celou sou-
těž zorganizovali, porotcům za spravedlivé 
hodnocení a Beskydskému pivovárku za mož-
nost uspořádat soutěž heligonek v krásném 
prostředí a s výborným občerstvením. Všich-
ni se budeme těšit na již 20. ročník soutěže 
v červnu 2020.

Omezení v ordinaci
Ordinace praktického lékaře Pavly Sý-

korové oznamuje, že ve dnech 17. až 27. 
července a 4. až 11. srpna nebude přítomna 
zdravotní sestra. V tyto dny se tedy nebu-
dou provádět odběry krve. Pacienti by si 
rovněž měli zajistit své léky včas. 

Po horách se dá chodit různě. Bez plánu 
jen tak, podle turistického značení nebo tře-
ba s kompasem či buzolou. Je ale ještě jeden 
způsob, a ten najdete pouze u nás v Besky-
dech. Tady totiž mohou lidé jít i Po medvědích 
tlapkách. A věřte nebo ne, tyto cesty jsou zá-
bavné zejména pro děti, které na nich zcela 
jistě zapomenou na mobilní telefony či sociální 
sítě.

Vydejte se se tedy po těchto barevných 
stezkách. Jak na to? Na webu pomedve-
dichtlapkach.cz najdete všechny trasy. Stačí si 
je prohlédnout a pak vyrazit.

V okolí Ostravice například vede Červená 
stezka – krkavec. Je příjemná zejména v let-
ních dnech. Točí se totiž kolem řeky Ostra-
vice. Vydejte se po ní a seznámíte se s hor-
ním tokem řeky, místy, kde je to ještě horská 
bystřina, do níž se vlévají další potoky a říčky. 
Poznáte nejen řeku Ostravici, ale taky obec 
stejného jména.

Medvídka, který bude váš průvodce, potká-
te už u vlakového nádraží v srdci Ostravice. 
Vydáte se směrem na Lysou horu. Dojdete 
k oblíbené Opičárně a zde opustíte trasu Lysa-
řů a vydáte se k romantickému potoku v říčním 
korytu Mazák. Pokud půjdete v parném létě, 
nevynechejte návštěvu koupaliště u penzionu 
Sluníčko. Poté se opět vnoříte do lesa. Smrky 
vystřídají původní bukové lesy. Nedaleko od-
tud, v kopci směrem k Lysé hoře, se nachá-
zí přírodní rezervace. Jmenuje se Mazácký 
Grúnik a chrání právě ony původní pralesy. 
Bukový porost opustíte kousek od přehrady 

Šance. Nedaleko odtud, proti proudu, tam, kde 
dnes vidíte vodní plochu, stávala obec Staré 
Hamry. Projdete přes hráz a vydáte se zpátky 
na Ostravici. Mimochodem, půjdete i kolem 
Beskydského pivovárku, což určitě ocení žízni-
ví rodiče. Medvídek vás bezpečně dovede zpět 
k nádraží. Tato trasa měří 9 kilometrů a zvlád-
nou ji i malé děti.

Projekt Po medvědích tlapkách má na svě-
domí sdružení Beskydhost. To si klade za cíl 
přilákat do Beskyd více návštěvníků, a zejmé-
na rodiny s dětmi. „Proto máme pro návštěv-

níky každoročně připravenou soutěž. Na stez-
kách jsou umístěna jednotlivá zastavení, 
která přináší návštěvníkům zajímavé informa-
ce o daném místě. Navíc tam jsou ale otázky 
do našeho kvízu. Pokud odpovíte v našem 
webovém formuláři alespoň na pět z těchto 
otázek, budete zařazeni do slosování o hod-
notné ceny,“ prozradil předseda Beskydhostu 
Vít Březina. Upřesnil, že nová letošní soutěž 
bude spuštěna už tento měsíc. „Sledujte náš 
web nebo facebook a dozvíte se o tom včas,“ 
doplnil.

Náš tým získal bronz na meziobecních hrách

Ostravici opět po roce rozezvučely heligonky

kos informuje

Po uzávěrce květnového čísla se členové 
našeho klubu sešli k tradičnímu smažení va-
ječiny. Setkání se konalo v areálu restaurace 
U Řeky. Letos nám počasí příliš nepřálo, přes-
to se podařilo smažení venku na ohni ve chvíli 
mezi deštěm. Jako vždy nám příjemné zázemí 
v suchu pod střechou poskytla paní vedoucí 
Blaženka se svým personálem, za což jim pa-
tří poděkování. 

Přes nepříznivé počasí se sešlo padesát 
účastníků, mezi nimiž si našla volnou chvíli pro 
nás seniory paní starostka Pavlína Stankayo-
vá. Jako již tradičně jsme si pochutnali na do-
mácím chlebu paní Veroniky. Všem, kteří se 
podíleli na zdárném průběhu odpoledne, patří 
veliký dík.

První akcí klubu v měsíci červnu byla bese-
da s příslušníkem Policie ČR na téma ochrana 
seniorů před tzv. šmejdy a dalšími nástrahami. 
Přítomní obdrželi brožurku, kde jsou formou 
křížovek popisovány situace, kterých je třeba 
se vyvarovat. Hlavním programem měsíce byl 
tradiční letní zájezd klubu s podporou obce 
Ostravice. První zastávkou našeho výletu byla 
návštěva státního zámku Hradec nad Moravicí, 
kde jsme zhlédli za doprovodu paní průvodkyně 
a jejího zajímavého výkladu prostory hostinské-
ho apartmá, lovecký salonek, erbovní sál, zá-
meckou kapli se sakristií. Po prohlídce zámku se 

účastníci před dalším programem 
posilnili v hotelu Sonáta velmi 
chutným obědem. Poté jsme 
v nedaleké cukrárně poseděli 
u kávy, zmrzliny a jiných dobrot. 

Po poledním odpočinku naše cesta směřo-
vala k návštěvě československého opevnění 
Opavska a Hlučínska, konkrétně pěchotního 
srubu MO-S21 „Jaroš“, kde nás osobně přivítal 
a obšírně seznámil s historií srubu a problémy 
spojenými s jeho získáním a obnovou sám ma-
jitel, který se svým úsilím a zapálením v rámci 
Asociace přátel československého opevnění 
Opavska a Hlučínska snaží zachovat dějiny 
pro budoucí generace. Návštěva srubu, který 
je rekonstruován do stavu z roku 1938, byla 
velmi zajímavá a poutavá. Po prohlídce a mož-
nosti krátkého občerstvení a pořízení společ-
né fotografie s průvodcem v dobové uniformě 
jsme plní zajímavých informací a dojmů odjíž-
děli zpět ke svým domovům. Výlet se vydařil, 
počasí nám přálo a my jsme si opět rozšířili 
obzory svých vědomostí a znalostí novými za-
jímavými informacemi. 

S nastávajícím létem přeje výbor klubu 
všem členům i občanům Ostravice příjemné 
prázdninové dny. O dalších akcích budete 
včas informováni na obvyklých místech a inter-
netu.  (JN) 

Senioři si užili smažení vaječiny 

Po dobu uplynulých dvou školních roků byla 
Základní škola Ostravice zapojena do projektu 
přeshraniční spolupráce Společně bez hranic, 
konkrétně byl projekt nazván Zlepšení podmí-
nek pro uplatnění našich žáků na trhu práce.

Z tohoto dotačního titulu byla realizována 
výstavba skleníku u ZŠ a proběhlo 10 spo-
lečných setkání žáků 2. stupně základních 
škol obou spřátelených obcí. Pětkrát byly 
ostravické děti v Breze a pětkrát děti z Brezy 
na Ostravici. Setkání byla vždy dvoudenní, při 
pobytu na Ostravici byla hlavní část návště-
vy věnována práci ve skleníku a na zahradě, 
v Breze zase žáci vařili ve školní kuchyňce 
nebo pracovali ve školní dílně. Zbývající část 
byla věnována odborně zaměřeným exkurzím, 
sportovním aktivitám, turistice, zkrátka zába-

vě, při které naše a slovenské děti navázaly 
nejedno hezké přátelství. „I když většinu lidí 
na výletu do Brezy na začátku nejvíce lákala 
vidina toho, že se nebudou dva dny učit a při-
jdou o nějakou tu matiku nebo češtinu, tak se 
pak ukázalo, že to nejlepší byl čas strávený 
s žáky školy v Breze. Poznali jsme nové lidi 
a navázali nová přátelství. Ze začátku nám 
slovenština dělala mírný problém, ale po chvíli 
jsme tuto jazykovou bariéru překonali a začali 
jsme se sbližovat. Tento výlet nám nepomohl 
jen k tomu, abychom se skamarádili s novými 
lidmi, ale pomohl nám i utužit stará přátelství 
mezi námi. Spolužáky, které jsme na chod-
bách dříve jen míjeli, teď zdravíme a plánuje-
me s nimi prázdniny,“ uvedla žákyně 7. třídy 
K. Čárková.

Dvouletý projekt ZŠ Ostravice a ZŠ Breza je ukončen

Nablýskaná stará auta, lidé vymódění 
ve stylu třicátých let minulého století, atmosfé-
ra dávných časů našich prababiček, taková je 
Beskyd Rallye Turzovka, která zamíří v sobo-
tu 27. července i na Ostravici. Lidé si mohou 
krásné veterány prohlédnout v areálu pivovaru 
v době od 17.30 do 18.30 hodin.

Letos se jede již 22. ročník rallye. Účastní se 
ho majitelé historických aut i motocyklů z mno-
ha zemí. Dorazí na 170 posádek a rozhodně to 
bude velkolepá podívaná. 

Beskydská rallye opět míří do obce pod Lysou

Vydejte se do hor po medvědích tlapkách

Vážení spoluobčané, milé děti,
začalo nám léto a s ním i vytoužené prázdniny. Dny volna plné zá-

bavy, cestování, poznávání cizích krajin i naší vlasti. Přeji vám všem, 
aby byly nadcházející dva měsíce plné slunce, dobré nálady a krásných 
zážitků. A abyste se ze svých cest ve zdraví vrátili domů. Zároveň vás 
osobně chci pozvat na naši akci Den obce Ostravice. Určitě se tam po-
tkáme. Moc se na to těším.  Pavlína Stankayová, starostka Ostravice
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Stavba byla prováděna v intravilánu obce 
Malenovice v korytě vodního toku Sibudov 
v úseku ř. km 1,683 – 2,347, tj. v délce 664 m. 
Tento vodní tok pramení v masívu Lysé hory 
pod vrcholem Kykulka v nadmořské výšce 
840 m n. m. a patří k typickým beskydským 
štěrkonosným tokům této oblasti. Účelem 
stavebních prací bylo zvýšení stupně ochra-
ny okolního území, přilehlých nemovitostí 
a infrastruktury obce Malenovice. Byly opti-
malizovány odtokové poměry předmětného 
úseku toku, u navrhované trasy byly zmír-
něny oblouky, v blízkosti zástavby proběhla 
stabilizace rovnaninou z lomového kamene, 
podélný sklon byl snížen vložením spádových 
a stabilizačních objektů, v úseku zahloubení 
dna byly vloženy příčné objekty pro zajištění 
stability nivelety dna, u kritických úseků došlo 
ke zvýšení kapacity koryta.

Při stabilizaci dna došlo také k vytvoření 
tůní, které poskytují biotop pro ichtyofaunu 
a bentos, při stavbě bylo citlivě přistupováno 
k propojení úseků s vloženými stavebními 
objekty a navazujícími úseky s přirozeným 
korytem. Výsledkem je celek, který tvoří vhod-
ný biotop pro organismy, zároveň plní účel 
při ochraně břehů a posunu splavenin, zvý-

šením nivelety dna došlo také ke stabilizaci 
kořenového systému různověkého břehového 
porostu.

Celkem bylo provedeno 8 ks příčných dno-
vých stabilizačních pasů a 32 ks spádových 
balvanitých objektů o výšce 0,3 m, dále pev-
nění břehu rovnaninou z lomového kamene 
ve vybraných úsecích v celkové délce 664 

běžných metrů, a to oboubřežně. Ve třech 
vybraných úsecích bylo provedeno zvýšení 
drsnosti dna ve spádu 4 % pomocí vzájemně 
klínovaných balvanů. Ve vybraných úsecích 
proběhne dosazení dřevin břehového porostu.

Stavební náklady ve výši 4,7 mil. Kč byly 
spolufinancovány z dotací Ministerstva země-
dělství ČR a z vlastních zdrojů LČR. 

Malenovice

slovo starosty
Vážení a milí spoluobčané,
se začátkem prázdnin se mi vždy vybaví jedna už trochu „vousatá“ anekdota, která říká, že 

existují pouze dva důvody, proč být učitelem – červenec a srpen. Jakkoli je toto tvrzení pocho-
pitelně poněkud nadsazené, z vlastní učitelské praxe vím, že minimálně kus pravdy na něm je. 
Přeji tedy všem učitelům a učitelkám, kteří v naší obci žijí, učí naše děti, nebo k nám třeba jezdí 
jen jako turisté či rekreanti, aby si během léta od své náročné práce odpočinuli a načerpali spous-
tu sil do nového školního roku, jehož začátek je právě teď tak nádherně daleko…

Nejen učitelé ovšem v kalendáři vždy s nadějí vyhlížejí nástup července a srpna. I pro všechny 
ostatní je toto období časem dovolených, odpočinku, relaxace… Naše obec je přitom oblíbenou 
turistickou destinací, vyhledávanou svatební kulisou, cílem i východiskem mnohých výletů, řada 
návštěvníků využívá zdejší ubytovací a pohostinská zařízení. To s sebou samozřejmě nese i řadu 
negativ či rizik, jako je například zvýšený provoz na silnicích, nedostatek parkovacích míst, na-
rušování nočního klidu apod. Není pak bohužel vždy úplně jednoduché najít účinné prostředky, 
jimiž by se tato úskalí dala dobře mírnit – zvláště když se mnozí návštěvníci z nepochopitelného 
důvodu mají tendenci chovat po příjezdu „do hor“ jako utržení ze řetězu. 

Sebepřísnější vyhláška jistě nenahradí obyčejnou lidskou ohleduplnost a slušnost. Na druhou 
stranu někdy se bohužel bez úředních zákazů a nařízení jen těžko obejdeme. Proto schválilo 
zastupitelstvo na svém 4. zasedání obecně závaznou vyhlášku, která stanoví celoroční (s výjim-
kou silvestrovských oslav) zákaz používání pyrotechniky na území obce. Proto se také snažíme 
postupně dalšími opatřeními zpomalit provoz na místních komunikacích. Nejsou to jistě věci sa-
mospasitelné. Věřím však, že mohou přispět k tomu, aby Malenovice byly opravdu příjemným 
místem k životu. Přeji vám všem prosluněné prázdniny.
 Pavel Kuběna, starosta obce

Dne 4. června proběhla v sále Hospody pod 
Borovou Akademie kroužků našeho centra. 
Svou celoroční pilnou práci předvedla menší 
i větší děvčátka z kurzu Tanečky. 

Začátečníci Vojta a Nelinka z kurzu Kytary 
předvedli úctyhodný výkon hry a zpěvu s pís-
ničkou Čížečku, čížečku nebo Medvědi nevědí. 
Dívčí i chlapeckou rockovou kapelu na pódiu 
podpořili rodiče tím, že na hudební doprovod 
svých dětí zazpívali Okolo Hradce nebo Okoř. 
Děvčata z kurzu Šití na přehlídkovém molu 
představila vlastnoručně ušitá trika, kabelky 
a baťůžky. Módní přehlídku doplnila děvčátka 
z kurzu Výtvarky malovanými papírovými šaty. 
Děti byly šikovné, trpělivé a rodiče tak mohli být 
na ně právem hrdí.

Neděle 16. června byla pro borovskou farnost 
obzvlášť svátečním dnem. Osm dětí z Malenovic 
a blízkého okolí poprvé přistoupilo ke svatému 
přijímání. 

Slavnostně vyzdobený kostel přivítal děti, ro-
diče i ostatní hosty v 10 hodin. Důstojnou, a při-
tom příjemně uvolněnou atmosféru mše svaté 
umocňovala skutečnost, že o hudební doprovod 
se pod vedením Daniely Králové postaraly pře-
vážně samy děti. Hezkým zpestřením byla také 
píseň v podání maminek. Symbolickou tečkou 
bylo pak nejen poděkování panu faráři Petru 
Hrubišovi, který děti na jejich významný den 
připravoval, ale také blahopřání panu kostelní-
kovi Janu Ramíkovi, jenž právě slavil významné 
životní jubileum. Po skončení mše se pak mohli 
všichni občerstvit rozdávanými sladkými měšci. 

Závěrem děkujeme i otci Vojtěchu Mičanovi 
a všem ostatním, díky nimž náš krásný Borov-
ský kostel není jen mrtvou kulturní památkou, 
ale živým místem setkávání.

První svaté přijímání v kostele na Borové

Lesy ČR dokončily úpravu vodního toku Sibudov 

Malenovický pamětník 

Prázdniny. Postaru též vakace nebo ferie. 
Ať tak anebo tak, každopádně jedno z těch 
slov, která v nás vyvolávají vzpomínky na dět-
ství, na doby dávné a idylické, sluncem pro-
hřáté, senem provoněné… No, je to dnes 
úvod kapku sentimentální, ale co už. Proč se 
na chvíli nezasnít? Nakonec taková malebná 
podhorská vesnice, jako jsou Malenovice, 
k tomu vyloženě svádí. A záznamy v obecní 
kronice jen přizvukují:

Již v zápise z roku 1922 tak můžeme číst, 
že „o prázdninách v r. 1922 zřídilo České 
srdce ve Sl. Ostravě ve zdejší škole od 7./
VII. – 23/VIII. feriální kolonii pro chudokrevné 
dítky. Umístěno tu po 2kráte 40 dětí z Opavy 
a okolí, z Ostravy a 10 z Německa (Brémy, 
Hamburk, Lipsko) a z Frýdku.“ Ottův slovník 
naučný k tomu uvádí: „Feriální osady jsou 
dobročinné zařízení, jímž poskytuje se hod-
ným, chudým školním dítkám, zvláště z veli-
kých měst, v době letních prázdnin zdravého 
pobytu, rozumné životosprávy a přiměřeného 
zaměstnání, pokud lze, na venkově, aby děti 
tělem slabší sesílily, začinají-li býti nedokrev-
nými, opět se uzdravily, a přestály-li choroby 
těžší, zase se zotavily.“ Zpravidla několik desí-
tek dětí pak tímto bohulibým způsobem trávilo 
prázdniny v Malenovicích i v dalších mezivá-

lečných letech.
Období první republiky přineslo s sebou 

rozmach skautingu, trampských výletů a turi-
smu obecně. A tyto vymoženosti záhy dorazily 
i k nám pod Lysou: „Bezručova župa svazu 
junáků – skautů uspořádala v Malenovicích 
na pozemku Jana Drabiny v Hutích č. 45 
v době od 6. do 16. srpna (1932) I. slezskou 
zemskou Letní školu pro výchovu skautských 
vůdců za vedení prof. Vladimíra Josífka ze 
Sl. Ostravy. Ve 22 stanech bylo ubytováno 
25 kursistů (z Ostravy, Opavy, Třince, Hranic 
a Kroměříže) s instruktory a hosty. V neděli 14. 
srpna večer měli slavnostní táborový oheň, při 
němž vůdce školy přednášel pozvaným hos-
tům o skautingu a pak kursisté předvedli různé 
žertovné výstupy, hry a zpěvy.“

O vrtkavosti počasí psali jsme již v minulém 
čísle. I o ranních mrazících v červnu roku 1928. 
Z téhož roku je ovšem také zápis následující: 
„Zato léto se letos opravdu vyznamenalo. – 
Bylo krásné a velmi teplé. Ohromná tropická 
vedra, která zachvátila Evropu v červenci (též 
i v srpnu), ukázala nám názorně, jaká teplota 
panuje po celý rok v tropických krajinách. – 
Teploměr ukazoval na slunci až 50 °C, ve stí-
nu 35-38 °C. – Většina obyvatelstva hledala 
osvěžení ve vodě. – Z mnoha míst republiky 

hlášeno bylo mnoho případů utonutí a smr-
telných úpalů. Mnohým lidem žhavé sluneční 
paprsky spálily kůži.“ Ono i léto má holt své 
chmurnější stránky, ale katastrofy a tragédie si 
necháme na příště. 

Když je horko, je třeba dodržovat pitný 
režim. Tedy ještě malá statistická poznám-
ka k tomuto tématu: „V roce 1935 vypilo se 
ve zdejší obci: 123 hl piva, 1,20 hl vína, 9,50 hl 
kořalky.“ Jestli je to při počtu obyvatel pohy-
bujícím se kolem šesti set mnoho či málo, po-
suďte sami. A co by na to říkal proslulý místní 
bojovník proti „kořalečnému moru“ z přelomu 
19. a 20. století, páter Tagliaferro, si raději ani 
netroufáme domýšlet.

Tož tak je to. A příště trocha té letní černé 
kroniky…

Střípky z kroniky a historie obce – II.

CHLADNÁ VODA: Někdejší skautské táboři-
ště s lesním jezírkem má i dnes své kouzlo.

• Upozorňujeme občany, že v průběhu let-
ních prázdnin bude provoz obecního úřadu 
omezen na jeden úřední den, a to pondělí.

• Informujeme občany o personálních změ-
nách na obecním úřadu. Ke 30. červnu ukon-
čila pracovní poměr paní Gabriela Mertlová, 
která přes 12 let působila na pozici referentky 
OÚ. Jménem starosty i všech ostatních zaměst-
nanců jí děkujeme za skvělou spolupráci a pře-
jeme hodně úspěchů v dalším životě. Novou 

referentkou se na základě vyhlášené veřejné 
výzvy stala od 1. 7. paní Dagmar Chromčáková.

• Zastupitelstvo obce na svém 4. zasedá-
ní schválilo obecně závaznou vyhlášku č. 
1/2019 o regulaci používání zábavní pyro-
techniky, jejíž soulad se zákonem následně 
potvrdilo i ministerstvo vnitra. Nově tedy platí 
(s výjimkou silvestrovských oslav) na celém 
území obce Malenovice celoroční zákaz pou-
žívání zábavní pyrotechniky. 

• Srdečně zveme všechny občany i ná-
vštěvníky Malenovic na obecní pouťový jar-
mark s večerní zábavou, který se uskuteční 
u Obecního domu v sobotu 3. srpna. Od 15.00 
budou k zakoupení řemeslné a regionální 
produkty, své umění předvede mistr kovář 
a od 17.00 bude následovat pouťová zábava 
s živou hudbou. Občerstvení zajištěno.

Informace obecního úřadu

Akademie kroužků CVČ U Rosničky

Ráda bych tímto ještě jednou poděkovala 
dětem i lektorům za celoroční úžasnou práci. 
Krásné léto!  teta Blanka

Závěr letošního června přinesl další důkaz 
o tom, že v Malenovicích není nouze o spor-
tovní talenty. Ve dnech 23.–28. 6. se totiž 
uskutečnila IX. letní olympiáda dětí a mláde-
že, jejímž hostitelem byl tentokrát Liberecký 
kraj. 

Mezi 3 400 mladými sportovci bodova-
la také „malenovická reprezentantka“ Lucie 
Plevová, která za Moravskoslezský kraj na-
stoupila ve třech disciplínách letního biatlonu 
– ve sprintu, závodu s hromadným startem 
a ve smíšené štafetě.

V době uzávěrky Mikroregionu ještě nemá-
me k dispozici výsledky, ale už samotná účast 
na olympiádě je obrovským úspěchem a pro 
Lucku určitě také úžasným zážitkem. Blaho-
přejeme a držíme palce do dalších soutěží! 

Z Malenovic 
až na olympiádu
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Mistrovství České republiky v turistic-
kém závodě se konalo v sobotu 22. června 
na území obcí Palkovice a Metylovice. Jedná 
se o běžecký terénní závod v délce 2 a 4 km 
pro žákovské kategorie a 4 a 6 km pro kate-
gorie dorostenecké a dospělé.

Běhalo se po vyznačené trati, která byla 
doplněna neznačenými azimutovými úse-
ky, kde se závodník pohybuje podle buzoly. 
Na trati byla řada dalších technických a teo-
retických kontrol, na kterých se za nesprávné 
provedení připočítávaly trestné minuty k bě-
žeckému času. Přípravka závodila ve dvou-
členných hlídkách. Žákovské kategorie, ka-
tegorie dorostu a dospělých závodily jako 
jednotlivci.

Letošního MČR se ve 14 kategoriích zú-
častnil rekordní počet 163 závodníků z celé 
České republiky. 

Skvělé zázemí našli závodníci v mety-
lovské sokolovně a v Základní škole v Me-
tylovicích. Start závodu byl v Palkovicích 
na sjezdovce. Slavnostní vyhlášení výsledků 
pak v sokolovně v Metylovicích. Vítězové 
se radovali z krásných medailí a pěkných 
odměn, které věnovali sponzoři. Ale radost 
z vydařeného závodu měli všichni závodníci, 
trenéři i organizátoři, kteří odjížděli z Metylo-
vic s přáním: „Někdy zase na shledanou.“

Akce se konala pod záštitou hejtmana Mo-
ravskoslezského kraje Ivo Vondráka. 

 Vedení oddílu Žlutý kvítek

Metylovice hostily turistický závod

Metylovice

••••••••••••••••••••••••
• •Bluegrass Theatre

Metylovice
••••••••••••••••••••••••

v pátek 19. 7. 2019 v 18 hodin
Metylovice, areál za školou, hraje:

Ptačoroko
domácí kapela

ToPinQui
zajímavé bluegrassové trio z Ostravy

Heartbeats (SK)
Vynikající slovenská kapela

BLAF
Jediná kapela na světě zpívající country ve slezském nářečí

Vstupné 200,- Kč, děti v doprovodu zdarma
Občerstvení zajištěno

Pořádá: Ptačoroko z.s. a Tenisový klub Karlický z.s.
www.ptacoroko.cz

Dětský den opět pobavil malé i velké návštěvníky

Obce, jejichž občané nejlépe třídí komu-
nální odpad, získávají každoročně prestižní 
ocenění O keramickou popelnici. Tato soutěž 
je součástí krajské informační kampaně zamě-
řené na podporu sběru separovaného odpadu 
ve městech a obcích České republiky. 

Ocenění obcím předali 30. května na ce-
remoniálu v Novém Jičíně zástupci Morav-
skoslezského kraje a společnosti EKO-KOM. 
Do soutěže, kterou každoročně pořádá Mo-
ravskoslezský kraj s Autorizovanou obalovou 
společností EKO-KOM, bylo zapojeno všech 
300 obcí a měst Moravskoslezského kraje. 
V samotné soutěži se hodnotila vykazovaná 
data v systému EKO-KOM. Šlo především 
o množství vytříděných odpadů na jednoho 
obyvatele a počet tříděných komodit na území 
jednotlivých obcí a měst. Hodnocena byla na-
víc i hustota sběrné sítě. 

První místo v kategorii měst nad 15 ti-
síc obyvatel obsadil Bohumín, následovaný 
Třincem a Opavou. V kategorii obcí od 2 500 
do 15 000 obyvatel patří první příčka obci Tro-
janovice, druhé místo obsadilo město Jablun-
kov a třetí skončily Kozlovice. Nejlepší mezi 
malými obcemi do 2 500 obyvatel jsou obce 
Morávka, druhé skončily Hukvaldy, třetí obec 
Milíkov, čtvrté Metylovice a páté Raškovice.

Na jednoho obyvatele našeho kraje připadlo 
za rok 2018 přesně 21,9 kg vytříděného papíru, 
14,5 kg plastů, téměř 12,4 kg skla, zhruba čtvrt 
kilogramu nápojových kartonů a 19,8 kg kovů. 
V součtu je to tedy 49 kilogramů vytříděného 
odpadu na občana kraje. V roce 2004 přitom 
vytřídil každý občan ze směsného komunální-
ho odpadu jen 19,2 kg využitelných složek.

Poslední větší úspěch v této soutěži jsme 
slavili v roce 2013, kdy se naše obec umístila 
na 8. místě. Chtěl bych proto poděkovat všem, V muzeu Kožané město v Metylovicích se 

v pátek 21. června konala vernisáž výstavy vý-
tvarného kroužku z naší školy s názvem Všich-
ni jsme zvířata. 

Úvodního slova se chopila ředitelka školy 
Barbara Raszyková, poté si vzaly slovo žáky-
ně Eliška Janíková a Alena Macháňová, které 
uvedly první výstavu výtvarného kroužku ko-
nanou v místním muzeu. Po krátkém uvedení 

výstavy všem hostům na flétnu zahrál Václav 
Pěch a na kytaru zahrál a zazpíval Matěj Ně-
mec. Následovalo vystoupení žáků hudebního 
kroužku vedeného učitelem Miroslavem Klimán-
kem. Na flétnu zahrály Sofie Bražinová, Zuzana 
Klodnerová a Michaela Kovalová a na housle 
sourozenci David a Tomáš Kopečtí, vedeni Len-
kou Liberdovou. Výstava výtvarného kroužku 
bude ke zhlédnutí do 28. července.

krátce z obce

Odvoz odpadů
Odvoz odpadů nastane ve středy 10. a 24. 
července. Cyklus odvozu ve středu sudý tý-
den zůstává zachován.
Pokud se lidé chtějí zbavit velkoobjemového 
odpadu, mohou tak učinit v pátek 12. červen-
ce od 14 do 18 hodin a v sobotu 13. července 
od 8 do 12 hodin v areálu bývalého horního 
kravína. Tentýž den bude probíhat i sběr BIO 
odpadu, a to od 10 do 12 hodin.

Nenechte si ujít 
tradiční pouť

Kolotoče, zábava a hudba oživí začátkem 
srpna Metylovice. Od 9. do 11. srpna se zde 
na hřišti koná tradiční pouť. Kolotoče se roztočí 
už v pátek.

Zleva náměstek hejtmana MS kraje Jiří Navrátil, referentka obecního úřadu Růžena Vrbová, 
starosta Metylovic Lukáš Halata, ředitelka oddělení regionálního provozu společnosti 

EKO-KOM Martina Filipová a regionální manažerka společnosti EKO-KOM Eva Drimlová.

Po šestiletém půstu získaly Metylovice ocenění za třídění odpadu

Obce do 2 500 obyvatel  Obce od 2 500 do 15 000 obyvatel  Obce nad 15 000 obyvatel  

1. Obec Morávka   1. Obec Trojanovice  1. Město Bohumín  

2. Obec Hukvaldy   2. Město Jablunkov  2. Statutární město Třinec  

3. Obec Milíkov   3. Obec Kozlovice  3. Statutární město Opava  

4. Obec Metylovice   4. Obec Baška  4. Město Krnov  

5. Obec Raškovice   5. Obec Těrlicko  5. Statutární město Ostrava  
 

Přehled nejlepších obcí a měst v soutěži O keramickou popelnici:

Děti vystavily svou tvorbu v muzeu

Dětský den pořádala 1. června Obec Metylovice. 
Připravila pro děti spoustu zábavy. Dívky zkoušejí netradiční dvoulyži na trávě.Myšky Mickey a Minnie roztančily všechny kluky i holky.

Metylovice byly úspěšné ve své žádosti 
o dotaci, kterou schvalovala výběrová rada 
MAS Frýdlantsko-Beskydy. Ta doporuči-
la projekt Metylovice – modernizace lesní 
techniky. Spočívá v pořízení šípové radlice, 
sypače komunikací a dvou křovinořezů. Ná-
klady na pořízení lesní techniky činí 495 000 
korun, dotace je ve výši padesáti procent, tj. 
247 500 korun. 

Na konci června vedení Metylovic podalo 

žádost o další dotační peníze. Opět v rámci 
výzvy MAS Frýdlantsko-Beskydy na Bezpeč-
nost dopravy. Tato žádost se týká výstav-
by chodníku. Tento úsek bude navazovat 
u autobusové zastávky Metylovice – Sosna 
na chodník vedoucí od Frýdlantu nad Ostra-
vicí na ulice Hukvaldská a končit bude u tra-
fostanice u RD č.p. 205. „Celkové náklady 
projektu činí 4,6 milionu korun, uznatelné 
náklady pak jsou ve výši zhruba 2,1 milionu 

korun. Dotace je 95 % z uznatelných nákla-
dů. A proč je částka za neuznatelné náklady 
tak vysoká? Musíme totiž provést odvodnění 
chodníků, tedy dešťovou kanalizaci. To nás 
vyjde na 2,2 milionu korun,“ vysvětlil staros-
ta Metylovic Lukáš Halata s tím, že uvedené 
částky jsou včetně DPH.

Obec Metylovice a Království lašské sr-
dečně zvou všechny občany Lašska i širo-
kého okolí na Cyrilometodějskou pouť, která 
se uskuteční v pátek 5. července na metylov-
ském Čupku. 

Výstup na vrchol je možný ze všech stran 
– z Metylovic, z Hodoňovic i z Palkovic. Pro 
rodiny s dětmi, které se rozhodnou pro výšlap 
z Metylovic, připravili pořadatelé soutěžní tra-
su nazvanou Za Cyrilem a Metodějem. Start 
je v době od 12.30 do 13.00 z autobusové 
zastávky Metylovice, Čihadlo. Během cesty je 
připraven vědomostní kvíz i praktické soutěže 
pro děti i dospělé. Všichni, kteří správně vyluš-
tí tajenku, budou na vrcholu Čupku odměněni.

Slavnostní program bude zahájen ve 14 
hodin lašským králem Z. V. Krulikovským 
a starostou Metylovic Lukášem Halatou. Poté 
vystoupí lidové duo Marcela Kotzurová a Víťa 

Pavlíček. 
V 15 hodin bude odhalen dřevěný reliéf sv. 

Cyrila a Metoděje, který posvětí farář Broni-
slav Wojnar.

V 15.30 vystoupí lašský král a jeho Odu-
alajne band, zazní folk i trampské písničky 
(Bumbala band). Občerstvení na vrcholu je 
zajištěno. Bude zde také možno zakoupit 
dřevěnou turistickou známku vyrobenou spe-
ciálně k této příležitosti.

Cyrilometodějská pouť na Čupku

Už popáté si v Metylovicích dají dostaveníč-
ko kotlíkoví šéfkuchaři, kteří rozjedou velkou bi-
tvu v tom, kdo uvaří ten nejlepší guláš. Pocho-
pitelně kotlíkový. Klání se koná 7. září v rámci 
akce Den obce – 720 let obce Metylovice. 

Do kvalifikace se mohou přihlásit profesi-
onální i amatérské týmy. Maximální počet lidí 
v týmu je jeden až pět, přičemž větší polovina 
musí být občané Metylovic. Přihlášku je možno 
vyzvednout na obecním úřadě nebo na webo-
vých stránkách obce. Odevzdat se musí 
na obec nejpozději do 31. července. Vybrané 
týmy budou o účasti informovány do 17. srpna, 

přednost mají soutěžící z minulého ročníku.
Týmy budou mít k dispozici prostor cca 3x3 me-

try. Počet týmů bude maximálně 10. Startovné činí 
300 korun a je nevratné v případě zrušení účasti 
týmu. Zadání je uvařit guláš v kotlíku vytápěném 
ohněm. Hodnotit se bude opět i kultura u vaření, 
profesionalita přípravy a nazdobení stánku.

Soutěžící si sami zajistí suroviny, pomůcky, 
kotlík, dřevo i výzdobu. Předem mohou mít na-
krájené i naložené maso, očištěnou a omytou 
zeleninu, která ale nesmí být nakrájená. V ban-
dasce si mohou přinést i vlastní vývar. Čas 
na vaření jsou čtyři hodiny.

Na Dni obce se bude soutěžit ve vaření guláše

Obec získala dotaci na lesní techniku, na chodníky žádá

kteří se aktivně zapojují do separace jednot-
livých složek domovního odpadu a přistupují 
tak aktivně k ochraně životního prostředí. Vě-
řím, že k důkladnějšímu třídění přispěje i stav-

ba sběrného dvora a kompostárny, která se 
v současné době realizuje. Třeba za rok bude-
me i díky vám stát na bedně. 

 Lukáš Halata, starosta
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Milí spoluobčané, 
přeji vám příjemnou dovolenou plnou slunce 

    a nevšedních zážitků. A vám, děti, nejkrásnější 
    prázdniny, jaké si lze jen představit. 

� Milan�Vaněk,�starosta

SKVĚLÁ ZÁBAVA PRO CELOU RODINU, 

OBČERSTVENÍ, HUDBA, TANEC.  
 

 

 

DEN OBCE PSTRUŽÍ 
17. srpna 2019 od 14.00 hodin, areál Dubina 

 

Skákací hrad malý a velký, dětský koutek 
plný her, lukostřelba 

K poslechu i tanci zahraje živá hudba 
Bohaté občerstvení 

 

Informace o umístění stánku na tel.: 602 728 764 

Zatímco dětem nastaly sladké prázdniny, 
stavební dělníci, kteří pracují na přístavbě zá-
kladní a mateřské školy, mají plné ruce práce.

„Vše jde zatím podle plánu. Pokud nena-
stanou nějaké nečekané problémy, hotovo by 
mělo být letos v listopadu,“ nastínil starosta 
Pstruží Milan Vaněk.

Po dokončení stavebních prací bude mít 
mateřská škola namísto nynějších tří tříd 
pouze dvě a ty budou umístěny v plánované 
přístavbě školy. Tím se oddělí předškolní děti 
od školních. Stávající budova bude mít třídy 
a sociální zařízení pouze pro děti základní 
školy. Naopak mateřinka se přesune do pří-
stavby. Obě nové třídy budou mít své vlastní 
sociální zařízení. Každá bude maximálně pro 
20 dětí. Jedna se bude nacházet v prvním 
a druhá ve druhém podlaží. 

Ve druhém podlaží bude navíc i sociální 
zařízení pro personál a také místnost na pří-
pravu jídel. Tím dojde k vytvoření důstojné-
ho, hygienicky vyhovujícího a prostorově 
odpovídajícího uceleného zázemí pro provoz 
služeb mateřské školy v naší obci. „Projek-
tem vyřešíme palčivou stávající situaci, kdy 
z důvodu dvojího místa poskytování služeb 
předškolního vzdělávání dochází k odloučení 
jednotlivých tříd mateřské školy a tím pádem 
k mizivé vzájemné spolupráci všech dětí 
školky. Dalším dopadem projektu pak bude 
i skutečnost, že děti nebudou muset při svých 
školních či herních aktivitách přecházet mezi 
jednotlivými budovami a předškolní vzdělá-
vání pak pro ně bude příjemnější,“ připome-
nul starosta.

Změna
úředních hodin OÚ

Od 1. července až do 31. srpna se 
upravuje provozní doba Obecního úřa-
du Pstruží. Úřední den je v pondělí od 8 
do 12 hodin a od 13 do 17 hodin. Jaké-
koli jednání mimo tento den je možné 
domluvit telefonicky: 558 677 120 (602 
728 764), 558 677 122.

Děti i učitelky jely na školní výlet do Hlinska. Navštívily tam Peklo. Jedná se o naprosto 
výjimečnou stavbu, která sahá až do hloubky 12 metrů pod zem, kde jsou stovky 

metrů chodeb a jeskyní. Další korky výletníků vedly do pohádkové vesničky, kde se všem 
nejvíce líbily domečky od Sněhurky, Rákosníčka či ježibaby. Všem se výlet moc líbil.

Výlet vedl do pekla i pohádkové vesničky

Stavební ruch neustává, škola se mění

Pstruží se dočká nového chodníku. Po-
dle projektové dokumentace bude o délce 
510 metrů a povede od autobusové zastávky 
Nová Dědina – Střed ke stávajícímu chodníku 
do centra Pstruží. Nový chodník bude mít mini-
mální šířku 1,65 metru a bude veden ve směru 
na Čeladnou po pravé straně. Povrch má být 
ze zámkové dlažby v přírodní šedé barvě. 

„V tuto chvíli mohu oznámit, že konečně 
máme stavební povolení. Ale to není jediná 
dobrá zpráva. Podařilo se nám získat na vy-
pracování projektové dokumentace dotaci 
od Moravskoslezského kraje,“ uvedl starosta 
Pstruží Milan Vaněk. Zároveň vedení obce 
zažádalo o dotaci MAS Frýdlantsko-Besky-

dy. „Výsledek, zda budeme úspěšní, budeme 
znát koncem září. Předpokládaná výstavba 
chodníku je pak na konci letošního roku, ale 
samozřejmě je vše odvislé od toho, jaké bude 
počasí,“ pokračoval starosta. Náklady na vy-
budování chodníku činí cca 4,5 milionu korun, 
dotace z MASky je krásných 95 %. Chodník 
povede kolem hlavní cesty směrem na Frý-
dlant, která je hodně frekventovaná. Zvýší se 
tak bezpečí nejen dětí, ale i dospělých chod-
ců. „Při výstavbě spolupracujeme s městem 
Frýdlant. To staví svou část a chodníky tak 
na sebe navážou,“ upřesnil starosta. Dodal, 
že pokud vyjde dotace, Pstruží bude mít nový 
chodník za minimální náklady. 

Nový chodník zvýší bezpečí 
dětí i ostatních chodců

Ke konci školního roku pozvala naše ško-
la známého animátora Adolfa Dudka. Dorazil 
i se svým Pohádkovým kreslením, což je zá-
bavná, interaktivní show, při které se dětem 
netradiční formou představí české pohádky 
O třech prasátkách, Kohoutek a slepička, 
Sněhurka a Tři medvědi.

Ilustrátor během svého vystoupení kreslí 
na keramické tabuli postavy a věci z pohád-
kových knížek, které jsou dětmi aktivně do-
plňovány. Malí diváci se tak stanou přímými 

účastníky pohádek, které je přenesou do svě-
ta fantazie a knih. Užívají si radost z netra-
dičního pojetí pohádky, z kreslení a hraní rolí 
v pohádkách.

Představení podporuje vzdělávací progra-
my základních škol v budování vztahu ke kni-
hám, čtení a má následný vliv na čtenářskou 
gramotnost. V oblasti osobnostní a sociální 
výchovy rozvíjí osobnost dětí, pozornost, sou-
středění, dovednost zapamatování si a řešení 
problémových situací.

Děti pobavil veselý kreslíř Adolf Dudek

Není tělocvik jako tělocvik. Když k vám 
do tělocvičny zavítá bývalý fotbalový brankář 
Zdeněk Cieslar, všechno je to pak úplně o ně-
čem jiném. A právě toto se stalo našim dětem 
začátkem června. V rámci projektu Škola v po-
hybu ukázal brankář školákům spoustu nových 
her. Zapojila se i paní učitelka a hodiny byly 
plné smíchu a legrace.

Škola v pohybu je projekt zaměřený na pod-

poru pohybových aktivit v rámci hodin tělesné 
výchovy a pohybových kroužků v mateřských 
a základních školách. Fotbalová asociace 
České republiky nabízí jednorázové návštěvy 
trenérů mládeže, kteří mohou inspirovat uči-
tele novými prvky se zaměřením na všeobec-
nou pohybovou průpravu a organizací hodin. 
„My bychom rádi ve spolupráci s učiteli zvýšili 
úroveň pohybových dovedností dětí tak, aby 

už u malých dětí byla získávána láska a vztah 
k pohybu a sportu. Nejedná se pouze o fotbalo-
vý projekt, vše je zaměřeno na všeobecnou po-
hybovou průpravu, a to především hravou a zá-
bavnou formou, při které jsou děti v neustálém 
aktivním zapojení bez čekání a prostojů,“ přiblí-
žil záměr projektu Michal Blažej z Grassroots 
oddělení FAČR a jeden ze zástupců FAČR, 
kteří školy navštěvují.

Hodinu tělocviku zpestřil brankář Zdeněk Cieslar

Děti z naší školy se v polovině června zú-
častnily atletického klání. Konkrétně změřily 
síly v trojboji. Sportovní událost se konala 
na hřišti Základní školy Čeladná. Počasí přálo, 

a tak malí sportovci soutěžili ve skoku dale-
kém, hodu kriketovým míčkem a v běhu na 50 
metrů. Dívky a chlapci soutěžili zvlášť a všem 
to šlo na jedničku.

ZŠ Pstruží reprezentovali: Adéla Šigutová 
(vyhrála 3. místo), Jan Poruba, Bára Peša-
tová (vyhrála 2. místo), Nicolas Vach, Emma 
Jaskulová, Franta Pešat, Eve Benzie a Oliver 
Kašing (vyhrál 1. místo). 

Atletický trojboj prověřil síly školáků
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slovo starosty

První polovina roku nám utekla jako voda. Životodárná tekutina, kterou voda bezesporu je nám, 
v první polovině roku nám nadělala nemalé vrásky, ale všechno naštěstí dobře dopadlo. Snad jen 
neočekávané přívalové deště, na některých místech s krupobitím, a prudké střídání teplot nás sice 
malinko vyvádějí z míry, ale jinak nebyl uplynulý půlrok ničím neobvyklým. 

Končí nám také školní rok, v pátek 28. června jsme se v obřadní síni našeho obecního úřadu roz-
loučili s našimi deváťáky, kteří již všichni v září zamíří za svým vysněným studiem na středních školách 
nebo do učňovských oborů, aby se tak mohli pečlivě připravit na svoji zkoušku dospělosti či na povolání, 
ve kterých by chtěli uspět stejně dobře jako všechny generace před nimi. Nám nezbývá než jim podě-
kovat za skvělou reprezentaci naší školy a naší obce a popřát mnoho štěstí na jejich cestě k dospělosti.

Rovněž mi dovolte jménem nás všech poděkovat našim pedagogům, vedení základní školy, na-
šich školiček, vedení dětského domova, ale také všem vám děvčatům z naší školní jídelny, panu 
školníkovi i všem uklízečkám za vaši možná jednotvárnou práci, bez které bychom si ale chod našich 
zařízení ani neuměli představit. Užijte si chvíle prázdnin, odpočiňte a načerpejte nových sil.

Také červenec nám přinese zajímavé akce. Ve dnech 5.–6. července proběhne v naší obci 
již třetí setkání seniorů naší obce se seniory naší partnerské obce Zubrohlava. Program najdete 
ve zpravodaji obce. Zájemci z řad našich seniorů svoji účast prosím nahlaste na sekretariátu 
naší obce u paní Kaifášové, a to nejpozději do 4. července do 13.00. 

5. července si připomeneme den slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje, spolupatronů 
Evropy, kteří přišli ze Soluně na Velkou Moravu v 9. století. Příchod těchto věrozvěstů na naše 
tehdejší území neznamenal jen příchod křesťanství, ale přinesli do českých zemí i vzdělanost. 
Tito slovanští věrozvěstové vytvořili písmo hlaholici a prosadili staroslověnštinu jako oficiální ja-
zyk – v té době jako jazyk bohoslužebný. Zvlášť v této pohnuté době je potřeba si těchto našich 
patronů neustále připomínat. Žijeme totiž v době, kdy se lehkovážně zbavujeme všech našich 
symbolů a směřujeme k jakémusi rozplizlému národu evropskému. Nevážíme si těch symbolů, 
se kterými naši pradědové, dědové a otcové po staletí tuto naši zemi potem a krví vytvářeli.

6. července si připomeneme den upálení mistra Jana Husa, který patřil k významným postavám 
našich dějin. Narodil se kolem roku 1370 v Husinci a byl římsko-katolickým knězem, reformátorem 
a kazatelem a bezesporu jedním z nejvýznamnějších českých středověkých myslitelů. Vyučoval 
na pražské univerzitě, byl katolickou církví označen za kacíře. Následoval kostnický koncil, kde 
byl jako kacíř odsouzen a následně upálen, neboť odmítl odvolat své učení. Jako reformátora jej 
katolická církev uznala až v moderní době, kdy tak učinil papež Jan Pavel II.

11. července proběhne v Golfovém resortu na Čeladné open air divadelní představení Byt 
na inzerát, v hlavních rolích se představí Martin Zounar, Adéla Gondíková a Olga Želenská. 
Představení se odehraje pod širým nebem na náměstíčku u klubovny. Kapacita je cca 350 míst. 
Obec se stala jedním z partnerů tohoto představení.

No a co by to bylo za léto bez festivalu Ladná Čeladná. V letošním roce se tento festival 
za účasti skvělých osobností a hudebních skupin bude konat ve dnech 2. a 3. srpna. 

Vážení spoluobčané, přeji vám mnoho krásných a nevšedních zážitků, až si budete užívat dovo-
lených, ale především vám přeji bezpečný návrat do svých domovů.  Pavol Lukša, starosta

Poslední květnový čtvrtek jsme skrze křižác-
ké hrady a královská města pocestovali dějina-
mi Polska s paní Danou Barnetovou druhým 
pokračováním jejího zajímavého cyklu.

Akcí měsíce června byl bezesporu vydaře-
ný zájezd do Ostravy (viz níže). Bohužel jsme 
kvůli nestálému počasí museli odpískat turistiku 
k Bučacímu potoku a také (téměř) Lázeňské 
grilování. V podstatě se nic neděje, dáme druhý 
pokus, už jsme také měli pár akcí, které vyšly až 
na pokus třetí. Jinak angličtináři dostali vysvěd-
čení (paní učitelka dává jen jedničky) a po závě-
rečném pikniku se radostně vrhli do prázdnin. 
Volno si také dávají „čtvrteční“ cvičenky, „úterní“ 
jako obvykle jedou bez úlev, stejně jako téměř 
hazardní karbaníci.

Premiérové stříbro z Frýdlantu
V sobotu, první červnový den, se na petango-

vý turnaj dvojic v rámci Frýdlantských sportov-
ních her vydala již tradičně sestava Kokešová-

-Bernady. Po úvodní prohře s jasným favoritem 
přišel vítězný duel o druhé místo, který se ale 
zpočátku vůbec nevyvíjel dle představ. Nicméně 
zázračný hod paní Libušky, kterým totálně roz-
metala již téměř vítězné postavení soupeřových 
koulí, přinesl obrat v utkání a tím i první historic-
kou stříbrnou medaili.

Prima výlet do Ostravy
První červnový čtvrtek jsme hasičským bu-

sem s panem Čajánkem za volantem vyrazili 
do Ostravy. První zastávka byla v Hrabové 
v zahradě manželů Slámových, plné čarověníků 
a unikátních zakrslých konifer. Slámovi, velmi 
příjemní to lidé, se nám ochotně věnovali, místy 
jsme si připadali jako v pohádce. Posléze jsme 
se přesunuli do nedaleké restaurace Stodola 
na dobrý oběd a po něm pokračovali do Dolní 
oblasti Vítkovic, konkrétně do Velkého světa 
techniky, kde si každý našel to své. Zhlédli jsme 
naučné divadlo o světle, 3D film o oceánech 
a dle zájmu pak spoustu interaktivních exponátů 
z různých (nejen) technických oblastí. Výlet to 
byl prostě interesantní. 

V potu tváře do Stodoly
Týden poté opravdu jen ti vedru odolní dora-

zili opět do Stodoly, ale tentokráte té čeladen-
ské. Ve stínu se již dalo v pohodě pobýt a dobré 
palačinky si vychutnat. 

Tradiční návštěva z Ostravy
Jako každý červen (i ten letošní nebyl výjim-

kou) přijíždí na návštěvu výprava seniorského 
klubu Gabriel z Ostravy. Po malém občerstvení 
v naší klubovně je vždy na programu vycházka 

do okolí, tentokráte busem k transformátoru 
a posléze pěšky pod Stolovou s posezením 
v tamní Kolibě.

Ještě na programu…
Po uzávěrce tohoto čísla nás ještě čeká 

klubové posezení s žertovným názvem „Vítá-
ní prázdnin“. A v pátek 5. 7. dorazí seniorská 
výprava ze spřátelené Zubrohlavy. Věřím, že 
v hojném počtu prožijeme hezké společné chví-
le. 

Co nás čeká v červenci
Začíná hlavní výletní sezóna, takže nejprve 

půjdeme oklikou do Pařezu, posléze na druhý 
pokus pogrilujeme u Kupčáků nad BRC, opět 
na druhý pokus se pokusíme dostat k Bučacímu 
potoku, následuje letní cesta do Pstruží a výlet 
do Kunčic pod Stolovou. Dle situace můžeme 
přidat ještě jednu páteční turistiku.

Kompletní program na měsíc červenec na-
jdete jako obvykle v Čeladenském zpravodaji, 
v klubu, v infocentrech Čeladná a Pstruží nebo 
na www.senioriceladna.cz.

Klubovnu naleznete v přízemí Domu s pe-
čovatelskou službou, kontaktovat mě můžete 
osobně, telefonicky (737 532 227, 731 505 585) 
nebo přes e-mail petr.bernady@seznam.cz.

Závěrem přijměte pozvání na naše další klu-
bové programy.  Petr Bernady

Seniorům začala výletní sezóna

Počátek měsíce června 
není jen ve znamení blíží-

cích se velkých prázdnin, ale také oslavy Dne 
dětí. To dobře vědí i naši žáci. Pro ty nejmlad-
ší je ještě všechno nové, čili i oslava tohoto 
svátku. Ti starší, a to i ti, kteří se chystají naši 
školu zanedlouho definitivně opustit, si rádi 
ještě na „děti“ zahrají, neboť jinak, jak všichni 
víme, se raději „dělají“ starší...

A jak tedy letos děti oslavily svůj svátek? 
Výletem do kina v našich nejbližších měs-
tech. Žáci I. stupně cestovali vlakem do Frý-
dlantu nad Ostravicí a jejich starší spolužá-
ci zase do Frenštátu pod Radhoštěm. Pro 
žáky 1.–5. třídy jsme vybrali film Psí domov. 
Ve Frenštátu pod Radhoštěm se na plátně 
objevil školou povinný Petr. Ovšem škola, 
do které chodil, se od té naší současné ne-
málo lišila... Děj filmu nás totiž přenesl do 60. 
let minulého století poblíž česko-rakouské 
hranice. Film Jak jsme hráli čáru sice nebyl 
veselý, ale slovy žáků „překvapivě fajn, zají-
mavý, dojemný, k zamyšlení“…

Paní knihovnice Dana Kosňovská připravi-
la projekt pro žáky první třídy „Už jsem čtenář 
– Knížka pro prvňáčka“. Během čtyř návštěv 
v čeladenské knihovně se děti dozvěděly 
prostřednictvím veselých obrázků, jak se 
chovat v knihovně, co tam patří, a co ne, 
kde a jak si vyhledat knihu, která nás zajímá. 
V pohádkách si přiblížily, jak správně zachá-
zet s knihou, dozvěděly se, jak ji chránit před 
ušpiněním a poničením. Žáci si vyzkoušeli 
hlasité čtení a i paní knihovnice dětem pře-
četla pohádku o špačkovi, který se naučil číst, 
ale neuměl létat a společně si ho vyrobily. 
S Večerníčkem děti hledaly kamarády zná-
mým i méně známým pohádkovým postavám 
a pak si je prohlížely v připravených knihách. 
Všechny nás zaujala beseda se spisovatel-
kou Zuzanou Pospíšilovou, která děti pomocí 

hádanek, říkanek a pohádek seznámila se 
svými knihami a všem dala krásné záložky. 
Na památku jsme nechali podepsat autorce 
několik knih ze školní knihovny. Vrcholem 
celého projektu bylo pasování panem králem 
na čtenáře, kterému pomáhala Písmenková 
víla. Na závěr dostaly děti připravenou knihu, 
která byla vydána jenom pro první třídy.

Dominantou Čeladné je mimo jiné komín, 
do kterého se rok co rok vrací čapí rodinka. 
Nejinak tomu bylo i letos. Vždy po dlouhé 
zimě společně s dětmi netrpělivě vyhlížíme 
přílet „našeho“ čápa, protože to je neklamné 
znamení, že jaro už je tu. Svá pozorování ná-
sledně sdílíme v mezinárodním projektu Jaro 
ožívá, jehož cílem je zvýšit zájem dětí o pří-
rodu a ochranu stěhovavých druhů ptáků. 
Čáp byl v minulých letech také „hlavní tváří“ 
několika našich školních projektů, často se 
objevuje v kresbách našich dětí a je to takový 
živý symbol Čeladné. Velmi jsme uvítali mož-
nost zúčastnit se Čapího dne, který se konal 
v naší obci, a to nedaleko školy. 

Díky preventivní akci České ornitologické 
společnosti jsme měli možnost nahlédnout 
do hnízda čapí rodiny. Pro ty z vás, kdo to 
ještě neví, tak bychom vám rádi oznámili, že 
letos jsou v hnízdě tři mláďata a mají se čile 
k světu. Viděli jsme je na vlastní oči, a to díky 
speciálním dalekohledům, které sem přivezli 
organizátoři akce. Odborní lektoři měli při-
praven zážitkový program, během kterého 
se kluci a holky dozvěděli, co oni sami mo-
hou udělat pro ochranu čápů v naší přírodě. 
Jedná se zejména o úklid a odstraňování od-
padků, které vytváří člověk a pro čápa mohou 
být smrtelně nebezpečné. Děti měly možnost 
klást odborníkům zvídavé otázky a také toho 
hojně využívaly. Věděli jste, že mládě čápa 
má zobák celý tmavý, který se postupně pře-
barvuje do červena, podle toho, jak mládě 

Romantické zákoutí 
– páťáci a Satinské vodopády.

Osmáci stojí na počátku 
Velké sjezdovky na Pustevnách.

Sedmáci jako pavouci v sítích Tarzanie.

Muzeum Oravské dědiny – šesťáci 
si zkusili, jak děti kdysi sportovaly.

Červen ve znamení nejen výletů

dospívá? Na závěr každý žák obdržel milou 
pozornost na Čapí den v Čeladné a paní 
učitelky si odnášely hromadu materiálů, kte-
ré budou moci využít ve výuce. Jsme rádi, 
že jsme se mohli seznámit s životem čápů 
takhle zblízka. 

Uprostřed června se po jednoleté pau-
ze na naši školu opět vrátilo okrskové kolo 
atletického trojboje. Ve středu 12. 6. přijeli 
nejlepší atleti z okolních škol (celkem 9 škol), 
aby porovnali své síly v běhu, skoku dalekém 
a hodu. V 10 kategoriích soutěžilo celkem 
90 dětí. A naši žáci se ve velké konkurenci 
rozhodně neztratili. Kromě čtyř medailových 
umístění v jednotlivých kategoriích jsme 
uspěli také mezi školami a obsadili 3. místo.

A co dalšího se událo v červnu? Výlety, 
výlety a opět výlety!  LR

Petangoví medailisté.

S výpravou z ostravského klubu Gabriel. V zahradě plné čarověníků.

Zastupitelstvo obce Čeladná si je nade vší 
pochybnost vědomo, že bylo nezpochybnitelným 
právem Zastupitelstva obce Kunčic pod Ondřejní-
kem pozastavit další práce na společném projektu 
Rozhledna, zvlášť za situace, kdy paní starostka 
nebyla přesvědčena o úspěchu tohoto projektu. 

Dlužno však říci, že tento projekt se mohl stát 
jedním ze střípků turistické infrastruktury na vr-
chol Skalka, kde každoročně směřují stovky tu-
ristů. Nechtěl bych (a nechci, aby to tak vyzně-
lo) někoho poučovat, ale většinou takto končí 
všechny projekty, které v soutěži se sliby v pro-
gramech stran jdoucích do komunálních voleb 
nemohou nikdy uspět, protože jsou málo viditel-
né než například opravená místní komunikace. 

Proto zrealizovat takovýto projekt lze jen spo-
lečným úsilím, a to ještě za cenu mnohých úto-
ků a jedno, jestli z řad koaličních či opozičních 
zastupitelů. Dospět k cíli tak lze jen za předpo-
kladu, že se jde, mnohdy klopýtá, po společné 
cestě. Na to bohužel nelze najít nikdy žádný 
manuál než ten jediný, a to společná vůle a víra, 
že je správné přes všechny těžkosti doklopýtat 
až na konec této společné cesty. Koneckonců je 
to stejné jako v manželství, na všechno jsou dva 
a čím méně jeden druhého překvapují, tím déle 
spolu po společné cestě kráčí. 

Důvodem pozastavení dalších prací na tomto 
projektu se údajně stala návštěva na biskupství 
a informace, že se může stát problémem komu-
nikace, po které se vyváží dřevo po kůrovcové 
kalamitě. Práce s vývozem kalamitního dříví by 
údajně mohly ovlivnit výstavbu samotné Roz-
hledny, především pak její cenu. 

Navrhoval jsem Zastupitelstvu Kunčic pod 
Ondřejníkem, abychom alespoň akci vysoutěžili 

a konečně tak po letech utnuli dohady o ceně této 
Rozhledny, byť by mohla být ovlivněna čímkoli, 
i možnými komplikacemi spojenými s touto komu-
nikací. V soutěžních podmínkách lze vždy nastavit 
důvod, například, že investor se může rozhodnout 
stavbu nerealizovat z ekonomických důvodů. 
Výběrové řízení na tuto akci by obě obce stála 
40.000 Kč, což při společném projektu a poměru 
k procentové účasti obcí 55:45, a již vynaložených 
prostředcích ze společného účtu na projekt a věcí 
spojených se získáním stavebního povolení, ne-
byla nijak zvlášť vysoká částka. Skoro nám může 
být jen líto, že jsme se na počátku roku uvolnili 
zbytečně finanční prostředky na zpracování a pro-
cesování projektu s cílem na něj získat dotaci. 

Zastupitelstvo obce Čeladná vědomo si slibů, 
se kterými jednotlivé reprezentace obou obcí při 
výšlapech na Skalku prezentovaly oboustranný 
zájem na výstavbě, koneckonců společný pro-
jekt jen stvrdil tyto sliby, proto již nestojí o další 
prodlužování agónie tohoto projektu. 

Zastupitelstvo obce Čeladná nebude a ne-
chce zjišťovat, zda a nakolik je či není přístu-
pová komunikace relevantním důvodem po-
zastavení prací na tomto společném projektu, 
protože bychom se mohli lehce unést spekula-
cemi, zda se přístupová komunikace jen nesta-
la záminkou k ukončení tohoto projektu s cílem 
dát zelenou projektům z volebního programu. 

Z toho důvodu jsem došli k přesvědčení, že 
je zapotřebí utnout spekulace při přesvědčování 
široké veřejnosti, že někdy, nebo snad…, ale 
rozhodnout o ukončení partnerství v tomto pro-
jektu s Obcí Kunčice pod Ondřejníkem a finanč-
ní prostředky požadovat vrátit zpět do rozpočtu 
Obce Čeladná.  Pavol Lukša

Rozhledna, brouk a snad někdy…

Ve čtvrtek 20. června zasedalo zastupitel-
stvo obce, které mimo jiné schválilo: 

- střednědobý úvěr ve výši 25 miliónů 
korun, který poslouží k překlenutí a dofinanco-
vání rozpracovaných investičních akcí – „Nové 
nástavby ZŠ v Čeladné“, „Zahrada mateřské 
školy v Čeladné“ a „Revitalizace Památníku 
Josefa Kaluse“. 

- schválilo zřizovací listiny příspěvkových 
organizací obce – „Mateřská škola Čeladenská 
beruška, se sídlem Čeladná č.p. 389“, „Mateřská 
škola Čeladná, se sídlem Čeladná č.p. 362“, „Zá-
kladní škola Čeladná, se sídlem Čeladná č.p. 551“

- schválilo také ukončení společného 
projektu Rozhledna na vrcholu Skalka 
s Obcí Kunčice pod Ondřejníkem a vrácení po-
dílu Obce Čeladná na její účet. 

- schválilo přihlášku Obce Čeladná 
do spolku Unie sebevědomé samosprávy, 
z.s. a vyslovilo souhlas s jeho stanovami i s úhra-
dou členského příspěvku ve výši 2400 Kč/rok. 

- schválilo úhradu nákladů spojených 
s vystoupením umělecké skupiny Hradišťan 
u příležitosti 230 let posvěcení kostela sv. 
Jana Nepomuckého, tj. úhradu faktury ve výši 
120.000 Kč.  Pavol Lukša

Co schválilo červnové zastupitelstvo
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jubilea

kalendář akcí

V sobotu 22. června proběhl areálu ZŠ 
Janovice již pátý ročník Dne obce Janovice. 
Přípravy na tuto akci započaly již v pátek od-
poledne, kdy bylo potřeba navozit do areálu 
všechen materiál, postavit stánky a připravit 
velké stany nad lavičkami, jelikož předpověď 
počasí nebyla zrovna příznivá.

Samotnou akci zahájil starosta obce Sva-
topluk Běrský. Poté se již plně rozjel program. 
Nejprve vystoupily děti z mateřské školy v do-
provodu paní učitelek. Následovala jednotlivá 
čísla finalistů soutěže „Škola má talent“. Ná-
vštěvníci tak mohli zhlédnout taneční, pěvec-
ká nebo třeba parkourová představení a ná-
sledným hlasováním rozhodovali o vítězi.

Kromě programu na pódiu bylo připraveno 
mnoho aktivit pro děti, návštěvníci si mohli 
vychutnat dobré jídlo a pití a prohlédnout si 
krásnou školní zahradu a vyzkoušet zde i ně-
jaké pokusy.

Kolem čtvrté hodiny se rozpršelo a přícho-
zí tak uvítali dostatečné množství míst pod 
stany. V tu dobu se na pódiu objevil folklorní 
soubor Ondráš a Ondrášek z Janovic, dopro-
vázený cimbálovou muzikou Zbujník. Ti bo-
hužel představili jen část svého připraveného 
vystoupení, z důvodu rizika navlhnutí a poško-
zení krojů.

I přes vytrvalý déšť k nám dle programu za-
vítali také motorkáři. K vidění byly nejrůznější 
stroje, včetně několika veteránů. Jednotlivé 
stoje a motorkářský život návštěvníkům po-
psal prezident motoklubu Beskyd´s Raiders 
pan Josef Garba. Všichni motorkáři se pak 
stali porotci soutěže o nejlepší jahodový koláč.

Zatímco se připravovala první kapela, byla 

na pódium pozvána Monika Olšáková, kte-
ré zástupci obce předali kytici a poděkování 
za úspěch v soutěži Global teacher prize, kde 
obsadila druhé místo, a celkovou reprezentaci 
a přínos nejen škole, ale celé obci.

Déšť kolem šesté hodiny ustál a své hu-
dební nástroje rozezněla kapela Sousedé. 
Po nich se na pódiu usadilo pět jedlíků, kteří 
závodili v pojídání kynutých knedlíků.

Dalším bodem programu bylo vyhodnocení 
soutěží „Škola má talent“, Janovický jahodo-
vý koláč a fotosoutěže Pohlednice z Janovic. 
Ceny vítězům předávali zástupci obce.

Zbytek večera se již nesl v duchu skvělé 
hudby, kdy se na pódiu objevila havířovská 
kapela Světlo, jež si bravurně poradila i s vý-
padkem elektřiny, dále písničkář Pokáč a Vo-
xel se svou kapelou. Nechyběl samozřejmě 

tradiční ohňostroj.
Děkujeme všem, kteří se podíleli na přípra-

vě akce a nedělním úklidu, všem vystupujícím, 
zúčastněným spolkům za jejich práci a orga-
nizaci při akci, učitelkám ZŠ a MŠ Janovice, 
které s dětmi připravily krásný program a podí-
lely se i na hladkém průběhu Dne obce, a sa-
mozřejmě návštěvníkům, kteří vytvořili skvělou 
atmosféru akce.

Velký dík patří místostarostovi Davidu Fie-
dorovi, hlavnímu organizátoru, Petru Mohylovi 
a moderátorovi Jakubu Nyklovi za přípravu 
a hladký průběh akce.

Děkujeme samozřejmě všem sponzorům, 
jejichž ať už finanční či materiální dary nám 
umožnily tuto akci zorganizovat v takovémto 
rozsahu.  Lukáš Plánička

 Foto: Lucie Nohlová

Ve čtvrtek 20. června se v odpoledních ho-
dinách začal zaplňovat sál v bývalém kině 
na Obecním úřadě v Janovicích. Maminky, tatín-
kové, babičky, dědečkové, ti všichni se přišli slav-
nostně rozloučit s našimi letošními předškoláky. 

Když už sál téměř praskal ve švech, slavnost 
mohla být zahájena. Slovo na úvod si vzala ve-
doucí paní učitelka Pavla Ivánková, která všech-
ny přivítala a uvedla divadelní představení dětí ze 
třídy Soviček s názvem „Karkulka“. Po veleúspěš-
né premiéře tohoto představení na Den matek si 
tak děti mohly zahrát jedinou reprízu a zároveň 
derniéru. Podle intenzity potlesku všech přítom-
ných se jim představení vydařilo na výbornou. 
Posléze se děti rozdělily na budoucí prvňáky a ty, 
kteří s námi budou ještě rok ve školce, a násle-
dovalo slavnostní pasování předškoláků na ško-
láky. Děti dostaly šerpy, pytlíky s dárky od paní 
učitelek a dárkové tašky od pana starosty, který 

jim také popřál, ať se jim ve škole líbí. Nakonec 
děti složily slavnostní přísahu, kde slíbily, že se 
budou pilně učit, a rozloučili jsme se společnou 
písničkou „Barvy“. 

Přejeme našim školáčkům, ať se jim ve škole 
líbí a radost z poznávání všeho nového ať je pro-
vází po celý život. 

 Kateřina Boorová, Vendula Matoušková

Vše nejlepší, hodně štěstí, 
zdraví a lásky přejeme 
paní Aleně Šulcové 

a Petru Ivánkovi z Janovic 
a Miladě Petrošové 

a Marii Okonské z Bystrého. 
Obec Janovice

V úterý 4. června se uskutečnil zájezd seniorů 
do likérky U Zeleného stromu v Prostějově.

Sluneční paprsky nás provázejí ráno při od-
jezdu i během cesty, která nám která nám rychle 
ubíhá. Po krátké zastávce přijíždíme do Prostě-
jova k likérce U Zeleného stromu. Zde jsme již 
očekáváni průvodcem, který nás přivítal a sezná-
mil s historií naší nejstarší likérky. Ani se nechce 
věřit, že byla založena roku 1518. 

Po příjezdu nás průvodce seznámil s historií 
naší nejstarší likérky a následovala prohlídka jed-
notlivých provozů. Z bezpečnostních důvodů jen 
nakoukneme do plnírny lahví, dále jsme sezná-
meni s některým historickým zařízením palírny. 
Následuje odchod do sklepů, kde v mohutných 
dubových sudech uzrává kvalitní česká whisky, 
jíž je Stará myslivecká. V dalších cisternách pak 
i ostatní vyráběné značky. 

Po prohlídce usedáme ke koštu některých 
produktů firmy. Koštování bylo přijato s povdě-
kem a na závěr této exkurze máme možnost 
nakoupit v podnikové prodejně různé tekuté su-
venýry. Poté jsme se rozešli po městě na oběd.

Ve 13 hodin odjíždíme směr Čechy pod Ko-
sířem na prohlídku kočárů, na kterou jsme byli 

velmi zvědavi. To, co jsme měli možnost vidět, 
předčilo naše očekávání. Působivou expozicí 
nádherných kočárů, saní a luceren ještě umocnil 
svým výkladem pan průvodce. Ten nás profesi-
onálně a se zaujetím seznamoval s jednotlivými 
exponáty, jejich historií, nabytím a případnými 
opravami. Muzeum kočárů, mimochodem jediné 
v Evropě, se všem velmi líbilo a jeho návštěvu 
můžeme všem doporučit.

Při návratu se zastavujeme v Rychalticích 
v restauraci „U Richarda“, kde máme zajištěnou 
večeři. Závěr večeře nám zpestřil předseda soci-
ální komise pan Gurecký malou tombolou. Poté 
spokojeně odjíždíme k domovu.

Závěrem děkujeme řidiči panu Vlastíkovi No-
hlovi za bezproblémovou jízdu, sociální komisi 
OÚ Janovice, starostovi obce Svatoplukovi Běr-
skému za pomoc při zajištění zájezdu a Morav-
skoslezskému kraji, z jehož dotace byl zájezd 
financován.  Text a foto: Václav Žižka

V rámci projektu Senioři v Janovicích jsou 
IN II., který byl podpořen z finančních pro-
středků Moravskoslezského kraje, uspořádala 
Sociální komise OÚ Janovice ve spolupráci 
s Obecním úřadem Janovice osm lekcí tréno-
vání paměti pro seniory. Po úspěchu minulého 
ročníku vedla i tento turnus nám známá a oblí-
bená lektorka Ludmila Kanoková. 

V termínu od 29. 4. do 17. 6. jsme v osmi 
lekcích měli možnost potrénovat a osvěžit si 
paměť v různých úkolech. Doplňování slov, 
písmen, přesmyčky, křížovky, rébusy, různé 
způsoby, jak si pamatovat římské číslice, dny 
v měsíci, zvěrokruh a jeho znamení, cvičení 
Jitky Smutné a mnoho dalších zajímavých 
kombinací. Dostávali jsme i domácí úkoly 
ve formě doplňovaček a hledání detailu v růz-
ných obrazech.

O oblibě kurzu svědčí i fakt téměř stopro-
centní účastí na jednotlivých lekcích. V závě-
rečné hodině pak starosta obce Běrský předal 
všem účastníkům diplom a poděkování za ab-
solvování tohoto kurzu. 

Po malém občerstvení, které jsme si sami 
zajistili, a krátké besedě se starostou obce se 
účastníci těší na další pokračování trénování 
paměti.

Velké poděkování patří lektorce kurzu 
Ludmile Kanokové za příjemné vedení jed-
notlivých lekcí a trpělivost, se kterou se nám 
věnovala. Dále pak vedení Moravskoslezské-
ho kraje za poskytnutí finančních prostředků 
na tento kurz, starostovi obce Svatoplukovi 
Běrskému a Sociální komisi OÚ Janovice 
za přípravu a členkám senior klubu za zajiště-
ní výborného občerstvení!

 Text a foto: Václav Žižka

Na pobyt jsme jeli dobrým autobusem, kde 
jsme si s kamarády mohli povídat. Autobus 
nás dovezl do areálu konferenčního středis-
ka v Malenovicích. Jen co jsme si uložili věci 
v jednom z našich tří srubů, už nás čekal první 
úkol. Okolo srubů jsme hledali různé věci, po-
dle kterých jsme měli poznat téma pobytu. Byli 
to indiáni. V hlavním srubu Útulně na každého 
čekala jeho fotka, kterou jsme si dokreslili, 
abychom vypadali jako opravdoví indiáni. Taky 
jsme si vymysleli indiánská jména. Po obědě 
jsme se všichni ubytovali a trochu si odpočinu-
li. Sruby byly moc pěkné. Odpoledne jsme se 
vydali na procházku lesem ke koním, kde jsme 
si zajezdili, něco málo utratili a společně si za-
hráli hry. Během návratu jednu skupinu zastih-
la bouřka. Nám, kteří jsme v Útulně batikovali 
trička, bylo kamarádů moc líto. V té bouřce to 
bylo jako ve sprše, taky jsme se trochu báli. 
Vodu jsme měli až po kotníky a v botách nám 
čvachtalo. Večer jsme hráli různé hry. Ráno 
jsme se rozehřáli indiánským během a po sní-

dani nás navštívil p. Bojda ze sdružení Duhy, 
který nám vyprávěl o velkých šelmách. Ukázal 
nám různé kosti, stopy a nahrávky z fotopastí. 
Hned po přednášce nás čekaly v blízkém lese 
tři trasy s úkoly. Hledali jsme zvířata, luštili ré-
busy a zašifrované zprávy. Přijela za námi také 
indiánka Černý vlas, se kterou jsme bubnovali 
a zpívali. Super byly hry s vodními bombami, 
které jsme zakončili koupáním a skákáním 
v blízkém potoce. Večer u táboráku jsme si 
zazpívali a upekli uloveného bizona. Bylo tam 
příjemně a teploučko.

Po náročných úkolech se nám druhé ráno 
nechtělo vstávat, ale museli jsme balit. 

Na pokojích se nám opravdu líbilo, povídali 
jsme si s kamarády. Snídaně, obědy i večeře 
byly opravdu výborné. Dopoledne jsme si vy-
robili chrastítka a čelenky, pomalovali se váleč-
nými barvami a po obědě přišlo na řadu vyhod-
nocení společných her a ostatních úkolů. Pobyt 
jsme zakončili našimi pokřiky, a to už na nás 
čekali rodiče, aby si nás odvezli domů.

- Letní zábava s kapelou HEC – 13. července 
na chatě Bystřanka od 17.00

- Letní kino pro děti – 17. července v Sadě 
Petra Bezruče, od 20.00, film Jak vycvičit 
draka 3

- Letní kino pro dospělé – 18. července 
v Sadě Petra Bezruče, od 20.00, film Teorie 
tygra

- Tradiční placky – 2. srpna na chatě Bystřan-
ka od 17.00

Více informací o těchto akcích naleznete 
na webových stránkách obce www.obecja-
novice.cz nebo informačních vitrínách.

Rozloučení s předškoláky

Den obce Janovice – pátý ročník

Indiáni v Malenovicích očima 
dětí 1. a 2. třídy z Janovic

Kurz trénování paměti

V sobotu 25. května proběhl na multifunkč-
ním hřišti v Janovicích tradiční volejbalový tur-
naj mezi místními spolky.

Po deštivém týdnu se počasí umoudřilo 
a nic tak nebránilo, aby mohlo klání proběhnout 
na venkovním multifunkčním hřišti za školou. 
Vše vypuklo ve dvě hodiny odpoledne, kdy 
turnaj zahájil jeho hlavní organizátor místosta-
rosta David Fiedor. Akce se účastnilo celkem 
pět týmů a hrálo se systémem každý s každým 
na dva sety do patnácti bodů. Za každý získaný 
set tak družstvo dostalo jeden bod do tabulky.

O dramatická utkání nebyla nouze, takže se 
měli diváci jistě na co dívat, a kromě toho si 
mohli zakoupit drobné občerstvení v podobě 

grilovaných klobás, limonády a piva.
Poslední zápas se dohrál okolo páté hodiny. 

Poté přišlo na řadu vyhlášení a předání cen. 
Na pátém místě skončil tým Prvočasu, čtvrtou 
příčku obsadili janovičtí hasiči, pomyslný bronz 
brali sokoli z Bystrého, druzí skončili hráči TJ 
Janovice a vítězství získalo družstvo základní 
školy.

Děkujeme všem zúčastněným za předvede-
né sportovní výkony, Richardovi Lážovi a Karlu 
Kavkovi za pomoc s přípravou a starost o ob-
čerstvení a rozhodčímu panu Miroslavu Chro-
bákovi za skvělé řízení zápasu. 

 Lukáš Plánička a David Fiedor
 Foto: Martin Vlček

Zájezd seniorů do likérky

Volejbalový turnaj spolků
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V sobotu 1. 6. se v prostorách areálu zá-
kladní školy u příležitosti Dne dětí konalo zá-
bavné soutěžní odpoledne, pořádané Radou 
rodičů při ZŠ a MŠ Janovice. Letos se toto od-
poledne neslo v duchu soutěže Klíče od pev-
nosti Boyard. 

Stejně jako v této soutěži musely děti navštívit 
„tajemné místnosti“ s náročnými úkoly. V našem 
podání to byly místnosti Mincovna, Pneuservis, 
Tajemné krabice, Zámečnictví, Lanovka, Bludi-
ště a Čerpadlo. Nechyběla ani „věž“, ve které 
soutěžící svými hádankami potrápil otec Fura. 
V každé „místnosti“ za splněný úkol soutěžící 
obdržel indicii, tj. slovo, které si hned vyškrtnul 
v osmisměrce. Ze zbylých písmen musel vytvo-

řit heslo, které mu otevřelo „pokladnici“, tedy 
odměnu za splnění úkolů (perníkový klíč, minci 
a pitíčko). Kynologický klub z Frýdlantu nad Os-
travicí si pro nás připravil ukázku výcviku psů. 
Nejprve pejsci předvedli základní poslušnost, 
tedy povely sedni, lehni, k noze, vlevo v bok 
apod., poté jsme byli svědky vzorného splnění 
tzv. „odložení psa“, kdy pejsek musí bez páníč-
ka zůstat na místě, které mu určí, a nesmí ho 
vyrušit ani promenáda ostatních pejsků v jeho 
bezprostřední blízkosti. Vrcholem vystoupení 
byla ukázka výcviku služebních psů, tedy za-
držení pachatele. Během celého odpoledne se 
děti mohly do sytosti vyřádit na nafukovacích 
atrakcích. Letos to byly atrakce aktivní centrum 

Podpora, inspirace a spolupráce. To jsou 
hodnoty, které porota ocenila u vítězů ceny 
Global Teacher Prize ČR 2019.

Vyhlášení letošních vítězů ceny GTP CR 
proběhlo 10. června v prostorách Opera v Pra-
ze. Slavnostním večerem provedla všechny pří-
tomné moderátorka Ester Janečková. Respekt 
a hold oceněným učitelům přišli vzdát kolegové, 
pedagogické osobnosti, partneři ceny i politič-
tí představitelé. Vítězům pogratulovali ministr 
školství Robert Plaga, předseda senátního vý-
boru zahrnujícího vzdělávání Jiří Drahoš a vrch-
ní školní inspektor Tomáš Zatloukal.

Vítěze letošního ročníku vybrala odborná porota 
z 10 finalistů, které v květnu navštívila během vý-
uky v místech jejich působiště. To, že výběr nebyl 
jednoduchý, neboť všichni z finalistů jsou jedinečné 
pedagogické osobnosti, přiblížil i jeden z porotců, 
ředitel soukromé sportovní školy v Litvínově, Pavel 
Škramlík: „Během návštěv finalistů mám možnost 
se učit od těch nejlepších. Inspirují mě myšlenky ex-
celentních učitelů, obdivuji jejich dovednosti, přístup 
a nadšení. Radostí je pro mě vždy setkání se skvě-
lými osobnostmi a zážitek z výuky, která je promy-
šlená, smysluplná a rozvíjí každého žáka. Mají můj 
obdiv, protože svou práci dělají naplno a s láskou.“

Vítězem letošního ročníku ceny se stal Tomáš 
Chrobák ze sousední Základní školy Baška u Frýd-
ku-Místku. Druhé místo, na kterém se umístila Mo-
nika Olšáková, vyhlásil předseda senátního výboru 
pro vzdělávání Jiří Drahoš společně s ředitelem 
Nadace České spořitelny Ondřejem Zapletalem.

Porotu u Moniky oslovil pedagogický kon-
struktivismus, coby progresivní přístup k řízení 

učení žáků, jasně stanovený cíl hodiny a vlastní 
text připravený tak, aby se děti mohly učit samo-
statně i ve skupinách. Současně ocenila pečlivě 
zacílenou přípravu a promyšlený postup práce, 
předem stanovené důkazy o učení, respektující 
přístup, použití metod formativního hodnocení 
a důraz na téma ochrany životního prostředí.

Vítězové získali stromeček jabloně, která po-
nese symbolické plody jejich práce, a poukázku 
na odběr her v hodnotě 20.000 Kč pro školu, 
na které působí, od partnera ceny – společnos-
ti Albi. Podle svého umístění také získali šeky 
v hodnotě 50.000 Kč, 40.000 Kč a 30.000 Kč.

Koordinátorka ceny Hana Matoušů k letoš-
nímu vyhlášení říká: „Těší nás pozice, kterou 
si cena získává mezi odbornou i laickou veřej-
ností, a velmi si vážíme toho, že je vnímána ne 
jako cíl sám o sobě, ale jako prostředek k tomu 
– podpořit a vyzdvihnout skvělé učitele, kteří 
mohou být vzorem a inspirací pro ostatní.“

Co dodat? Velké poděkování Monice, 
za skvělou reprezentaci a zviditelnění Janovic 
a popřát jí mnoho úspěchů a elánu do další, 
nejen pedagogické práce.  Ivo Tošenovjan

Druhé místo Moniky Olšákové 
v soutěži Global teacher prize Do Chorvatska jsme vyrazili 14. června oko-

lo půl desáté večer od janovické školy. Na mís-
to jsme dorazili kolem deváté hodiny ranní. 
Po malé procházce v kempu jsme se ubytovali 
v našich karavanech. Až na ranní rozplavbu 
a některé společné aktivity jsme měli volný 
program. 

Po většinu našeho pobytu bylo slunečno, 
a tak jsme mohli sportovat a následně se jít 
vykoupat. Kromě našeho kempu jsme také 
navštívili historické město Poreč, při zpáteční 
cestě lodí jsme pak měli možnost zahlédnout 
skupinu delfínů. Výborné jídlo nám dovážel 
přátelský pan Pepé. V den odjezdu 19. června 
bylo zataženo a všichni už se těšili domů. Po-
byt jsme si moc užili. Děkujeme.

 Za devátou třídu Honza, 
 Filip, Tomáš F., Domča

Relaxačně-sportovní pobyt ZŠ Janovice v Chorvatsku

Džungle a Bungee running. Energii mohly do-
plnit ve stáncích s občerstvením a zchladit se 
výbornou zmrzlinou. Počasí vyšlo na výbornou, 
takže si všichni užili krásné odpoledne. Děkuji 
všem, kteří se na organizaci této akce podíleli. 

 Text a foto: Jana Grzymková
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Přehled bohoslužeb 
5. 7. 2019

Ostravice 8.00, Bílá-Hlavatá 10.30 pouť, 
slavnost sv. Cyrila a Metoděje, patronů 

Evropy, žehnání obnovené kaple
7. 7. 2019

Ostravice 8.00, Bílá 10.30, 
Staré Hamry 11.30, Gruň 16.30

14. 7. 2019
Ostravice 8.00, Staré Hamry 10.00 Pouť

21. 7. 2019
Ostravice 8.00, Bílá 10.30 Pouť

28. 7. 2019
Ostravice 8.00, Bílá 10.30, 

Staré Hamry 11.30, Gruň 16.30

Unikátní je lodičkový přístav pro malé děti, kte-
ré si radovánky na vodě dostatečně užijí. A větší 
odvážlivci? Ti zažijí adrenalinový skok na atrak-
ci BIG BAG JUMP a nezůstanou pouze o toho. 
Sjezd po tubinngové dráze, překonání překážek 
v dětském lanovém centru, ustát chůzi po vodě 
na aquazorbingu nebo předvést salta na bungee 
trampolínách jsou dalšími výzvami pro tyto ener-
gií nabité neposedy.

Pro všechny dobrodruhy máme denně připra-
veny zajímavé animační programy.

DĚTSKÝ LETNÍ PARK | NA BÍLÉ je otevřen 
denně od 9 do 18 hodin.

Prodlužte si pobyt v RESORTU BÍLÁ | BES-
KYDY o několik dní plné zábavy, využijte našich 
pobytových balíčků a poznejte krásy přírody 
na Bílé. Ubytování Apartmány na Faře a Stodola 
Na Bílé vám nabízí komfortní zázemí s rodinnou 

atmosférou.
Naši půjčovnu kol a koloběžek jsme rozšířili 

o elektrokola pro dospělé i děti. Při projížďkách 
okolím si na své přijdou všichni zdatní i méně 
zdatní cyklisti. Školení instruktoři vám rádi naplá-
nují zajímavou cyklotúru.

Nestihli jste své děti zapsat na letní tábor? Vy-
užijte posledních míst v In-line Campu, který na-
bízí pětidenní výukový program pro děti od 5 let. 

RESORT BÍLÁ | BESKYDY se těší na vaši 
návštěvu.

Další zajímavé informace naleznete na www.
nabile.cz anebo přímo kontaktujte naše informač-
ní centrum na tel.: 725 222 111.

Dětský letní park láká svými novinkami

Tak jak jsme všichni zvyklí, proběhlo 31. 
května kácení máje na Bílé u Japaky. Tento 
zvyk se snaží mladí Bílané obnovit již několik 
let. Každý ať posoudí sám, jak se jim to daří. 
Některé ročníky byly lepší, některé malinko 
chaotické, ale vždy u nich nakonec zavládla ve-
selá nálada a to je to, o co nám všem šlo. Vese-
lá nálada a vzpomínky na stavění a každoroční 
problémy, u kterých se společně všichni nako-
nec zasmějeme, jsou nedílnou součástí máje.

Letošní stavění proběhlo i s koštem slivovi-
ce, za což vděčíme organizačnímu výboru – čle-
nům sportovní a kulturní komise, zejména Pavlu 
Blažkovi. Výsledky už známe a za každý do-
daný vzorek děkujeme. Chtěl bych poděkovat 
ještě jednou všem účastníkům za krásnou akci.

Ale teď už zpět ke kácení. Proběhla humor-
ná scénka, na kterou jsme se dlouho připra-

vovali a všichni také těšili. Výsledek posuďte 
sami. Ono není jednoduché sehnat lidi, kteří 
se nestydí vystoupit před ostatními, natož před 
svými rodinami a kamarády.

Doufáme, že se scénka líbila. Po skácení máje 
proběhlo smažení vaječiny, která se dala zapít tra-
dičním Japakovským pivem. Pro ty, kterým mok 
nestačil, bylo zajištěno zahušťovadlo z rukou úřed-
ní osoby. Prostě se o ně postaral náš pán starosta.

Na závěr bych rád poděkoval všem účastníkům 
akce, kteří si udělali čas a přišli podpořit místní ká-
cení máje a vaječinu. Jsme rádi, že dorazili i lidé ze 
vzdálených enkláv a udělali si čas na náš program.

Snad nás bude na takových akcích jen při-
bývat. Těšíme se na další společné setkání. 

 Martin Blažek

Kácení máje s malou scénkou

Dětský den se zábavou od rodičů

V sobotu 8. června se na Lubenském letišti 
odehrály již čtvrté Beskydské hry bez hranic

Závodní družstva z Frýdlantu nad Ostravicí, 
Bašky, Janovic, Pržna, Kunčic pod Ondřejní-
kem, Lhotky a Ostravice se po krátkém dešti 
seřadily u pódia na slavnostním zahájení.

Úvodní disciplínou byl letní biatlon, kdy zá-
vodníci měli za úkol doběhnout na speciálních 
lyžích k terčům a pěti ranami trefit pět cílů. 
V této disciplíně byli obzvlášť úspěšné janovic-
ké děti, kterým se povedlo shodit víc cílů než 
dospělým.

V druhé disciplíně si měli závodnici štafeto-
vě nad hlavou a mezi nohami předávat kbelík 
naplněný vodou, kdy se měřil jak čas, tak 
množství vody v kbelíku. Naši závodnici zvolili 
opatrnostní taktiku, kdy dbali na to, aby vylili co 
nejméně vody a nebyly jím tak přičteny trestné 
vteřiny, což se jim povedlo a ze všech týmů měli 
po soutěži nejvíce vody.

V třetím úkolu klání dostali za úkol provléct 
hasičskou hadicí pingpongový míček. Úkol to 
byl nesnadný a hlavně zdlouhavý. Míček byl 
lehký a hadicí ne a ne se posunout. Naši zá-
vodníci se i tak s disciplínou porvali a neskončili 
poslední.

Následovaly agility, kdy celý tým měl po-
stupně proběhnout trasou s překážkami. V této 
soutěží se našemu poslednímu soutěžícímu 
nepodařilo správně zdolat poslední část dráhy 

Beskydské hry bez hranic

a dětský tým, který už vyběhl k týmu dospělých, 
se musel dle pravidel vracet. Tím jsme ztratili 
přes 30 vteřin a v této soutěži jsme byli poslední.

Na další úkol se nejvíce těšily děti, organizá-
toři pro závodní týmy připravili velký ohraničený 
box, který napustili pěnou a závodní týmy mu-
sely v pěně najít sedm částí znaků svých obcí. 
Hlavně v prvních pár minutách to bylo obzvlášť 
náročné, kdy pěny v boxu na výšku mohlo být 
kolem 1,5 m. Obzvlášť pro děti se hledání stalo 
náročným.

Poslední disciplína byla postavena na míru 
místa konání her. Závodníci dostali za úkol 

na laně cca sto metrů do kopce utáhnout malé 
sportovní letadlo. Bohužel v této disciplíně, kdy 
jeden z naších borců si musel na záda nasa-
dit parašutistický padák, došlo k selhání hrudní 
přezky a ta se při běhu odepla. Závodník si ji 
sice v běhu opravil, ale i přesto jsme dostali pe-
nalizaci. Tak jako tak buďme rádi, že se mu to 
nestalo při seskoku.

Celkový výsledek letošních her nebyl pro Ja-
novice přívětivý, ale všichni si je užili a i po zá-
vodech bylo na závodnicích vidět, že své účasti 
nelitují a odnášejí si hezké vzpomínky. 

 Text a foto: Václav Biolek
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Populární hudební festival Ladná Čeladná se 

letos návštěvníkům představí již popáté. Konat 
se bude 2.–3. srpna v areálu Základní školy Če-
ladná, který zaplní bohatý hudební i zábavní pro-
gram. Hlavními hvězdami festivalu bude skupina 
Tata Bojs a písničkář Jaroslav Uhlíř, ale i nové 
hvězdy české i světové scény – busker Thom 
Artway, duo Vasilův Rubáš, písničkářka Veroni-
ka Wildová, zpěvák David Kraus, polská skupina 
Hańba a mnoho dalších. Pro děti je připraven bo-
hatý program pod taktovkou Michala Nesvadby. 
Malí i velcí návštěvníci se tak mohou těšit na ori-
ginální vystoupení a nezapomenutelné hudební 
zážitky umocněné podhůřím malebných Beskyd. 
Svůj kulturní zážitek si tak na Ladné Čeladné na-
jde i letos opravdu každý. 

Pestrý dvoudenní program
„Největšími hvězdami festivalu jsou letos tu-

zemské špičky populární hudby – pražští Tata 
Bojs, kteří návštěvníkům nabídnou průřez svou 
třicetiletou tvorbou, a písničkář a skladatel Jaro-
slav Uhlíř se svými známými (nejen) filmovými 
hity,“ popisuje ředitel festivalu Ladná Čeladná 
Jindřich Vaněk. Festival obohatí originálním vy-
stoupením i další účinkující, kteří strmě stoupají 
na žebříčku hudební popularity, ať už na české 
nebo mezinárodní hudební scéně. „Vydali jsme 
se cestou multižánrového pojetí festivalu se za-

měřením na nové talenty naší i světové hudební 
scény. Pozvání přijali Andělem oceněný busker 
Thom Artway, který popularizuje českou tvorbu 
daleko za našimi hranicemi, jedinečné zábavné 
pěvecké duo Vasilův Rubáš, které dokonale spo-
juje hudbu a humor a určitě návštěvníky pobaví, 
dále stále populárnější písničkářka středního 
proudu Veronika Wildová se svou vlastní tvor-
bou, talentovaný zpěvák, skladatel a herec David 
Kraus a v neposlední řadě celoevropsky populár-
ní energická a žádaná ska-punk-acustic-klezmer 
polská skupina Hańba,“ láká dále k návštěvě 
festivalu Jindřich Vaněk. Samotný závěr festivalu 
se ponese v ryze tanečních rytmech, geniálně 
poskládaných ze světově známých hitů. 

Ladná Čeladná pobaví celou rodinu
Nosnou myšlenkou festivalu je dopřát kvalitní 

hudebně-zábavný program celé rodině. „Chce-
me, aby měl festival rodinný charakter. Období 
prázdnin je ideálním časem pro společné trávení 
volného času. Proto jsme připravili pestrý, a vě-
řím, že i atraktivní, program jak pro dospělé, tak 
i pro děti. Bavit se tak mohou všichni společně,“ 
říká Jindřich Vaněk s tím, že zvláštní péče je vě-
nována výběru dětského programu, který letos 
zastřeší populární herec a mim Michal Nesvad-
ba, který se navíc bude s dětmi po vystoupení 
na přání fotit na památku. Program je připravený 

tak, aby jej mohly absolvovat děti společně se 
svými rodiči, ale i samostatně, pod dohledem 
proškoleného personálu. Rodiče si tak budou 
moci v mezičase pohodlně vychutnat hudební 
část programu. 

Vstupenky na festival jsou již nyní k dostání 
v síti Ticketmaster, v Knihovně a informačním 
centru v Čeladné a jsou k zakoupení i on-line, 
a to přímo na webových stránkách festivalu. Bliž-
ší informace najdete na http://www.ladnaceladna.
cz/ nebo na https://www.facebook.com/ladnace-
ladna.

POUŤ NA PSTRUŽÍ
18. 8. 2019

Mše svatá v 11 hodin v kapličce.

Třicet dětí, převážně těch, které pravidelně 
navštěvují naši knihovnu, odjelo s paní knihov-
nicí do Polska, aby se zúčastnilo každoroční 
oslavy aktivních dětí s krásným názvem „Za-
paleńcy“, čili Nadšenci. Pozvání přišlo od naší 
partnerské knihovny v Czechowicích-Dziedzi-
cích, v rámci společných setkávání díky mikro-
projektu „Mezi stranami”. 

Akci pořádá každoročně město ve spolu-
práci s místními organizacemi a dobrovolníky. 
Po příjezdu do Czechowicz naše děti poprvé 
navštívily knihovnu, kde na ně už čekali jejich 
noví polští kamarádi a malé občerstvení. Zpo-
čátku byla trošku problémem jazyková barié-
ra, jelikož naše děti už nemají takový kontakt 
a zkušenosti s polštinou, ale opět se ukázalo, 
že děti svou bezprostředností a fantazií boří 
hranice a bariéry. Po prohlídce knihovny už 
byl nejvyšší čas vydat se do parku, kde bylo 
připraveno spousta her a soutěží. Děti musely 
například prokázat svou šikovnost a zručnost 
v chůzi po provaze, přenášet bosýma nohama 
předměty, poznávat dopravní značky. Hlavně 
kluky bavilo obléknout si policejní vestu a přil-
bu a zkusit útok na policistu se štítem, holky ví-
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pondělí 1. 7. - BESKYDSKÉ SMALTOVÁNÍ 
čtvrtek 6. 7. Firma Beskyd 
  Slavnostní zahájení proběhne 1. 7. 2019 od 9.00. 
 
úterý 2. 7. Akce pro děti 
9.00 –13.00 SPORTOVNÍ DOPOLEDNE 

Netradiční sportovní aktivity – korfbal, střelba z laserových pistolí na biatlonový terč. 
velký sál Kulturního centra 
vstup zdarma  

 
úterý 2. 7.  Letní kino 
  HOTEL TRANSYLVÁNIE 3: PŘÍŠERÓZNÍ DOVOLENÁ   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
středa 3. 7. PO STOPÁCH FRÝDLANTSKÉ LITINY A SMALTU – průvodcem komentovaná prohlídka 
15.00 TIC Frýdlant nad Ostravicí 

 
pátek 5. 7.  Letní kino 
 HALLOWEEN   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
sobota 6. 7. HITY 80. – 90. let 
20.00   Ondřejník 

 
neděle 7. 7. VÝSTAVA DĚL Z BESKYDSKÉHO SMALTOVÁNÍ 
  Kulturní centrum 
  Výstava bude probíhat do 28.7.2019. 
 
úterý 9. 7.  Letní kino 
  PSÍ DOMOV   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
pátek 12. 7.  Letní kino 
 PO ČEM MUŽI TOUŽÍ   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
sobota 13. 7. PLACKOVÉ HODY I. 
11.00   Ondřejník 
 
pondělí 15. 7. FARMÁŘSKÉ TRHY 
9.00 – 16.00 před obchodním domem OMMA 

 
 
 
úterý 16. 7. Akce pro děti 
9.00 –13.00 SPORTOVNÍ DOPOLEDNE 

Netradiční sportovní aktivity – korfbal, střelba z laserových pistolí na biatlonový terč. 
velký sál Kulturního centra 
vstup zdarma  

 
úterý 16. 7.  Letní kino 
  ČERTÍ BRKO   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
pátek 19. 7.  Letní kino 
 BOHEMIAN RHAPSODY   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
sobota 20. 7. NOČNÍ VÝŠLAP NA ONDŘEJNÍK – 1. ROČNÍK 
  Ondřejník 

Občerstvení na vrcholu otevřeno od 22.00. 
 
úterý 23. 7.  Letní kino 
  BUMBLEBEE   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
čtvrtek 25. 7. BESKYD RALLYE 2019 
  22. ročník spanilé jízdy veteránů beskydskou krajinou.  

parkoviště před KC 
 
pátek 26. 7.  Letní kino 
 ŽENY V BĚHU   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 
 
neděle 28. 7. Interaktivní divadlo pro děti 
14.00  KRÁLOVSKÁ POHÁDKA 
  Soutěže pro děti od 11.00. 

Ondřejník 
 
pondělí 29. 7. FARMÁŘSKÉ TRHY 
9.00 – 16.00 před obchodním domem OMMA 
 
úterý 30. 7.  Letní kino 
  JAK VYCVIČIT DRAKA 3   
  Sportovní a relaxační centrum Kotelna 
  Promítání začíná po setmění. Vstupné 40 Kč/ rodina 100 Kč. 

Ladná Čeladná představuje více než jen hudební festival

Za „nadšenci” do polské knihovny

tězily ve vědomostech z první pomoci. Všichni 
si vyzkoušeli lezeckou stěnu, moderní tanec 
a vyrobili si pirátské pásky přes oko. Za ka-
ždý splněný úkol děti dostaly razítka do hrací 

kartičky a na konci pak zaslouženou odměnu. 
Tady jsou postřehy některých z nich: „Moc 
se mi to líbilo, den jsem si užil, i když jsem 
zpočátku moc nerozuměl.” „Líbila se mi moc 
knihovna, kterou mají skoro v kostele. Je tako-
vá tajemná, trošku strašidelná, jako z Harryho 
Pottera.” Byl to opravdu vydařený den.

Mikroprojekt pod názvem „Mezi stranami. 
Polsko-česká podpora kultury na hranicích“ je 
spolufinancován z Evropského fondu pro re-
gionální rozvoj v rámci programu INTERREG 
V-A Česká republika – Polsko 2014–2020 
a ze státního rozpočtu prostřednictvím Euro-
regionu Beskidy.

I letošní červenec začne tradičně smaltem. 
Již popáté se sejde pomalu dvacítka smaltérů 
ve firmě Beskyd, s.r.o., Na Papírně ve Frý-
dlantě n. O., aby si realizovali svá díla. 

Díky vedení firmy Beskyd a její podpo-
ře smaltu se tak prodlužuje tradice patnácti 
mezinárodních sympozií z let 1999–2014 
do současnosti. Odborným garantem akce je 
již tradičně spolek Dílna uměleckého smaltu 
ve Frýdlantě nad Ostravicí. Spolupráce s fir-
mou Beskyd je pro umělce vítaná, umožňuje 
využití stříkaných technik a také větších for-
mátů, než nabízí vlastní pec spolkové dílny. 
První Beskydské smaltování se realizovalo 

v roce 2015 jako náhrada sympozia a poslou-
žilo na dokončení výzdoby autobusové za-
stávky ve Frýdlantě, kde část byla realizována 
z výsledků posledního sympozia. Následující 
ročník posloužil jako výzdoba firmy Beskyd 
a část prací je umístěna ve Středisku sociál-
ních služeb (klášteře) a tvoří výzdobu boční-
ho schodiště. Záměr na výzdobu podchodu 
na vlakovém nádraží ČD se již nepodařilo 
realizovat, a tak část výsledků práce používá 
firma ke své reprezentaci. Také letošní akce 
bude završena výstavou v Kulturním centru 
od 7. do 28. července. Bližší informace najde 
čtenář dole vlevo na stránce.  kb

Pozvánka na Beskydské smaltování 
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Změna programu vyhrazena. Vstupenky je možno rezervovat na webových stránkách www.kcfno.cz, zakoupit v Turistickém informačním centru Frýdlant n.O. nebo 
hodinu před promítáním na místě. Rezervace se ruší 15 minut před začátkem představení. Další informace na facebookových stránkách Kulturního centra a kina.

st 3.7. od 17:00 a st 10.7. od 17:00 

PSÍ POSLÁNÍ 2
USA, rodinný,přístupný bez omezení, délka 108 min, cena 120,-, Vertical Ent., 
dabing
Ve filmu Psí poslání 2, nalezne milovaný pes Baileynový smysl života. Navá-
že pevné pouto s těmi, které zbožňuje, a společně se vydají na místa, která 
si nedokázali ani ve snu představit. Tak začíná Baileyho dobrodružná ces-
ta několika životy naplněnými láskou, přátelstvím, věrností a také několika 
fakt skvělými drbáními na bříšku.Rež.G. Mancuso.

st 3.7. od 19:00

ROCKETMAN
USA/VB, životopisný/hudební, nevhodný do 12 let, délka 120 min, cena 120,-, 
Cinemart, titulky
Životní příběh jednoho z nejúspěšnějších muzikantů současnosti. Než se 
stal Eltonem Johnem, jmenoval se Reginald a byl to malý brýlatý oplácaný 
kluk, který si příliš nerozuměl s rodiči, zato s klavírem mu to šlo náramně. 
Zpočátku jen dělal křoví úspěšnějším muzikantům, jenže pak potkal svou 
nejspřízněnější duši, textaře Bernieho Taupina. Od tohoto setkání vedla str-
má cesta na absolutní vrchol, možná až příliš rychlá na to, aby se dala 
zvládnout bez chlastu a drog. Ty pomáhaly zejména ve chvílích, kdy se Elton 
cítil sám, opuštěný a nemilovaný, což se mu stávalo prakticky pořád. Jenže 
když jste duší rocker i showman, tak se z každého srabu prostě vyzpíváte.
Rež. D. Fletcher.

so 6.7. od 17:00 a st 10.7. od 19:00

SRÁŽKA S LÁSKOU
USA, komedie/romantický, nevhodný do 15 let, délka 125 min, cena 130,-, 
Vertical Ent., titulky
Charlotte Fieldová je jednou z nejvlivnějších žen na světě. Chytrá, rafino-
vaná a všestranně schopná vůdčí osobnost s obrovským nadáním. Fred 
Flarsky ja talentovaný novinář, hipster a potížista, který se nejlépe cítí ve své 
šusťákovce, kapsáčích a teniskách. Nemají nic společného – kromě toho, 
že ona mu kdysi dělala „chůvu“ a byla jeho první platonickou láskou. Když 
na sebe Fred a Charlotte jako dospělí nečekaně opět narazí, Charlotte se 
právě připravuje na kandidaturu na prezidentský úřad a ke zděšení svých 
poradců si jako autora svých projevů impulzivně najímá Freda. Fred tak 
do Charlottina oslnivého světa společenské smetánky vtrhne jako uragán 
a o skandály rázem není nouze. Rež. J. Levine.

so 6.7. od 19:30 (titulky)
so 13.7. od 17:00 a st 17.7. od 19:00 (dabing)

SPIDER-MAN: 
DALEKO OD DOMOVA
USA, akční/dobrodružný,přístupný bez omezení, délka 142 min, cena 120,-, 
Falcon
Peter Parker se vrací! Náš dobrý soused a superhrdina se vydá se svými ka-
marády Nedem, MJ a ostatními na prázdniny do Evropy. Petrův plán nechat 
na pár týdnů superhrdinství a užívat si vezme brzy za své, neboť Spider-
-Manovi zkříží cestu agent Nick Fury. Ten po Peterovi chce, aby mu pomohl 
vypátrat, proč na starý kontinent útočí obří elementálové.Rež. J. Watts.

ne 7.7. od 17:00 a ne 14.7. od 17:00

TAJNÝ ŽIVOT MAZLÍČKŮ 2
USA, animovaný,přístupný bez omezení, délka 86 min, cena 120,-, Cinemart, 
dabing
Z prvního dílu víme, co naši zvířecí kamarádi dělají, když nejsme doma. 
Jestli vás to vykolejilo, tak se připravte na další překvapení. V pokračování 
zjistíte, jak se vaši vícenozí miláčci vyrovnávají s velkými emocemi. A že to 
jsou často dramata! Rež. Ch. Renaud.

ne 7.7. od 19:00 a st 24.7. od 19:00

MRTVÍ NEUMÍRAJÍ
USA, horor/komedie, nevhodný do 15 let, délka 105 min, cena 120,-, 
Cinemart, titulky
Poklidné městečko Centerville se ocitá v centru války s hordami zombie 
vylézajících z hrobů.Rež. J. Jarmusch.

so 13.7. od 19:30 a so 27.7. od 17:00

SPOLUJÍZDA
USA, komedie, nevhodný do 15 let, délka 94 min, cena 120,-, Cinemart, 
titulky
Stu je nervózní řidič Uberu a chce za každou cenu co nejlépe sloužit svým 
zákazníkům. Vic je zase drsný polda, který má v plánu dopadnout nebez-
pečného padoucha. Když se jejich cesty střetnou a propojí, začíná šílená 
jízda, při níž jim bude neustále hrozit ztráta nejen zdravého rozumu ale 
občas i života. Rež. M. Dowse.

ne 14.7. od 19:00 a so 20.7. od 19:30

KOŘIST
USA, horor, nevhodný do 15 let, délka 87 min, cena 120,-, Cinemart, titulky
Aligátoři plavou rychleji a vidí líp než člověk. Mají nejsilnější stisk čelistí ze 
všech živých tvorů. Jak dlouho mezi nimi dokáže přežít obyčejná holka? 
Hororoví mistři Sam Raimi a Alexandre Aja natočili thriller o jednom z nej-
děsivějšíchpozemských predátorů.Rež. A. Aja.

st 17.7. od 17:00 a ne 28.7. od 17:00 

WILLY A KOUZELNÁ PLANETA
Francie, animovaný,přístupný bez omezení, délka 90 min, cena 120,-, Bio-
scop, dabing
Malý Willy cestuje s rodiči vesmírem. Po nehodě vesmírné lodi se sám v zá-
chranné kapsli dostává na neznámou,divokou planetu. Naštěstí má s sebou 
důležitého parťáka – robota Bucka. V cizím světě na ně číhá mnoho nástrah 
a objevů…Rež.E. Tosti.

so 20.7. od 17:00

PAVAROTTI
USA/VB, životopisný, nevhodný do 12 let, délka 114 min, cena 110,-, Bonton-
film, titulky
Rozmáchlý i intimní filmový pohled na život, práci a osobu operní legendy 
Luciana Pavarottiho. Pavarotti přiblížil operu nejširšímu publiku, z chudého 
italského chlapce se stal v podstatě mezinárodní rockovou hvězdou. Jeho 
životní příběh, který emocemi, zvraty a velkolepostí sám o sobě připomíná 
operu, vypráví režisér Ron Howard.

ne 21.7. od 17:00, st 24.7. od 17:00 a st 31.7. od 17:00

LVÍ KRÁL
USA, rodinný,přístupný bez omezení, délka 109 min, cena 120,-, Falcon, 
dabing
Snímek se odehrává v africké savaně, kde se narodil budoucí panovník 
všeho živého. Malý lví princ Simba zbožňuje svého otce, lvího krále Mufasu, 
a připravuje se na svou budoucí vládu. Avšak ne všichni se z malého Sim-
by radují.Mufasův bratr Scar, původní následník trůnu, spřádá své vlastní, 
temné plány. Souboj o Lví skálu plný intrik, dramat a po nečekané tragédii 
skončí Simbovým vyhnanstvím. Za pomoci dvou nových přátel musí Simba 
dospět a stát se tím, kým je mu souzeno být.Rež. J. Favreau.

ne 21.7. od 19:00 a ne 28.7. od 19:00

LATE NIGHT
USA, komedie,přístupný bez omezení, délka 102 min, cena 120,-, Falcon,ti-
tulky
Katherine Newburyje jediná žena, které se povedlo po několik let mode-
rovat úspěšnou večerní talkshow. Když je však označena za „ženu, která 
nenávidí ženy“, rozhodne se urychleně jednat a přijme nezkušenou Molly. 
Přijetí Molly ale možná přišlo pozdě. Hrůzu nahánějící Katherine totiž musí 
čelit nízké sledovanosti a rozhodnutí stanice, která ji chce nahradit za ně-
koho sympatičtějšího, ideálně mladého muže. Molly, která chce dokázat, 
že svou práci nezískala jen kvůli svému pohlaví, je odhodlaná Katherine 
pomoci oživit její talkshow a kariéru... Rež. N. Ganatra.

so 27.7. od 19:00 a st 31.7. od 19:00

DĚTSKÁ HRA
USA, horor,nevhodný do 15 let, délka 88 min, cena 120,-, Bontonfilm, titulky
Na plátna se vrací zlovolná zabijácká panenka Chucky. Andy dostane od 
mámy k narozeninám úchvatnou hračku, nejnovější výkřik technologií, 
panenku, která umí cokoliv. Už to není jenom hračka, je to ten nejlepší 
kamarád. Zatím ale nikdo neví, že dokáže i zabíjet, že vraždí moc ráda 
a s vynalézavostí těch největších psychopatů. Přišel čas si trochu pohrát.
Rež. L. Klevberg.

KINO FRÝDLANT N.O.
ČERVENEC 2019

REZERVACE ON-LINE NA WWW.KCFNO.CZ

LETNÍ KINO: AREÁL SRC KOTELNA
2.7. út Hotel Transylvánie 3: 
  Příšerózní dovolená
5.7. pá Halloween
9.7. út Psí domov
12.7. pá Po čem muži touží
16.7. út Čertí brko
19.7. pá Bohemian Rhapsody
23.7. út Bumblebee
26.7. pá Ženy v běhu
30.7. út Jak vycvičit draka 3
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SPA for CARS | Hlavní 1751, Frýdlant nad Ostravicí 73911
tel . :  +420 730 517 141 |  mycka@spaforcars .cz  |  www.spaforcars.cz

PORTÁLOVÉ MYTÍ
MYCÍ BOXY
ČIŠTĚNÍ INTERIÉRU
OZONOVÉ ČIŠTĚNÍ

REVOLUČNÍ 

OCHRANA

CAR - PIKATEC

-----------
----------

www.pikatec.cz

ÚKLID DOMÁCNOSTÍ A FIREM | ČIŠTĚNÍ KOBERCŮ A SEDAČEK
DEZINFEKCE OZONEM | PARNÍ ČIŠTĚNÍ
PŮJČOVNA ČISTÍCÍCH STROJŮ

REVOLUČNÍ 

OCHRANA

HOME - PIKATEC

-----------
----------

www.pikatec.cz

uklidimeto.eu | Hlavní 1751, Frýdlant nad Ostravicí 73911
tel.: +420 730 517 127 | uklidimeto@uklidimeto.eu | facebook.com/uklidimeto.eu

Svazek�obcí�Čistá�Odra,�
Frýdlant�nad�Ostravicí

hledá�pracovníka�
pro�provoz�stokové�sítě�a�čistírny�odpadních�vod�v�Ostravici.�
Preferujeme�profese�vodoinstalatér,�zámečník,�elektrikář

Požadujeme: uživatelskou znalost PC, orientaci ve výkresové doku-
mentaci, řidičský průkaz skupiny B, samostatnost v pracovní činnosti, 
iniciativu a zodpovědnost
Pracovní�poměr: plný úvazek
Benefity: dovolená 5 týdnů, stravenky

Kontakt:�hana.faltinova@cistaodra.cz�

Zúčastněte se! V jednom závodě může-
te být nejchytřejší (najdete-li na trase všech 
5 pokladů a vyluštíte tajenku v nich ukrytou), 
nejrychlejší (objedete-li v nejlepším čase 
pomocí libovolné kombinace kolo-běh-chůze 
na trase všech 5 orientačních bodů u pokladů) 
nejsilnější (zvednete-li na začátku nebo konci 
trasy 5x za sebou největší zátěž) a nakonec 
i nejšťastnější (budete-li vylosován jako hlavní 
vítěz závodu).

2. ročník sportovně rekreačního závodu 
Kolo-běh Frýdlantskem nad Ostravicí se usku-
teční v sobotu 3. srpna. Start probíhá průběžně 
od 10 do 14 hodin a začíná v areálu YDYKSEB 

v Nové Vsi ve Frýdlantě nad Ostravicí. Pokra-
čuje pak po 27 km okruhu postupně centry obcí 
Malenovice, Frýdlant n. O., Pstruží, Čeladná, 
Ostravice a cíl je opět v areálu YDYKSEB. 
Okruh bude vyznačen 75 směrovými tabulemi 
v nejdůležitějších orientačních bodech nebo 
můžete použít mobilní navigaci.

I ten, kdo dorazí do cíle poslední nebo absol-
vuje i jen malou část okruhu, může vyhrát celý 
závod. Vítěz závodu i pořadí na dalších místech 
do vyčerpání všech cen se totiž na závěr závo-
du v 15 hodin losuje.

Další podrobnosti naleznete na webu: http://
kolo-beh.wixsite.com/frydlantsko. 

Kolo-běh Frýdlantskem – „světová“ originalita 


